
روزنامه

مهدی رضایی پیشکسوت فوتبال استان قم هشدارداد:

اجازه مهندسی شدن انتخابات 
هیئت فوتبال قم داده نشود
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 رییس مرکز فقهی ائمه اطهار علیهم السلام قم با اشاره به برپایی مراسم عزاداری 
در ماه محرم و لزوم توجه به تعظیم شعائر مذهبی، تاکید کرد: بر اساس ضوابط 
فقهی و دینی، باید مقررات بهداشتی در تمام مراسم عزاداری امسال با جدیّت 
رعایت شود.  آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی که در مراسم سیاه پوشی و علم 
بندان تکیه آقا سید حسن قم سخن می گفت، افزود:  در روایات داریم که روز 
قیامت چشمی که در دنیا بر خوف و خشیت خدا گریسته باشد، هرگز آتش جهنم 
به سراغش نمی آید، اشک بر امام حسین ) ع( هم همینطور است. وی با انتقاد 

 مدیر حوزه های علمیه گفت:جامعه توازن جمعیت ندارد. مهم ترین وظیفه ای که 
عاشورا روی دوش ما می گذارد این است که نگذاریم جمعیت عاشقان اهل بیت)ع( 
کم بشود.  آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار مسئولان هیئت خادم الرضا)ع( قم، با 
تسلیت فرا رسیدن ماه محرم و  ایام عزاداری شهادت حضرت سید الشهداء)ع(، 
گفت: هیئت خادم الرضا یکی از مهمترین هیئت های شهر قم است که جای تقدیر 
و تشکر دارد. کار بزرگ شما کارکردهای عبادی، اخلاقی، فرهنگی، اجتماعی و 
تربیتی دارد که بسیار در خور تحسین است. عضو فقهای شورای نگهبان  با 

آیت الله فاضل لنکرانی با تاکید بر لزوم توجه به تعظیم شعائر مذهبی؛
عزاداران ضوابط بهداشتی را رعایت کنند

توصیه آیت الله اعرافی به هیئت های عزاداری؛
نگذاریم جمعیت عاشقان اهل بیت)ع( کم بشود

پیشکسوت فوتبال استان قم گفت :نهادهای نظارتی اجازه 
ندهند برخی افراد اقدام به مهندسی انتخابات هیئت فوتبال 
استان قم نمایند. مهدی رضایی نژاد در گفت و گو با خبرنگار 
روزنامه ایمان با اشاره به اینکه مجمع انتخابات هیئت فوتبال 

برگزار  مردادماه   19 شنبه  سه  امروز  است   قرار  قم  استان 
شوداظهارداشت : متاسفانه  برخی افراد صاحب رای در مجمع 
انتخابات هیئت فوتبال استان قم  بر اساس شایسته سالاری 
انتخاب نشده اند و این موضوع شائبه برانگیز است وبرخی از 

81

شهردارقم خبرداد:

بهره برداری از پروژه شهیدان برقعی تا پایان سال
8

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد؛

زنگ خطر بحران کرونا
 در بیمارستان های قم
روند فعلی تجمعات بسیار نگران کننده است 

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 آمریکا با ذهنیت ترامپ نمی تواند
 به نتیجه  برسد

 ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
گفت: آمریکا باید بداند با ذهنیت 
و  نتیجــه   نمی توانــد  ترامــپ 
دســتاوردی غیــر از اتفاقات چند 
ســال اخیــر بــه دســت آورد. هم 
ذهنیــت باید عوض شــود و هم به 
واقعیات روی زمیــن توجه کنند. 
می دانند و می دانیم سیاست فشار 
7حداکثری شکست خورده و ایران 

رییس قوه قضاییه:

ایرانیان خارج از کشور منعی برای 
بازگشت ندارند

رئیسی در گفت وگوی تلفنی رییس جمهوری فرانسه؛

در هر مذاکره ای باید حقوق ملت 
ایران تامین شود

 رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه 
و  ایران  تبعه  که  ایرانی  هیچ 
است،  کشور  از  خارج  در  اکنون 
ممنوع الورود نیست و منعی برای 
گفت:  ندارد،  کشور  به  بازگشت 
تاکید جدی دارم که در واحدهای 
و  شود  قانون  مراعات  قضایی 
موقت  بازداشت  امکان  حد  تا 
نشوند.  حجت الاسلام والمسلمین 

رییس جمهوری با بیان اینکه 
توسعه  از  ایران  دولت جدید 
براساس  فرانسه  با  روابط 
احترام  و  مشترک  منافع 
می کند،  استقبال  متقابل 
بر توسعه روابط دو کشور به 
ویژه در زمینه های اقتصادی 
و تجاری تاکید کرد و گفت: در 
2هر مذاکره ای باید حقوق ملت  2
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استاندار قم خواستار شد:

تجمیع همه ظرفیت ها برای عبور از موج پنجم کرونا

به  ابراز نگرانی نسبت  با  رییس دانشگاه علوم پزشکی قم 
مجموع  گذشته  روز  گفت:  قم  در  بستری  بیماران  افزایش 
بستری بیمارستانی و موقت به 1۷۵۰ نفر رسید و این یک 

زنگ خطر برای بیمارستان های قم است. محمد رضا قدیر عصر 
دوشنبه در جمع خبرنگاران با ابراز نگرانی از صعودی بودن 
تعداد بستری بیماران کرونایی در قم گفت: وضعیت کرونایی قم 
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توصیه آیت الله اعرافی به هیئت های عزاداری؛

نگذاریم جمعیت عاشقان اهل بیت)ع( کم بشود
 مدیر حوزه های علمیه گفت:جامعه توازن جمعیت ندارد. مهم ترین وظیفه ای که عاشورا 

روی دوش ما می گذارد این است که نگذاریم جمعیت عاشقان اهل بیت)ع( کم بشود. 
آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار مسئولان هیئت خادم الرضا)ع( قم، با تسلیت فرا 
رسیدن ماه محرم و  ایام عزاداری شهادت حضرت سید الشهداء)ع(، گفت: هیئت خادم 
الرضا یکی از مهمترین هیئت های شهر قم است که جای تقدیر و تشکر دارد. کار بزرگ شما 
کارکردهای عبادی، اخلاقی، فرهنگی، اجتماعی و تربیتی دارد که بسیار در خور تحسین 

است.
عضو فقهای شورای نگهبان  با بیان اینکه باید به چند نکته توجه کرد، گفت: سعی کنید 
بهانه گیران را با رعایت پروتکل های بهداشتی خلع سلاح کنید.  همگام با رعایت قوانین، 
مشعل عزاداری را روشن نگه دارید. نکته دوم عزاداری های ما کارکرد چندگانه دارد. ضمن 
اینکه مستحب موکد و نماد دین است، باید در این محافل مشکلات جامعه شناخته و 
تبیین کرد.  آیت الله اعرافی بیان کرد: سخنرانی گاهی تاثیر ندارد، ولی پیش آمده یک 
بیت از یک مداحی موثر است. مشکلات فرهنگی و اجتماعی که جامعه ما درگیرش است 
را نمی توان با خطبه حل کرد. ولی ممکن است در برنامه شما، به یک نکته کوچک توجه 
کنید و جوانان تاثیر بگیرند. مثلا دو یا سه مسئله را به تناسب در محتواهای برنامه های 
این دهه جا دهید. برای مثال ازدواج و معضل جمعیت خیلی مهم است. جامعه توازن 
جمعیت ندارد. مهم ترین وظیفه ای که عاشورا روی دوش ما می گذارد این است که نگذاریم 
جمعیت عاشقان اهل بیت)ع( کم بشود. مدیر حوزه های علمیه با بیان این که از دیگر 
مسائل امروز جامعه محیط زیست و رعایت حقوق دیگران است. روی این مسائل به صورت 
نظام مند و غیر مستقیم تاکید شود، گفت: نکته دیگر که نیاز به تاکید دارد این است که کرونا 
مشکلاتی را در پی داشته، مدارس، دانشگاه ها، حوزه ها و مراسمات تعطیل شده است، 
این نگرانی وجود دارد که همبستگی اجتماعی و تحکیم ارزش های دینی و فرهنگی آثار 
جبران ناپذیر بگذارد. باید از هر فرصتی برای رفع مشکلات استفاده کرد. وقتی ارتباطات 

اجتماعی کم بشود آثارش در نسل جدید  دیده خواهد شد.

علی بنایی :

رویداد پایتخت فرهنگی جهان اسلام قم 
را متحول می کند 

رئیس مؤسسه ی آموزش عالی طلوع مهر گفت: ظرفیت استفاده از رویداد پایتخت 
فرهنگی جهان اسلام می تواند تحولات و توسعه و تعالی قم را جهت دهی کند.

حجت الاسلام والمسلمین علی بنایی در نشست خبری که به مناسبت روز خبرنگار 
برگزار شد، تلاش برای معرفی علمی و مستند وقایع مهم اتفاق افتاده در روزهای پایانی 
این ماه را که هر کدام به تنهایی می تواند سند حقانیت اسلام و تشیع باشند را یکی از 
ضرورت های امروز برشمرده و تلاش برای نشر معارفی که در طول سالیان متمادی توسط 
نخبگان و بزرگان از علمای شیعه در این زمینه عرضه شده است را از اقداماتی دانست که 
خبرگزاری ها می توانند در آن نقشی به سزا داشته باشند. رئیس مؤسسه  آموزش عالی 
طلوع مهر در ادامه با اشاره به جایگاه قم و توجه به این که امروزه قم کانون تولید و ترویج 
علوم اسلامی در کشور است افزود: ظرفیت استفاده از رویداد پایتخت فرهنگی جهان 
اسلام می تواند تحولات و توسعه و تعالی قم را جهت دهی کند. وی در ادامه فعالیت 
های آموزشی این موسسه را مورد توجه قرار داد و با اشاره به آغاز به کار آموزش مجازی در 
نخستین هفته  پس از همه گیری ویروس کرونا، بیان کرد: بهره گیری از سامانه ی یکپارچه  
آموزش مجازی، ضبط و در اختیار قرار دادن محتوای کلاس های برگزار شده به صورت آنی 
و سیستمی و پاسخ گویی به دانشجویان از طریق سامانه  گفتگوی آنلاین گفتینو از جمله 
اقدامات صورت گرفته در زمینه تسهیل آموزش مجازی بوده است. بنایی با بیان اینکه 
ارسال و دریافت پیام از طریق سامانه  آموزش مؤسسه و همچنین امکان ارتباط از طریق 
پیام رسان های اجتماعی برای دانشجویان فراهم شده است، افزود: پشتیبانی برخط 
از کلاس ها در هنگام برگزاری کلاس ها، به روزرسانی ارزشیابی های کلاسی متناسب با 
شرایط فضای آموزش های مجازی و برگزاری دوره های جانبی آموزشی در مرکز مهارت 
افزایی و کارآفرینی مؤسسه از جمله اقداماتی بوده است که از سوی معاونت آموزش مورد 
توجه قرار گرفته است. وی خاطرنشان کرد: تلاش برای ترویج شیوه های نوین کلاس داری 
در فضای آموزش مجازی در میان اساتید موسسه، راه اندازی دفتر مهارت افزایی و برگزاری 
دوره های کاربردی آموزشی مهارتی از دیگر اقداماتی بوده که از سوی این معاونت به مرحله 

اجرا رسیده است.
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آیین سیاه پوشانی شهر قم برگزارشد؛

پرچم عزای امام حسین)ع( به اهتزاز درآمد

  راهکارهای برای
 کنترل کرونا

از روز نخست نوشتیم آمار استان ها را به تفکیک 
اعلام کنید. چون ایران کشور پهناوری است و مردم با 

عدد و رقم بهتر می توانند وضعیت منطقه خود را متوجه شوند و آمار کلی مشکلی 
را حل نمی کند اما گفته می شد استان پرتلفات زیر انتقاد قرار می گیرد و کم تلفات 
یا بی قربانی پیام غیر مستقیم به دیگر شهروندان است که بیایید. اینجا امن و امان 
است یا مردم کمتر رعایت خواهند کرد و خیال می کنند ایمن شده اند و ماسک ها 

را برمی دارند و دورهمی می گیرند و نفس به نفس می شوند.
را تنها هنگامی      جدای بحث تفکیک آماری هول ناکی این عدد )588( 
درمی یابیم که یا یکی از بستگان و نزدیکان و آشنایان ما خدای ناکرده درگیر 
ویروس کووید 19 شده باشد یا خبر درگذشت کسی را که می شناسیم بشنویم تا 

بدانیم دیگران نیز عدد نیستند و هویت و شخصیت دارند.
  شخصا دوسه بار این تجربه را از سر گذرانده و درک کرده ام که عدد نیست، آدم 
است و چقدر هم تلخ. آخرین فقره همین دو سه روز پیش بود که دوست و همکار 
فاضل مان - رضا شاه ملکی - خبر داد دکتر رحیم نیکبخت )استاد تاریخ( هم به 

خاطر کرونا درگذشته است.
 حالا دیگر نه تنها فقط عدد نبود و آشناتر که لقمۀ غذا در دهانم ماسید.

  خدا نکند پیش آید ولی عمق فاجعه را هنگامی می توان دریافت که در ذهن ما 
در قالب تصویر نقش بندد.

  فرض کنید کنار خیابان عبور می کنیم و می بینیم آن سوتر به خاطر سانحه 
ای که برای راکب موتورسیکلت پیش آمده ازدحام شده است. کمی بالاتر یکی 
می گوید درگذشته و داستان تغییر می کند. اگر تلفن زنگ بخورد و بدانیم متوفا 
را می شناخته ایم عمق فاجعه بیشتر و بیشتر می شود و هر چه نزدیک تر بوده 

باشد افزون تر.
  دو سه هفته پیش هم این حالت دست داد. فرزند یکی از دوستان خانوادگی 
که جوان هنرمندی بود درگذشت. خبر را که شنیدم تسلیت گفتم اما دقیقا به جا 
نیاوردم. منتها در روزی که اعلام شد سیصد و اندی درگذشته اند طبعا به عنوان 
یکی از آنها ملموس شد. تصویر او در مقابل خانه شان اما میخ کوب می کرد. یادم 

آمد می شناسم و صحبت هم کرده بودیم. پایم سست شد.
  در آغازعدد است. وقتی گویندۀ خبر ساعت 14 ده، بیست دقیقه بعد از 
اخبار تبلیغاتی آمار را اعلام می کند،با تأسف سری تکان می دهیم و با این حال 
به خوردن ناهار ادامه می دهیم. حداکثر این که به دور و بری های خودمان 
توصیه می کنیم بیشتر رعایت کنند یا دربارۀ واکسن ها و تأخیر عمدی یا سهوی 
نظری می دهیم. اما کافی است چند دقیقه بعد باخبر شویم که یکی از این 
قربانیان فلان فرد بوده است. از این پس، دیگر تنها عدد نیست و اگر بشناسیم 
یا نزدیک بوده باشیم درد را با تمام وجود حس می کنیم و به چشم عدد نگاه 

نمی کنیم.
 یکشنبه شب هم هنگام تماشای فینال جام حذفی از استادیوم خالی ترسیدم 
چون به اندازۀ گنجایش همان ورزشگاه در این 18 ماه هم وطنان ما جان باخته 

اند. وحشت ناک است. نه؟ پس تصمیم دیگری باید گرفت.
تعطیلی چند روزه که دوباره مردم شال و کلاه کنند و به سفر بروند تنها بار کادر 
درمان را زیاد می کند. شاید تعطیلی اجباری جدی ترکار ساز باشد و قفل کردن. 
با همۀ نفرتی که از قفل و بستن و دیوار و سانسور و سد دارم در این فقره شاید مؤثر 
افتد و با پرهیزی که از اصطلاحات خارجی و باز ناگزیر می توان گفت شاید چاره 

ای جز »لاک داون« نباشد.
  588 تنها یک عدد نیست. آدم بوده اند. چند خانواده درگیرند؟ چه باید کرد؟

   سرعت بیشتر واکسیناسیون و تهیۀ واکسن از هر جا که امکان دارد و حذف 
همه بودجه های غیر ضرور. هر سازمانی می تواند از خودش شروع کند. حقوق 
پرسنل را تأمین کنند و بقیه را به حساب واردات یا تأمین واکسن واریز کنند اگر 

مشکل بودجه است.
   588 نفر فقط دیروز جان باخته اند و وقتی چنین است هر بحث دیگری فرعی 
است و همه را به فنا می دهد. واکسن، تعطیل اجباری و لاک داون. شاید این 

قفل، قفل کرونا را باز کند! راه دیگری سراغ دارید؟

مهرداد خدیر*
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رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه اعلام کرد:

انهدام باند ۱۰۲ نفره کارچاق کنی 
پرونده های ثبتی

رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه از شناسایی و انهدام یک باند 1۰۲ نفره در 
استان تهران خبر داد که با اخذ رشوه اقدام به اعمال نفوذ و کارچاق کنی در پرونده های 
ثبتی می کردند.  حجت الاسلام والمسلمین علی عبداللهی در نشست شورای عالی قوه 
قضاییه که با حضور رئیس قوه قضاییه برگزار شد،  افزود: در جریان برخورد با این باند، 
۲۳ کارمند سازمان ثبت اسناد و املاک، ۷۰ وکیل و 9 کارچاق کن تحت تعقیب قضایی 
قرار گرفته اند. وی از انهدام یک باند هفت نفره ارتشاء شامل چهار وکیل و سه کارمند 
در استان تهران خبر داد و گفت: باند پولشویی و برداشت غیرقانونی از حساب های 
بانکی مردم در روزهای اخیر شناسایی و با آنها برخورد شده است. عبداللهی با اشاره به 
گزارش هفته گذشته رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه درباره کلاهبرداری 
با جعل عنوان سامانه »ثنا« ی قوه قضاییه، از شناسایی و برخورد با یک باند کلاهبرداری 
در استان زنجان خبر داد که با ارسال پیامک جعلی با عنوان سامانه »ثنا« اقدام به 
از مردم می کردند. در این نشست، حجت الاسلام والمسلمین حسن  کلاهبرداری 
درویشیان رئیس سازمان بازرسی کل کشور به ارائه گزارشی از پیگیری دو دستور رئیس 
قوه قضائیه درباره گرانی ها و علل معطلی مردم در ادارات پرداخته و گفت: در پی دستور 
رئیس دستگاه قضا، تاکنون ۲9۷ حکم بازرسی در این زمینه صادر شده و 595 بازرس 
در کل کشور هزار و 1۳۷ مورد بازرسی سرزده انجام داده اند و هزار و 5۲5 مورد تذکر 
اصلاحی ارائه شده و سه هزار و ۶4 آسیب هم شناسایی شده است. عیسی زارع پور 
رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات نیز در این نشست با اشاره به فعالیت سامانه نوبت 
دهی الکترونیکی قوه قضاییه گفت: از ابتدای سال تاکنون به طور متوسط ماهانه یک 
میلیون نوبت الکترونیک برای مراجعان به مراجع قضایی صادر شده است. وی با اشاره 
به دستور رئیس قوه قضاییه درباره بررسی پرونده های مُسن موجود در دادگاه های 
تجدیدنظر گفت: با راه اندازی سامانه یکپارچه مدیریتی قوه قضائیه، امکان بررسی 
برخط تعداد پرونده های موجود در هر شعبه و سابقه و روند سیدگی به آنها فراهم شده 
که مدیران بخش های مختلف قضایی می توانند به بهترین نحو از آن بهره برداری کنند. 
با توجه به اینکه تحول در دستگاه صرفا از طریق به کارگیری نیروهای انسانی کارآمد و 
پویا شکل می گیرد، دستور کار جلسه امروز شورای عالی قوه قضاییه نیز برای دومین 
هفته پیاپی به مدت یک ساعت و ۳۰ دقیقه به موضوع »بررسی مشکلات کارکنان 
دستگاه قضا و راهکارهای برطرف کردن آنها« اختصاص داشت که اعضای شورای عالی 
قوه قضاییه در این خصوص به بحث و تبادل نظر پرداختند و مقرر شد تصمیم گیری 

نهایی در این خصوص طی روزهای آتی صورت گیرد.
 

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی ؛

باید راه و رسم درست سفر را آموزش دهیم
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی گفت: به جای ممنوعیت، سفر با رعایت 
پروتکل های بهداشتی انجام شود و راه و رسم درست سفر را به مردم و فعالان گردشگری 
تیموری معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی در گفتگوی  آموزش دهیم. ولی 
تلویزیونی بیان کرد: گردشگری بیشترین خسارت را در عرصه جهانی از شیوع ویروس 
کرونا داشت. به تبع آن در ایران هم بیشترین خسارت به این صنعت نوپا و در حال رشد 
وارد شد. طبیعتاً راهکاری که برای خروج از این وضعیت وجود دارد، مشخص است. 
امیدواریم بتوانیم به موازات واکسیناسیونی که اتفاق می افتد، ما هم برنامه های مربوط 
به متقاعد سازی اذهان گردشگران داخلی و خارجی را برای انجام سفرهایشان شروع 
کنیم و با فعال کردن زنجیره تأمین خدمات گردشگری مجدداً به روزهای خوب گذشته 
و بهتر آینده برگردیم. وی افزود: ما در شرایطی گریبان گیر ویروس شدیم که در سال 9۷ 
و 98 یعنی زمانی که آمریکایی ها از برجام خارج شدند و ناآرامی ها وجود داشت، دومین 
رشد سریع در حوزه گردشگری را تجربه کردیم. تیموری بیان کرد: ما بارها به ستاد کرونا 
و کمیته های مربوط به آن اعلام کردیم که بحث سفر با رعایت پروتکل های بهداشتی 
نسخه مورد تجویز سازمان جهانی گردشگری و کشورهای مختلف است. ویروس کرونا 
فعلًا میهمان ماست. پس نمی توانیم با توجه به درازمدت ماندن این مهمان ناخوانده 
فعالیت هایمان را متوقف کنیم بلکه باید به جای ممنوعیت، سفر با رعایت پروتکل های 
بهداشتی انجام شود و راه و رسم درست سفر را به مردم و فعالان گردشگری آموزش 
دهیم. تیموری گفت: در بخش سفر، رعایت پروتکل ها و حتی دغدغه هایمان را با 
همکاران در ستاد کرونا مطرح کرده ایم. دنیا گردشگری را موتور محرک رونق اقتصادی 

در پساکرونا می داند ما هم باید این مسیر را پیش بگیریم.
  

مشاور رسانه ای رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

محتوای نامه سازمان بازرسی 
برای انتخاب شهرداران، کلی است 

کمیته  دبیر  و  کشور  کل  بازرسی  سازمان  رئیس  ارتباطات  امور  و  رسانه ای  مشاور 
اطلاع رسانی این سازمان گفت: محتوای نامه سازمان بازرسی کل کشور برای انتخاب 
شهرداران، کلی است و اشاره به انتخاب فرد خاصی ندارد.  ایمان شمسایی با اشاره به 
اصل 1۷4 قانون اساسی مبنی بر وظیفه سازمان بازرسی کل کشور در نظارت بر حسن 
اجرای قانون، افزود: نامه ای از سوی معاون نظارت و بازرسی امور سیاسی و قضایی 
سازمان بازرسی کل کشور برای وزیر کشور ارسال شده است مبنی براینکه در انتخاب 
شهرداران، قانون رعایت شود. وی ادامه داد: رونوشت این نامه برای رئیس شورای عالی 
استان ها و بازرسان استانی سازمان بازرسی کل کشور نیز ارسال شده است و طبق آن 
نامه، بازرس کل استان تهران، این نامه را به 44 رئیس شوراهای شهر استان تهران از جمله 
مهدی چمران هم ارجاع داده است. شمسایی تصریح کرد: مضمون این نامه کلی است 
و اصلا نام فردی تصریح نشده و اشاره به انتخاب فرد خاصی ندارد. عصر دیروز مطلبی از 
سوی برخی رسانه ها منتشر شد که سازمان بازرسی کل کشور در نامه ای خطاب به مهدی 

چمران با انتخاب علیرضا زاکانی به عنوان شهردار تهران مخالفت کرده است.

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه اعلام کرد:

برگزاری طرح بصیرت عاشورایی
 در هزار امامزاده 

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه از برگزاری طرح بصیرت 
عاشورایی در یک هزار بقعه متبرکه و امامزاده خبر داد و گفت: محرم 14۰۰ فرصتی برای 
احیای سنت چهارپایه خوانی خواهد بود و برنامه چهارپایه خوانی در دو ماه محرم و صفر 
در ۲۰۰ بقعه متبرکه اجرا خواهد شد.   حجت الاسلام غلامرضا عادل معاون فرهنگی و 
اجتماعی این سازمان پیش از ظهر روز - دوشنبه 18 مرداد در نشست اعلام برنامه های 
سازمان اوقاف و امور خیریه در محرم 144۳ ه.ق )بصیرت عاشورایی، شمیم حسینی( 
اظهار کرد: ما در سازمان اوقاف و امور خیریه خود را خدمتگذار بقاع متبرکه و امامزادگان 
در سراسر کشور می دانیم؛ امامزادگانی که پس از حضور پر برکت امام رضا )ع( در این 
مملکت حضور یافتند و هر کدام در زمان حیات موجبات ترویج معارف اسلام و اهل بیت 
)علیهم السلام( را فراهم کردند و پس از شهادت یا وفات شان بقعه متبرکشان نیز منشاء 
خیر و برکت بوده و است. وی با بیان اینکه حضور مردم در بقاع متبرکه و امامزادگان، 
برکاتی را به همراه دارد و یکی از این برکات آرامش روحی، زائران است، تاکید کرد: ما 
نیز به عنوان خادمین بقاع متبرکه و امامزادگان سعی کرده ایم تا تمام امکانات رفاهی و 

معنوی برای حضور مردم در اماکن متبرکه را فراهم کنیم.

سخنگوی هیات رییسه مجلس :

استعفای زاکانی در جلسه علنی بررسی می شود
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: استعفای علیرضا زاکانی تقدیم 

هیات رییسه شده است و این استعفا در دستور کار مجلس قرار می گیرد. 
سید نظام الدین موسوی اظهار کرد: استعفای علیرضا زاکانی تقدیم هیات رییسه شده 

است. بررسی استعفای زاکانی در دستور کار مجلس قرار می گیرد.
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی افزود: این استعفا ابتدا در جلسه 

مجلس اعلام وصول می شود و سپس در دستور کار مجلس قرار می گیرد.
در جلسه  استعفا  تقاضای  ابتدا  آیین نامه مجلس  براساس  کرد:  تصریح  موسوی 
علنی قرائت می شود و سپس شخص متقاضی استعفا یا یک نماینده دیگر که تعیین 
می کند حداکثر به مدت نیم ساعت از استعفا دفاع می کند. بعد مخالف یا مخالفین هم 
۳۰ دقیقه اظهارنظر می کنند و در نهایت پس از رأی گیری چنانچه درخواست استعفا 

تصویب شود، از طریق رییس مجلس به وزیر کشور اعلام می شود.

با دوقطبی های ویرانگر و خطرناک چه کنیم؟

محرم و کرونا
در آستانه ماه محرم و همزمان با تشدید شیوع ویروس 
و گسترش خطرآفرین ابتلا به کرونا، دوباره بحث برپایی 

یا تعطیلی مجالس حسینی بالا گرفته است.
از سویی در ضرورت اقامه عزای سیدالشهدا و احیای شعائر مذهبی و مناسک 
آیینی تردید و شک نیست و همه ما مکتب عاشورا را روح معارف دین و اساس 
فرهنگ خود می دانیم. از سوی دیگر خطر انتقال ویروس از طریق حضور جمعیت 

در مجالس و ازدحام محافلی که همیشه رونق دارد، همه را نگران ساخته است.
کسانی که بر اقامه مجالس -حتی در وضعیت نگران کننده فعلی- اصرار دارند می 
گویند هر هزینه ای لازم باشد باید برای حفظ این مجالس پرداخت و باید کوشید که 
این پرچم بر زمین نیافتد و با دلخوری و آزردگی می پرسند که چرا راههای سفر به 
شمال و ترکیه و ارمنستان باز است، ولی تا پای مجالس مذهبی به میان می آید، عده 

ای از محدودیت های کرونایی حرف می زنند؟
در مقابل عده ای پاسخ می دهند که رفتار فردی کسانی که به شمال سفر می کنند 
را نمی توان با موضوعی عمومی که صبغه دینی و عنوان مذهبی دارد مقایسه کرد، 
زیرا اولا آسیب مجالس دینی به همه حاضران و دیگران خواهد رسید و ثانیا اینجا هر 

اتفاقی بیافتد به پای دین و مذهب و مسایل اعتقادی نوشته می شود.
در این میان چیزی که خطرناکتر از اصل موضوع به نظر می رسد، دوگانه سازی 
موافق و مخالف بر اساس گرایشهای اعتقادی است و ترویج این گزاره که اگر کسی 
موافق بود معتقد بوده و اگر مخالفت کرد اعتقاد ندارد یا در باطنش مشکلی هست!

ایجاد این فضای دوقطبی نه برای سلامت جامعه و ثبات اجتماعی، بلکه برای 
همان شعایر مذهبی و مجالس حسینی نیز خطرناک است!

باورهای مذهبی و گرایش قلبی به سیدالشهدا و محبت آن حضرت و مشارکت در 
محافل حسینی، قرنهاست که در میان مردم ریشه دارد و حتی کسانی که اعتقاد و 
التزام دینی هم ندارند، در ماه محرم خود را در حال و هوایی متفاوت می بینند. آنچه 
در طول قرنها دین را حفظ کرده همین دلبستگی های قلبی و عاطفی است، نه 
مباحث علمی و استدلال های کلامی و کتابهای نظری داخل کتابخانه ها و حوزه 

ها و محافل درسی. 
اگر امروز شعله های سوزنده این دوقطبی ویرانگر و خطرناک، به آب تدبیر و تعقل 
خاموش نشود، خدا می داند که چه بر سر خرمن باور و دلبستگی مردم خواهد آورد 

و چگونه سرمایه ای را که قرنها گرد آمده، یکباره خواهد سوزاند.
کسانی که بر ضرورت مراعات ضوابط بهداشتی و محدودیت برپایی مجالس اصرار 
دارند، نه تنها مخالف اصل موضوع نیستند، بلکه بعضا با مبنای شرعی و دینی و 
از خاستگاه دلبستگی شدید به این مساله و برای حفظ ضوابط دینی سخن می 

گویند.
به راحتی می توان مجالس حسینی را برگزار کرد و ضوابط بهداشتی را هم رعایت 
نمود، چنان که سال گذشته هیأت های مذهبی تجربه هایی موفق و نمونه هایی 

قابل افتخار در این زمینه داشتند.
با  الگوهایی مانند المپیک ژاپن که همه برنامه ها را بدون حضور تماشاگران 
موفقیت اجرا کرد و ظرفیت های گسترده و رو به توسعه فضای مجازی هم می تواند 

در این زمینه بسیار راهگشا باشد.    
فضای عمومی شهر و محیط اجتماعی نیز با تبلیغات محیطی و پرچم های عزا 
و لباس عزای مردم همچنان حسینی و عاشورایی خواهد بود و تجربه نشان داده 
است که حتی پیروان ادیان دیگر و اقلیت های دینی و مذهبی نیز در این ایام همراه 

و همدل با هموطنان خود سوگوار سالار شهیدان هستند. 

وزیر فرهنگ و ارشاداسلامی :

دستگاه های موازی فرهنگی از اقتدار 
وزارت فرهنگ و ارشاد می کاهند

وزیر فرهنگ و ارشاداسلامی گفت: دستگاه های موازی فرهنگی در داخل و خارج 
از دولت، منجر به کاهش اقتدار و اقدام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی می شوند. 

به گزارش وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، در بخش دوم گفت و گو وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در طرح تجربه نگاری وی به چگونگی رویکرد مواجهه با نظام مسائل 
سنتی و فعلی وزارتخانه )مانند شاخص های سنجش فرهنگ، ضعف سیستم اداری 
و ساختاری، وجود دستگاه های موازی و ...( پرداخته است. صالحی تاکید دارد که 
یکی از مشکلات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این است که نظام ارزش گذاری 
متفاهم عمومی ندارد و حوزه فرهنگ و هنر با دامنه های وسیعی از طرز تلقی های 
عقیده ای و سلیقه ای مواجه است و همچنین شاخص های کمی حوزه فرهنگ 
کامل نیست و در میزان اثر بخشی اش تغییرهای قابل توجهی دارد. همچنین در 
بخش دیگری از این گفت و گو تاکید شده که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
شاخص های کمی از لحاظ تولید شاخص ها و از لحاظ اینکه چه مقدار به اثر بخشی 
منتهی می شود و یا نمی شود، دارای خلاء است. در بخش دیگری از این گفت و 
گو، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح می کند: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از قدیم دارای چالش هالی قدیمی بوده و هست و ساختار اداری آن در دو دهه 
کاهش یافته است و حجم وسیعی از نیروهای قراردادی به آن افزوده شده است. 
همچنین در ادامه به بودجه و منابع مالی این وزارتخانه اشاره شده و تصریح شده که 
با حجم وسیعی از تقاضای انبوه در حوزه فرهنگ و هنر مواجه است. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در بخش دوم این گفت و گو به دستگاه های موازی فرهنگی در 
داخل و خارج از دولت که منجر به کاهش اقتدار و اقدام این وزارتخانه می شود هم 
اشاره کرده است. صالحی در این حوزه تاکید کرده: ما به دنبال مرجعیت سازی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بودیم. اینکه جریان رصد فرهنگی در کشور در وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تعریف شود و وارد میدان مسئله یابی شدیم که در کلان این 

مسئله یابی جایگاه مسایل قدیمی و مزمن هم مشخص شد
 

محمد هاشمی: 

دولت سیزدهم به دنبال تنش زدایی
 در روابط بین الملل باشد

عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه مهمترین اولویت دولت 
سیزدهم مشکلات اقتصادی است، اظهار کرد: اگر مدیریت اقتصادی و برنامه درستی 
وجود داشته باشد باید همانطور که آقای رئیسی وعده داده بود شاهد ایجاد اشتغال، 
ساخت مسکن و افزایش ارزش پول ملی باشیم.  محمد هاشمی در گفت وگویی در 
پاسخ به پرسشی درباره ویژگی های کابینه دولت سیزدهم، اظهار کرد: ترکیب کابینه 
بستگی به این دارد که آن شعارهایی که در دوران انتخابات طرح می شد و مدعی 
تشکیل دولتی مردمی و خدمتگذاری به مردم بود تا چند اندازه محقق شود و آقای 
رئیسی در تعیین اعضای کابینه خود چقدر به غیرجناحی بودن و توجه به تخصص 
افراد پایبندی داشته باشد. وی یادآور شد: اصل مهمی که همواره در آستانه آغاز 
کار دولت ها مطرح می شود این است که مبنای انتخاب افراد باید شایسته سالاری 
باشد و در تعیین وزرا جناحی عمل نشود. هاشمی رفسنجانی با اشاره به سخنان 
رئیس جمهوری سیزدهم  در زمان انتخابات و تحلیف، تصریح کرد: اگر به آن حرف ها 
به درستی عمل شود، مبنای انتخاب اعضای کابینه باید شایسته  سالاری باشد و این 
یعنی از همه نیروهای توانمند جناح های مختلف سیاسی و نیز متخصصانی که سابقه 
دانشگاهی دارند و در کار خود کارشناس هستند، استفاده شود. عضو سابق مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با اشاره به مهمترین چالش های پیش روی دولت سیزدهم، 
گفت: یکی از مهمترین چالش ها اقتصاد است که بر سایر موارد اولویت دارد. تورم، 
نقدینگی و بیکاری در جامعه بالا است و اگر مدیریت اقتصادی و برنامه درستی برای 
آن وجود داشته باشد باید همانطور که آقای رئیسی در شعارهای انتخاباتی خود وعده 
داده بود، ایجاد اشتغال کند، مسکن بسازد و ارزش پول ملی را بالا برد که امیدواریم 
دولت سیزدهم به این موارد پایبند باشد. وی تأکید کرد: دومین چالش دولت سیزدهم 
در روابط بین الملل است که از بعد از پیروزی انقلاب، در برخی موارد روابطی نامناسب 
و خدشه دار بوده است، از جمله در مورد آمریکا که همواره تلاش کرده تا از موضع 

قدرت و زور خواسته های خود را تحمیل کنند و ما نیز در پاسخ، مقاومت کرده ایم.

اخبار

 

رییس جمهوری با بیان اینکه دولت جدید ایران از توسعه روابط با فرانسه براساس 
منافع مشترک و احترام متقابل استقبال می کند، بر توسعه روابط دو کشور به ویژه 
در زمینه های اقتصادی و تجاری تاکید کرد و گفت: در هر مذاکره ای باید حقوق 

ملت ایران تأمین شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
روز دوشنبه در تماس تلفنی یک ساعته " امانوئل ماکرون" رییس جمهوری فرانسه 
با اشاره به نقض مکرر و فاحش تعهدات از سوی آمریکا و همچنین عدم پایبندی 
سه کشور اروپایی عضو برجام به تعهدات خود در این توافق بین المللی، گفت: 

آمریکایی ها با وضع تحریم های جدید تعهدات خود را به طور آشکار نقض کرده و 
حتی تحریم های جدید را به حوزه اقلام بشردوستانه هم کشاندند.

رئیسی با تاکید بر اینکه هم آمریکا و هم اروپایی ها باید به تعهدات خود در برجام 
عمل کنند، گفت: در هر مذاکره ای باید حقوق ملت ایران استیفا و منافع ملت ما 

تامین شود.
رئیس جمهوری تصریح کرد: جمهوری اسلامی نسبت به تامین امنیت و حفظ 
بازدارندگی در منطقه خلیج فارس و دریای عمان بسیار جدی است و با عوامل سلب 

کننده امنیت مقابله خواهد کرد.
رییس دولت سیزدهم همچنین درخصوص تحولات  لبنان تاکید کرد: ما از هر 
اقدامی که در جهت ثبات، امنیت و بهبود وضعیت اقتصادی مردم لبنان باشد، 

حمایت کرده و در این زمینه از همراهی فرانسه استقبال می کنیم.
رییس جمهوری فرانسه نیز در این تماس تلفنی با تبریک آغاز مسئولیت آیت الله 
رئیسی و آرزوی موفقیت برای ایشان، گفت: ایران و فرانسه می توانند با همکاری 

خود در جهت برقراری صلح و ثبات در منطقه نقش ایفا کنند.
امانوئل ماکرون با اشاره به خروج یکجانبه آمریکا از برجام و توقف اجرای این توافق 
بین المللی، گفت: ما بدنبال این هستیم که به راه حلی برای این موضوع برسیم 
و امیدواریم دوباره مذاکرات آغاز شود. رییس جمهوری فرانسه با اشاره به موضوع 
امنیت دریایی، گفت: قبل از هر چیز باید چارچوب ثبات ایجاد کرده و مطمئن 

باشیم که ثبات در مسائل مختلف از جمله وضعیت دریاها وجود خواهد داشت.
مکرون با بیان اینکه فرانسه همیشه تلاش کرده راه حلی برای ثبات در لبنان ارائه 
دهد، ابراز امیدواری کرد با همراهی ایران زمینه برای برقراری ثبات و حل مشکلات 
این کشور فراهم شود. رییس جمهوری فرانسه در پایان خواستار تداوم گفت و گوها 

بین تهران و پاریس با هدف عمیق تر شدن روابط دو جانبه شد.

رئیسی در گفت وگوی تلفنی رییس جمهوری فرانسه؛

در هر مذاکره ای باید حقوق ملت ایران تامین شود

 وزیر کشور گفت: به مسوولان اجرایی و بهداشتی 
توصیه شد با هماهنگی بتوانند براساس پروتکل ابلاغی 
مناسب  صورت  به  را  مردم  سلامت  هم  و  مراسم  هم 

داشته باشند. 
از  پس  دوشنبه  روز  فضلی  رحمانی  عبدالرضا 
نشست با استانداران سراسر کشور درباره نحوه رعایت 
پروتکل های بهداشتی، عنوان کرد: با توجه به اینکه در 
طلیعه ایام محرم قرار داریم موضوع رعایت پروتکل های 

بهداشتی در کشور در شرایط خاصی قرار گرفته است.
وزیر کشور افزود: ما هم دغدغه و نگرانی رعایت این 
پروتکل ها و هم اهمیت و احترام مناسک و اعمال ماه 
محرم را داریم. مردم همیشه در این ایام که ماه عاشقان 

اباعبدالله )ع( و یاران ایشان است، این عزاداری ها را به 
شکل اعتقادی برگزار می کنند.

رحمانی فضلی ادامه داد: به استانداران توصیه شد 
به دستگاه های اجرایی استانی تاکید و نظارت کنند. 
علوم پزشکی هم باید به عنوان ناظر اصلی با هیات ها، 
مسوولان هیات ها، ریاست سازمان تبلیغات که مسوول 
جدی  بسیار  هماهنگی  هستند،  پروتکل ها  اجرای 
داشته باشند که بتوانند براساس پروتکل ابلاغی هم 
مراسم و هم سلامت مردم را به صورت مناسب داشته 
باشیم. وی خاطرنشان کرد: هر کاری که انجام دهیم 
نهایتا این مردم خوب ما هستند که مانند همیشه باید 

ما را یاری کنند.

وزیر کشور اضافه کرد: لازم است مراتب قدردانی و 
سپاس استانداران را از مردم خوب که در این یک سال 
از کادر درمانی اعم از  و نیم ما را کمک کردند و هم 
کارکنان، مدیران، پرستاران و پزشکان عزیز و همچنین 
از کسانی که امر بهداشت برعهده شان است، داشته 
عزیزان  این  زحمات  ارزشگذاری  و  قدردان  و  باشیم 
هستیم. رحمانی فضلی ادامه داد: ما سختی کار آنها 
را به خوبی درک می کنیم و از طرف دیگر جان انسان و 
نجات آن برای همه ما به منزله عبادت است. امیدوارم 

خداوند متعال اجر دهد و عاقبت به خیر کند.  
وی تاکید کرد: مردم عزیز هم باید به ما کمک کند تا 

بتوانیم این پدیده را مدیریت کنیم.

وزیر کشور: 

عزاداری محرم براساس پروتکل های ابلاغی برگزار شود

 رییس مجلس شورای اسلامی بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از مبارزات ملت 
فلسطین و محور مقاومت تاکید کرد و گفت: از نمادهای روحیه انقلابی در جمهوری 
اسلامی ایران، دفاع از مردم مظلوم فلسطین است و تا آزادی قدس شریف ادامه 

خواهد داشت. 
محمدباقر قالیباف روز دوشنبه در دیدار زیاد نخاله دبیرکل جهاد اسلامی فلسطین 
با تبریک پیروزی های ملت فلسطین و محور مقاومت در جنگ ١٢ روزه اخیر با رژیم 
اشغالگر قدس، گفت: این دستاورد مهم مبارزان فلسطین به ویژه رزمندگان جهاد 

اسلامی نشان از انسجام و همبستگی ملت فلسطین دارد.
چنین  تصور  صهیونیستی  غاصب  رژیم  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 

شکستی را نمی کرد و مقاومت قهرمانانه ملت فلسطین برای آنان بسیار دردناک بود.
قالیباف در ادامه گفت: موفقیت و پیروزی های ملت فلسطین، جهاد اسلامی و 
محور مقاومت در سایه اتحاد و اتکا به خداوند متعال بدست آمده است، فرهنگ جهاد 

و شهادت است که چنین افتخاراتی را نصیب مبارزان فلسطین می کند.
وی بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از مبارزات ملت فلسطین و محور مقاومت 
تاکید کرد و گفت: از نمادهای روحیه انقلابی در جمهوری اسلامی ایران دفاع از مردم 

مظلوم فلسطین است و تا آزادی قدس شریف ادامه خواهد داشت.

رییس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: مجلس شورای اسلامی از هرگونه رویکردی 
که منجر به وحدت و همبستگی میان گروه ها و جریانات فلسطینی شود حمایت 

می کند.
نقش تأثیرگذار شهید حاج قاسم سلیمانی در حمایت از محور مقاومت

همچنین زیاد نخاله دبیرکل جهاد اسلامی فلسطین در این دیدار به حمایت های 
مقام معظم رهبری، مردم و مقامات کشورمان از ملت مظلوم فلسطین اشاره کرد 
و گفت: ملت فلسطین به عزم و اراده جمهوری اسلامی ایران -که پرچم حمایت از 

مستضعفان را برافراشته است- افتخار می کند.
وی با اشاره به نقش تأثیرگذار شهید حاج قاسم سلیمانی در حمایت از محور مقاومت، 
پیروزی ملت فلسطین در جنگ های اخیر را مهم خواند و افزود: به یقین پیروزی های 
مردم و مبارزان فلسطینی بدون حمایت جمهوری اسلامی ایران تحقق پیدا نمی کرد، 
امیدواریم بتوانیم در آینده نزدیک با کمک ایران، سرزمین های اشغالی را از چنگال 
رژیم صهیونیستی آزاد کنیم. دبیرکل جهاد اسلامی گفت: حضرت امام خمینی)ره( 
از ابتدای انقلاب اسلامی آمریکا را شیطان بزرگ و رژیم صهیونیستی را غده سرطانی 
نامید و آخرین جمعه ماه مبارک رمضان را روز قدس نامگذاری کرد، این سیاست 

دائمی جمهوری اسلامی ایران تاکنون، موجب قدرت و اقتدار مقاومت شده است.

قالیباف در دیدار دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین:

 حمایت از فلسطین تا آزادی قدس شریف ادامه خواهد داشت

 رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه هیچ ایرانی که تبعه ایران و 
اکنون در خارج از کشور است، ممنوع الورود نیست و منعی 
برای بازگشت به کشور ندارد، گفت: تاکید جدی دارم که 
در واحدهای قضایی مراعات قانون شود و تا حد امکان 

بازداشت موقت نشوند. 
محسنی اژه ای  غلامحسین  حجت الاسلام والمسلمین 
روز دوشنبه در جلسه شورای عالی قوه قضاییه، با تسلیت 
فرارسیدن ایام عزاداری سید و سالار شهیدان و گرامیداشت 
از  یکی  منکر«،  از  نهی  و  معروف  به  امر  »احیای  هفته 
مهم ترین وظایف قوه قضاییه را حمایت از آمران به معروف 
و ناهیان از منکر و کسانی عنوان کرد که از ارزش های دین و 

فضیلت ها دفاع می کنند.
وی گفت: ما هم باید خودمان آمر به معروف و ناهی از 
منکرات باشیم و هم به صورت فردی و به عنوان تشکیلات 
قضایی از کسانی که امر به معروف و نهی از منکر می کنند، 

دفاع نماییم.
خبرنگاران »راویان صادق و امین جامعه« هستند

خبرنگار«،  »روز  گرامیداشت  با  قضاییه  قوه  رئیس 
خبرنگاران را »راویان صادق و امین جامعه« معرفی کرد و 
از آن ها خواست، دلسوزانه در جهت ارتباط وثیق بین مردم 
و حکومت و انعکاس خدمات مسئولان و بیان مسائل و 

مشکلات مردم و ارتقای آگاهی آنان تلاش کنند.
محسنی اژه ای به مسئولان مرکز رسانه قوه قضاییه تاکید 
کرد از ظرفیت همه رسانه های کشور به خصوص رسانه 
ملی برای اطلاع رسانی و آگاهی بخشی و افزایش دانش 
قضایی  پرونده های  کاهش  راستای  در  مردم  حقوقی 

استفاده کنند.
وی تصریح کرد: باید به طور هدفمند و برنامه محور و با 
تشکیل کارگروه های مشترک، در جهت استفاده متقابل از 

ظرفیت های موجود بهره برد.
تأکید رئیس قوه قضاییه بر سرکشی از زندان ها

از  اخیر  بازدید  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
بازداشتگاه های موقت و امنیتی اوین و گفت وگو با افرادی 
که به اتهام امنیتی یا غیر امنیتی در این بازداشتگاه ها به 
سر می برند، به رؤسای کل دادگستری ها، دادستان ها و 
قضات دستور داد که هر چند وقت یک بار از بازداشتگاه ها 

و زندان ها سرکشی نمایند.
محسنی اژه ای گفت: مسئولان قضایی نباید به گزارش 
از  بیش  باید  بلکه  کنند،  اکتفا  زندان  ناظران  و  دادیاران 
پیش بر زندان ها نظارت داشته باشند تا بتوانند درخصوص 

بازداشت شدگان تصمیمات درست اتخاذ کند.
پرهیز از صدور قرارهای بازداشت موقت غیرضرور

وی یادآور شد: در بازدید روز جمعه با افرادی مواجه شدم 

که مدت قابل توجهی بازداشت موقت بودند، پیگیری کردم 
و مشخص شد از نظر قانونی این امکان وجود دارد که این 
افراد بازداشت موقت نباشند و در این مورد تذکرات لازم 

داده شد.
رئیس قوه قضاییه، قضات را خطاب قرار داد و به آنها 
متذکر شد که در موارد غیر ضروری از صدور قرار بازداشت 
موقت پرهیز کنند و اگر نیاز به بازداشت موقت بود نیز، در 

تعیین تکلیف افراد بازداشتی تسریع نمایند.
محسنی اژه ای به رؤسای کل دادگستری ها درباره تعیین 
تکلیف پرونده هایی که روند رسیدگی به آن ها در دادسراها، 
دادگاه ها، شعب تجدیدنظر، دیوان عالی کشور و دیوان 
عدالت اداری طولانی شده تذکر داد و به آن ها دستور داد 
علت و عوامل طولانی شدن رسیدگی به این پرونده ها را 

مورد بررسی قرار دهند.
مأموریت ویژه به رئیس کل دادگستری تهران 

رئیس دستگاه قضا به طور خاص به رئیس کل دادگستری 
استان تهران مأموریت داد که ظرف یک هفته با آمارگیری از 
شعب تجدیدنظر، وضعیت پرونده هایی که بیش از یک سال 

از تعیین تکلیف آن ها گذشته را مورد بررسی قرار دهند.
محسنی اژه ای با ذکر دو نمونه از پرونده هایی که بیش 
از هفت سال و در مورد دیگر بیش از سه سال است در 
دادگاه تجدیدنظر تعیین تکلیف نشده اند، تأکید کرد این 
موضوع با هیچ منطقی سازگار نیست و این قبیل مسائل 
منشا بسیاری از نارضایتی ها و سوءاستفاده دلالان نفوذی 
در سیستم قضایی است. وی خاطرنشان کرد: کسانی 
پرونده  و  هستند  محکوم  یا  متهم  پرونده ها  این  در  که 
آن ها در مرحله تجدیدنظر بلاتکلیف مانده علاوه بر آنکه 
ممنوع الخروج هستند و محدودیت هایی برای آن ها اعمال 
شده، وضعیت زندگیشان نیز مختل شده که باید هر چه 

سریعتر به این وضعیت پایان داد
درخواست رئیس دستگاه قضا از نهادهای امنیتی و انتظامی 

و  مخاصمات  افزایش  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
کینه توزی های دشمنان نظام گفت: دشمنان کینه توز و در 
رأس آن ها شیطان بزرگ آمریکا، اسرائیل و انگلیس خبیث 
که در میادین مختلف در مصاف با جمهوری اسلامی موفق 
نبودند و در هر عرصه ای شکست خورده و به اهدافشان 
نرسیده اند فعالیت ها، شیطنت ها و جنگ روانی خود را 

تشدید کرده اند.
محسنی اژه ای بر همین اساس از مردم خواست که در 
برابر توطئه ها و شیطنت های دشمنان هوشیار باشند و به 
دستگاه های امنیتی و انتظامی نیز متذکر شد در مقابله 
با افرادی که امنیت ملی را هدف قرار داده و می خواهند 
در امنیت و آرامش مردم اختلال به وجود آوردند، کوتاهی 

نکنند.
وی با بیان این که نمی توانیم با امنیت، آرامش و آسایش 
همکاران  به  کنیم،  برخورد  مسامحه  و  اغماض  با  مردم 
دستگاه قضا نیز تأکید کرد: با افرادی که با شرارت و سرقت 
و اقدامات ضد امنیتی می خواهند آرامش کشور و آسایش 

مردم را بر هم بزنند، قاطعانه برخورد کنند.
افرادی ممنوع الخروج بودند در بدو ورود به کشور 

دستگیر نشوند
رئیس قوه قضاییه با اشاره به ابراز تمایل برخی ایرانیان 
نگرانی  ابراز  و  به وطن  بازگشت  برای  مقیم خارج کشور 
برخی آنان نسبت به برخوردهای قضایی اظهار داشت: 
هیچ ایرانی که تبعه ایران و اکنون در خارج از کشور است، 

ممنوع الورود نیست و منعی برای بازگشت به کشور ندارد.
محسنی اژه ای افزود: اتفاقاً مواردی هست که اگر این 
افراد بیایند و در اینجا به مسائل آن ها رسیدگی شود، به نفع 

آنهاست و از وضعیت بلاتکلیفی خارج می شوند.
رئیس قوه قضاییه گفت: اکنون افرادی در خارج از کشور 
هستند که اموال و امکانات آن ها در داخل سرپرست ندارد و 
برخی افراد ذینفع آنها را برای بازگشت به کشور می ترسانند، 
اما اگر این افراد برگردند، مسائل مالی آن ها در یک تحقیق و 

بررسی ساده و دقیق روشن می شود.
دلیل  به  که  افرادی هستند  داد:  ادامه  محسنی اژه ای 
محض  به  که  دارند  نگرانی  بوده اند  ممنوع الخروج  آنکه 
ورود به مرز دستگیر شده و راهی زندان شوند و به اتهامات 
آن ها رسیدگی نشود که این افراد می توانند با هماهنگی 
با سیستم قضایی و بدون آنکه بازداشت شوند، به کشور 

بازگردند.
و  به دادستان ها  اساس  بر همین  رئیس دستگاه قضا 
رؤسای کل دادگستری ها متذکر شد افرادی که در سالیان 
دور ممنوع الخروج بودند و اکنون نیز حکم جلب ندارند، 
ضرورتی ندارد صرفاً به خاطر ممنوع الخروج بودن، در بدو 
ورود به کشور دستگیر شوند و حتماً نباید این کار انجام 
شود. محسنی اژه ای تأکید کرد: بسیاری از افراد که پرونده 
کیفری یا حقوقی دارند به خصوص آن ها که مسئله حقوقی 
دارند و مدت زیادی از حکم جلب یا ممنوع الخروجی آن ها 
گذشته، ضرورتی برای بازداشتشان وجود ندارد و این افراد 
می توانند با اعلام زمان و نحوه ورودشان به مرکز ارتباطات 

قوه قضاییه یا دادستان ها، بدون نگرانی وارد کشور شوند.
رئیس قوه قضاییه همچنین با گرامیداشت روز بزرگداشت 
مدافعان حرم نسبت به مقام همه شهدای انقلاب اسلامی 
به ویژه شهدای مدافع حرم و به خصوص سیدالشهدای 
مدافعان حرم حاج قاسم سلیمانی و شهید محسن حججی 

ادای احترام کرد.

رییس قوه قضایی:

ایرانیان خارج از کشور منعی برای بازگشت ندارند

محمدرضا زائری*
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در مورد آپنه خواب بیشتر بدانیم؛ گیاه هایی شگفت انگیز 
که سرطان را فراری می دهند!

همه سلول های سرطانی شبیه به هم نیست. سرطان ممکن است روی هر 
عضوی از بدن تاثیر بگذارد. سلول ها در یک قسمت از بدن جهش پیدا می کند 

و از کنترل خارج می شود و در قسمت های دیگر پخش می شود. 
تقریبا همه سلول های سرطانی رشد سریعی دارد اما درمان آن به نوع سرطان، 
مرحله بیماری و قسمتی از بدن که درگیر بیماری است، ارتباط دارد، برخی از 
انواع سرطان ها تنها از طریق شیمی درمانی یا دارو درمان می شود، در حالی 
که برخی از انواع آن به جراحی، پرتودرمانی، شیمی درمانی یا هر دو نیاز پیدا می 
کند. در این زمینه محققان روی گیاهان زیادی مطالعه و تاثیر آن ها را روی بهبود 

سرطان بررسی کرده اند.
شبدر: این گیاه ترکیبی قدرتمند به نام فورمونونتین دارد به فایده آن، کمک 
به مبارزه با سرطان سینه است. به گفته دانشمندان این ترکیب قدرتمند از 
گسترش سلول های سرطانی و همچنین حمله سرطان به سلول های سالم 

جلوگیری می کند.
است.  رسیده  اثبات  به  سرطان  با  مبارزه  در  قاصدک  توانایی  قاصدک: 
دانشمندان کانادایی دریافته اند که پس از گذشت 48 ساعت از مواجهه با 
عصاره قاصدک، مرگ سلول های سرطانی آغاز می شود. همچنین، قاصدک 
حتی روی سلول های سرطانی که در برابر شیمی درمانی مقاوم بودند نیز 
تاثیرگذار بوده است. عصاره ریشه قاصدک قادر به از بین بردن سلول های 

سرطانی بدون سمیت برای سلول های سالم است.
زنجبیل: این ادویه قدرتمند، ضد سرطان و از بین برنده تومور است و آنهم به 
خاطر 4 ترکیب موجود در آن از قبیل جینجرول، پارادول، شوگائول و زرومبون. 
مصرف زنجبیل منجر به کاهش خطر ابتلا به سرطان سینه، روده بزرگ، معده، 

کبد، پروستات و پوست می شود. 
از تکثیر سلول های سرطانی  بنا بر مطالعات، این گیاه  گیاه دم اسبی: 
پیشگیری می کند. مصرف این گیاه از سرطان غدد لنفاوی و سرطان خون 

پیشگیری می کند.
شیرین بیان: گلابریدین موجود در ریشه شیرین بیان، منجر به پیشگیری از 
ابتلا به سرطان کبد می شود. همچنین این ترکیب قادر به پیشگیری از سرطان 

های سینه و گوارش نیز هست.
جعفری: مطالعات نشان داده که جعفری به عنوان یک آنتی اکسیدان عمل 
می کند و رادیکال های آزاد را نابود می سازد، از دی ان آ در برابر آسیبی که می 
تواند به سرطان منجر شود، محافظت می کند و همچنین تکثیر و مهاجرت 

سلول های سرطانی در بدن را مهار می نماید.

اگر به شما بگوییم تنها با یک تغییر در روز می  توانید به کاهش یا حذف شکر در رژیم 
غذایی تان کمک کنید چه نظری خواهید داشت؟ با ما همراه باشید تا با کمک این 

چالش شش روزه به شما یاد دهیم که چگونه مصرف شکر را کاهش دهید.
روز اول: میان وعده های دارای قند را کنار بگذارید

شیرینی  هایی که به راحتی در آشپزخانه یا کشو در دسترس است را کنار بگذارید، 
مانند کوکی  ها، بارهای انرژی زا، مافین  ها و آبنبات. با این کار بخشی از کالری  های 
غیرضروری را کاهش می  دهید. یک قاعده خوب این است که اگر زن هستید روزانه 
۲5 گرم )یا ۶ قاشق چای خوری شکر( مصرف کنید و  اگر مرد هستید،۳۶ گرم )یا 
9 قاشق چای خوری(. وقتی هوس قند کردید، دست نگه دارید و یک لحظه وقت 
بگذارید تا به این فکر کنید که در صورت خوردن آن، چه اتفاقی می افتد؟ پرداختن به 
آنچه واقعا میل به خوردن قند را سبب می  شود، شما را برای موفقیت آماده می  کند. 

برخی از علل تمایل به مصرف قند شامل موارد زیر است:
قند خونتان بسیار پایین است

این بدان معناست که شما وعده  های غذایی را حذف می کنید یا بین آن ها فاصله ی 
زیادی می  اندازید، یا به قدر کافی پروتئین که تثبیت کننده قند خون است، مصرف 
نمی  کنید. بنابراین، یک میان وعده شیرین همراه با پروتئین، مانند مخلوط آجیل و 
میوه خشک بدون شکر اضافه شده، انتخاب مناسبی است. چربی  های سالم موجود 
در آجیل جذب قندهای طبیعی میوه را کند می  کند، بنابراین بدن شما به تعادل 
می  رسد و هوس خوردن مواد قندی متوقف می  شود. برای مثال هنگام صرف سالاد 

ماکارونی، می  توانید  به آن مرغ کبابی یا نخود اضافه کنید.
شما خسته  اید

اگر کمبود خواب دارید، به جای این که با نوشیدن نوشابه، قهوه یا چای به بدن 
خود کافئین برسانید، کمی قدم بزنید یا چرت بزنید.

مبتلا به PMS هستید یا در دوران یائسگی به سر می  برید
سطوح ناکافی پروژسترون یا استروژن با قطع مواد شیمیایی که منجر به ایجاد 
حس خوب می  شوند مانند سروتونین، دوپامین و نوراپی نفرین، باعث ایجاد اشتها 
برای مصرف شیرینی می  شود که منجر به بی خوابی، سردرد، خستگی یا افسردگی 
خفیف می  گردد. سعی کنید سویا بخورید، زیرا حاوی ترکیباتی به نام ایزوفلاوُن است 
که کار استروژن در بدن را تقلید می  کند. اگر  این کار هوس قند را برطرف نمی  کند، به 

سراغ غذاهای شیرین طبیعی بروید مانند خوردن یک پرتقال، یک مشت توت، هویج 
یا مقداری کدوحلوایی پخته شده.

روز دوم: قبل از غذا خوردن فکر کنید
هر زمان که به طور معمول از شکر یا شیرین کننده مصنوعی استفاده می  کنید، 
به انگیزه و هدف خود توجه کرده و سپس از مصرف آن  خودداری کنید. مراقب 
استفاده از شیرین کننده های به اصطلاح »طبیعی« مانند آگاوو یا عسل باشید، بدن 
شما همانند سایر قندها از آن استفاده می  کند. به جای استفاده از شکر قهوه  ای 
برای شیرین کردن بلغور جو دو سر، 4/1 موز خرد شده را بدان اضافه کنید و به جای 

شربت طعم دهنده، قهوه خود را با یک تکه دارچین میل نمایید. 
قطع مصرف قند اضافه شده ممکن است شما را در آرزوی شیرینی قرار دهد؛ اما 

در عوض می  توانید با این روش های خلاقانه، میل به خوردن شیرینی را ارضا کنید:
عصاره وانیل اضافه کنید

در حالی که وانیل در واقع شیرین نیست، اما این ماده ما را به یاد بستنی، کیک و 
سایر دسرها می  اندازد. چند قطره یا محتویات یک دانه وانیل را به چای، جو پخته 

شده، کره آجیلی یا اسموتی اضافه کنید.
نارگیل برشته و شیرین نشده را تست کنید

این برش  های کوچک به طور طبیعی شیرین هستند و صبحانه یا دسر را خوشمزه  تر 
می  کنند.  از تکه های بزرگ بیشتر از تکه  های کوچک استفاده کنید. سطح بیشتر به 

معنی حس طعم بیشتر بر روی زبان است.
پیاز را کاراملی کنید

اگر سس یا سوپ گوجه درست می  کنید، شکر را کنار بگذارید و پیازهای موجود 
در دستور غذا را به جای سرخ کردن، کاراملی کنید. شیرینی طبیعی آن ها به خوبی 

جایگزین شکر می  شود.
با نمک تضاد ایجاد کنید

از آنجا که شکر و نمک متضاد قطبی هستند، مقداری نمک می  تواند شیرینی را 
تشدید کند. آن را در غذاهایی که به طور طبیعی کمی شیرین هستند امتحان کنید، 

مانند سیب زمینی شیرین، سوپ کدوحلوایی، یا برش  های میوه.
روز سوم: نوشیدنی  های شیرین را ممنوع کنید

می  دانید که نوشابه دارای قند اضافه شده است، و یک نوشیدنی قهوه با طعم 

وانیل هم همینطور. اما نوع قند سایر نوشیدنی  ها ممکن است چندان واضح نباشد، 
مانند آب نارگیل )برخی از تولیدکننده   ها به آن شکر اضافه می  کنند(، آبمیوه های 
مصنوعی، بطری  های چای سرد، آب  های طعم دار و حتی نوشیدنی  های شیرین 

شده مصنوعی. 
به احتمال زیاد،  می  دانید چقدر سخت است که نوشیدنی  های حاوی کافئین بالا، 
و نوشیدنی های شیرین مورد علاقه تان را کنار بگذارید. توجه داشته باشید اکثر مردم 
نمی توانند عادتی مانند مصرف نوشابه را ترک کنند بنابراین باید برای آن جایگزین 
پیدا کنند. برای اینکه به تعهد خود در کنار گذاشتن نوشیدنی های قندی پایبند 
بمانید، در وهله اول از محرک  های قندی خودداری کنید. اگر نوشابه شما کافئین دار 
است، قهوه، چای یا شکلات تلخ شیرین نشده را جایگزین آن کنید. اگر دور شدن از 
نوشیدن لاته عصرگاهی، کسالت آور است می  توانید کاری دیگر را جایگزین نوشیدن 

کنید برای مثال می  توانید برای گفتگو با یک دوست تماس بگیرید.
روز چهارم: خواندن برچسب ها را بیاموزید

به طور حرفه  ای خواندن برچسب مواد تشکیل دهنده را شروع کنید. برخی از 
ماست  های میوه  ای طعم  دار و غلات و بلغور جو دوسر آماده شده در هر وعده دارای 
تقریبا شش قاشق چای خوری شکر اضافه شده هستند که به میزان حداکثر مقدار 
توصیه شده مصرف قند اضافی برای زنان در یک روز کامل است. بهتر است به جای 
شکر این غذاهای مورد علاقه خود را با میوه کامل شیرین کنید. مراقب باشید: 
سس  ها، سس  های ماکارونی، کراکر، سس گوجه فرنگی و سوپ ها نیز منابع رایج 
قند پنهان هستند.  نکات دیگری که هنگام بررسی جدول باید به آن ها توجه کنید، 

در اینجا آمده است:
ببینید قند در کجای فهرست مواد ذکر شده است

مواد تشکیل دهنده غذا به ترتیب حجم، از بیشترین تا کمترین مقدار ذکر شده 
است.

در ارزش  های روزانه تجدید نظر کنید
جدول ارزش غذایی درصد ارزش روزانه قند افزوده و سایر مواد مغذی را نشان 
می  دهد. از این بخش به سادگی عبور نکنید. این مقدار بر اساس میزان مجاز قند 

اضافه شده بیشتر از دستورالعمل  های توصیه  شده است.
به دنبال نام دیگر قند باشید

حداقل 5۷ نام مختلف برای آن وجود دارد! برای تشخیص اینکه آیا محصول حاوی 
قندهای اضافی است، لیست مواد تشکیل دهنده را بررسی کنید. مراقب هر ماده  ای 

که به »ose« ختم می شود، مانند مالتوز یا ساکاروز، باشید.
روز پنجم: غلات مصرفی خود را تغییر دهید

در اصل غلات تصفیه شده )یعنی آرد سفید، برنج سفید و نان سفید( را فقط شکر 
در شکل کربوهیدرات  های ساده در نظر بگیرید، در واقع، ممکن است متوجه طعم 
شیرینی نشوید، اما اگر به طور منظم نان سفید و ماکارونی می خورید، احتمالا 
خودتان را فریب می دهید. پیتزا هم  در اصل یک دسر است. بدن شما آن را درست 

مانند یک تکه کیک مصرف می  کند.
کربوهیدرات مورد نیاز خود را با مصرف غلات کامل دریافت کنید

برنج قهوه  ای، نان سبوس دار، جوانه غلات و کینوا همگی برای شما مفید هستند. 
سعی کنید روزانه حداکثر سه وعده غلات 1۰۰% کامل بخورید. افرادی که این کار را 
انجام می دهند با احتمال ۷۶ برابر بیش از دیگران بیشترین میزان فیبر مورد نیاز را 

دریافت می -کنند که این امر با کاهش وزن ارتباط دارد.
روز ششم: با میوه جشن بگیرید

تا امروز، شما جوانه های چشایی خود را به شیرینی کمتر عادت داده  اید. لحظه  ای 
وقت بگذارید و توجه کنید که چگونه موزهای برش خورده همراه با غلات یا سیب 
در وعده  ی ناهار شیرین تر به نظر می  رسند. همچنان از میوه برای میان وعده لذت 
ببرید یا هر زمان که می  توانید آن را به غذاهای اصلی و سالاد اضافه کنید. میوه کامل 
همچنین حاوی فیبر، ویتامین ها و آب است که باعث می شود احساس رضایت 

داشته باشید.

یک چالش 6 روزه برای ارتقای سلامتی!

فایده عجیب دویدن برای سلامتیچگونه در شش روز مصرف قند را کاهش دهیم؟
4 تا 5 بار دویدن در هفته به صورت تناوبی را یکی از برنامه های روزمره خود قرار 

بدهید تا از منافع این ورزش بهرمند بشوید. 
4 تا 5 بار دویدن در هفته به صورت تناوبی را یکی از برنامه های روزمره خود قرار 

بدهید تا از منافع این ورزش بهرمند بشوید.
دویدن چه بر روی زمین و چه بر سطح تردمیل، علاوه بر تناسب اندام به سلامتی 
شما منجر خواهد شد. اگر هنوز در خصوص دویدن به عنوان بهترین کار برای 
کاهش وزن و رسیدن به اندام ایده آل خود شک دارید، این علل را از دست ندهید:
مراجعه کمتر به پزشک: کسانی که دویدن را وارد برنامه های هفتگی یا روزانه خود 
می کنند، کمتر از سایر افراد به بیماری های مزمنی مانند سرطان روده بزرگ و … 
مبتلا می شوند. همچنین شانس ابتلا به سرطان سینه در زنانی که نسبت به بقیه 

زمان بیشتری را به دویدن اختصاص می دهند، ۳۰ درصد کمتر است.
مصرف بیشتر کربوهیدرات ها: یک راه برای مصرف کربوهیدرات بیشتر دارید و 
تنها در صورتی که سوخت و ساز بدن تان را با فعالیت های فیزیکی مانند دویدن 
از چاق شدن، غذاهایی مانند برنج و  افزایش دهید، می توانید بدون نگرانی 

ماکارونی را مصرف کنید.
طور عمر بیشتر: کسی که بیشتر می دود، نه تنها شانس بروز بیماری ها و 
معلولیت ها را در خود کاهش داده است، بلکه فعالیت در سنین بالاتر نیز برای 
او آسان تر است. دویدن، حتی برای یک بار در هفته می تواند موهبت هایی چون 

افزایش عمر و سلامت بیشتر را به شما هدیه کند.
کاهش وزن موفق تر: دویدن، یکی از موثرترین ورزش ها برای سوزاندن کالری 
های اضافه است. به عنوان مثال، یک فرد ۷۰ کیلویی می تواند 85۰کالری را با 

یک ساعت دویدن بسوزاند.
تقویت حافظه: این ورزش مفید، عامل موثری برای کاهش خطر ابتلا به کاهش 
حافظه و زوال عقل به شمار می رود. برخی تحقیقات نشان داده اند که دویدن، از 
مغز در برابر آلزایمر محافظت می کند و احتمال بروز آلزایمر را در افرادی که سابقه 

این بیماری در خانواده شان وجود داشته، کاهش داده است.
کاهش فشار خون: ورزش هایی مانند دویدن، ظرف چند هفته می توانند فشار 

خون فرد را کاهش داده و به حد طبیعی اش برسانند.
استحکام استخوان ها: دویدن جزو ورزش های مقاومتی است و علاوه بر کمک 
به ساخت ماهیچه های قوی تر، به سالم ماندن استخوان ها حتی در افراد مسن 

کمک می کند.
بهبود کیفیت خواب: دوندگان خواب بهتری نسبت به سایر افراد دارند. دویدن، 

افزایش کیفیت خواب و در نتیجه کارایی بهتر در طول روز را منجر می شود.
کاهش استرس: تلاش کنید دویدن را جایگزین نشستن و تماشای تلویزیون 
کنید. این مساله علاوه بر کمک به سلامتی، منجر به افزایش سطح سروتونین در 

مغز می شود که به کاهش استرس کمک می کند.

خطر ابتلا به کرونا دلتا
 در افراد واکسینه شده کمتر است

نتیجه یک مطالعه جدید نشان می دهد احتمال ابتلا به کرونا دلتا در افرادی که 
هر دو دُز واکسن کووید -19 را دریافت کرده اند، نصف افرادی است که واکسینه 

نشده اند. 
به گزارش روز دوشنبه گروه دانشگاه و آموزش ایرنا از پایگاه اینترنتی فوربیز، با 
این حال محققان هشدار می دهند که برای رفع نگرانی در مورد تاثیر واکسن های 
کرونا به ابداع واکسن جدیدی نیاز است که نوع عفونی ویروس دلتای کرونا را مورد 

هدف قرار دهد.
این مطالعه که توسط محققان »امپریال کالج لندن« در انگلیس انجام شد، نشان 
داد نتیجه آزمایش کرونای افراد واکسینه نشده نسبت به افرادی که کاملًا واکسینه 
شده بودند، سه برابر بیشتر مثبت شد و همه نمونه های مثبت تجزیه و تحلیل شده 

نشان دهنده عفونت با نوع دلتا کووید -19 بود.
 این مطالعه که بر اساس داده های بیش از 98 هزار آزمایش سواب در فاصله 
زمانی 14 تا ۳۰ تیر )۲4 ژوئن تا 1۲ ژوئیه( امسال انجام شده است، نشان می 
دهد واکسیناسیون کامل خطر ابتلا به نوع دلتای کووید -19 را به نصف کاهش 

می دهد. 
این محققان متوجه شدند که احتمال مثبت شدن تست کووید 19 و ابتلا به 

عفونت بدون علامت در افراد واکسینه شده، 5۰ درصد کاهش می یابد.
در خصوص افرادی که به کووید 19 علامت دار مبتلا شده بودند، پس از دریافت 

۲ دوز واکسن احتمال  ابتلا مجدد آنها به بیماری 59 درصد کاهش یافته بود.
این تخمین ها کمتر از آمار اداره اطلاعات بهداشت عمومی انگلیس است که در 

آن به تأثیرگذاری واکسن های خاصی در مقابله با سویه دلتا اشاره شده بود.
با این حال تحقیق پیش رو میزان تأثیرگذاری واکسن  های مختلف را جدا نکرده 
و به گفته محققان این امر نگران کننده نیست؛ چرا که تحقیق سازمان سلامت 
عمومی انگلیس بر اساس اطلاعات افرادی انجام شده بود که علائم ابتلا به 
کووید- 19 را داشتند و تست تشخیصی را انجام داده بودند. اما مطالعه امپریال 
کالج بر اساس نمونه تصادفی از جمعیت و با هدف دربرگرفتن افراد بیشتری 
انجام شد.پل الیوت اپیدمولوژیست امپریال کالج در این باره می گوید: تأثیرگذاری 
واکسن در یک نمونه تصادفی از جمعیت را بررسی کردیم که شامل افراد مبتلا به 
کووید 19 بدون علائم نیز می شد. این تحقیق رابطه کووید 19 و بستری شدن 
در بیمارستان را بار دیگر تأیید می کند.به گزارش ایرنا، ویروس کرونا موسوم به 
»کووید-19« اواسط ماه دسامبر ۲۰19 )۲4 آذر 1۳98( در شهر ووهان واقع 
در مرکز چین گزارش شد و سازمان جهانی بهداشت ۲1 اسفند 98 همه گیری 
جهانی این ویروس را اعلام کرد.جهش ویروس کرونا در انگلیس، بزریل، هند و 
آفریقا که موجب افزایش سرایت، بیماری زایی و مرگ و میر آن شده، نگرانی های 

جدیدی را در جهان به وجود آورده است.
 

یافته محققان استرالیایی؛

سیاه دانه به درمان کووید ۱۹ کمک می کند
محققان دریافتند ترکیب موجود در سیاه دانه می تواند از ابتلا به کووید 19 و 

ایجاد عفونت ریه جلوگیری کند. 
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از زی نیوز، محققان استرالیایی دانشگاه فناوری 
مورد  کووید 19  درمان عفونت  در  دانه می تواند  که سیاه  اند  دریافته  سیدنی 

استفاده قرار گیرد.
این گیاه گلدار، بومی شمال آفریقا و غرب آسیا، قرن هاست که به عنوان داروی 
سنتی برای بیماری های متعدد، از جمله التهاب و عفونت ها مورد استفاده قرار 

می گیرد.
»کانیز فاطیما شاد«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »شواهد 
فزاینده ای از مطالعات مدل سازی وجود دارد که نشان می دهد تیموکینون، 
ماده فعال سیاه دانه، که بیشتر به عنوان گل رازیانه شناخته می شود، می تواند به 

پروتئین سنبله کروناویروس بچسبد و از ایجاد عفونت ریه جلوگیری کند.«
وی در ادامه افزود: »همچنین ممکن است توفان سیتوکینی را که بر بیماران 

مبتلا به کووید 19 شدید بستری در بیمارستان تاثیر می گذارد، متوقف کند.«
به گفته محققان، تیموکینون می تواند با جلوگیری از آزاد شدن مواد شیمیایی 

پیش التهابی مانند اینترلوکین ها، سیستم ایمنی بدن را به خوبی کنترل کند.
درمان  برای  ای  بالقوه  نقش  می تواند  تیموکینون  می دهد  نشان  نتایج  این 
بیماری های آلرژیک مانند آسم، اگزما، بیماری های آرتریت از جمله روماتیسم و 

آرتروز و حتی احتمالًا بیماری ام اس داشته باشد.
در این مطالعه مکانیسم های عملکرد این گیاه و تیموکینون و نحوه درمان آنها 
در آینده برای عفونت کووید 19 امیدوار کننده است. موانع زیادی برای این گیاه 
به عنوان یک عامل درمانی به دلیل جذب ضعیف طبیعی دستگاه گوارش وجود 

دارد.
پیشرفت در زمینه توسعه دارویی مانند فناوری نانو، شانس غلبه بر این مانع را 

برای استفاده از آن به عنوان یک داروی خوراکی موثر فراهم کرده است.
ثابت شده است که سیاه دانه در درمان فشار خون بالا، کلسترول بالا و دیابت 

هم موثر است.
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اجتماعی

مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم: 

شعائر حسینی در فضای مجازی 
زنده نگه داشته شود 

مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: امروز باید 
مطابق نیاز روز جوانان محتوا تولید شود و در شرایط کرونایی که امکان برگزاری 
عزاداری به شکل سنتی وجود ندارد، باید در فضای مجازی و رسانه ها حق مطلب 

را ادا کنیم. 
حجت الاسلام علی مخدوم ، در آیین رونمایی از آثار رسانه ای معاونت فضای 
مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی ضمن تبریک هفدهم مردادماه روز 
خبرنگار، تعظیم شعائر ماه محرم را امری با عظمت و با برکت خواند و گفت: ما 

عظمت و برکت تعظیم شعائر را در ساحت های فردی و اجتماعی تجربه کرده ایم.
 مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با اشاره به ضرورت 
تعظیم شعائر حسینی در رسانه ها و فضای مجازی ادامه داد: امروز در شرایط 
کرونایی که امکان برگزاری عزاداری به شکل سنتی وجود ندارد، باید در فضای 

مجازی و رسانه ها حق مطلب را ادا کنیم.
حجت الاسلام مخدوم بر ضرورت برگزاری عزاداری های حسینی در رسانه ها 
و فضای مجازی تاکید کرد و گفت: بدون شک رسانه امروز جزیی از سبد خانوار 
شده است، از این رو اگر شرایط کرونایی نیز نبود باید به نقش پررنگ این مقوله در 

زندگی افراد توجه ویژه ای می داشتیم.
مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی همچنین رسانه را جزو الزام های 
زندگی افراد دانست و یادآور شد: امروز چه بخواهیم و چه نخواهیم، فضای جامعه 
ما را به سوی رسانه سوق می دهد. حجت الاسلام مخدوم با اشاره به تاریخچه شکل 
گیری معاونت فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی، بیان کرد: این 
معاونت در پی تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر حضور دفتر تبلیغات اسلامی در 
فضای مجازی شکل گرفت و سعی می کند محتوا های تولید شده در این دفتر را در 

قالب های مجازی، هنری و رسانه ای انعکاس دهد.
 مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم یادآور شد: رهبر 
انقلاب در سال 9۶ فرمودند امروز در دست هر بچه ای یک تبلت وجود دارد که این 
تبلت دروازه ای برای دریافت اطلاعات محسوب می شود، از این رو فعالان فرهنگی 
باید با تولید محتوا و قرار دادن اطلاعات در معرض استفاده، پاسخگوی چالش های 
ذهنی افراد باشند. او تاثیر شگرف تولید های چندرسانه ای کوتاه در اذهان و افکار 
عمومی را مورد توجه قرار داد و گفت: امروز یک کلیپ کوتاه می تواند تاثیری به مراتب 

بیشتر از برخی رسانه های عریض و طویل و یا سریال های پرهزینه داشته باشد.
 حجت الاسلام مخدوم در ادامه با اشاره به اینکه در بازار گسترده عرضه و تقاضا، 
تنها تولید محتوا و جمع آوری آن کافی نیست، تصریح کرد: ما پس از تولید محتوا 
باید درصدد انتشار گسترده آن در عرصه های مختلف باشیم، زیرا تولید محتوا بدون 

انتشار و انعکاس، بهره ای به جامعه نمی رساند.
 مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم ضمن اعلام آمادگی 
برای تقویت فعالیت های هم افزا با سایر نهاد ها و مجموعه های فرهنگی، تاکید کرد: 
امروز رقبای ما کسانی هستند که از هر عرصه ای علیه دین استفاده می کنند، از این 
رو ما نیز به عنوان عضوی از حوزه فرهنگی جبهه انقلاب باید با بالنده سازی تولید ها 

و انعکاس شایسته آن ها در مقابله با دشمن گام برداریم.
مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی با تاکید بر ضرورت توسعه کمی و 
کیفی تولید های رسانه ای و چندرسانه ای از سوی معاونت فضای مجازی، هنر و 
رسانه این دفتر، از دست اندرکاران سوگواره اشراق به خاطر غنای محتوایی تقدیر 
و تشکر کرد. در پایان این آیین از مجموعه شعرخوانی عاشورایی شاعران طلبه، 
قصه های کوکانه و ماجرا های سفر امام حسین )ع( به کربلا و واقعه عاشورا و مجموعه 

کلیپ های پاسخ به شبهه های عاشورایی رونمایی شد.
 

آیت الله علوی بروجردی:

هنر عاشورا عرضه و برجسته شود 
آیت الله سید محمد جواد علوی بروجردی از استادان برجسته حوزه علمیه قم با 
تاکید بر اینکه هنر عاشورا باید عرضه و برجسته شود گفت: هر منطقه ای طبق آداب 
و رسوم خود معنای عاشورا را ارائه می کند، این ها یک فرهنگ است و این فرهنگ در 

عرصه های مختلف شعر، نقاشی، نمایش و تعزیه برای مردم تبیین شود. 
وی عصر یکشنبه در آیین رونمایی از کتاب عاشورا در چهار گوشه ایران در سالن 
اجتماعات کتابخانه آیت الله بروجردی )ره( قم طی سخنانی اظهار داشت: هر سال 
چند هفته مانده به ماه محرم برخی از افراد از روی غرض و مرض و یا سادگی که 

دارند؟ نق زدنشان شروع می شود.
وی افزود: آنها از لباس مشکی اشکال می گیرند و حالا که کرونا هم آمده، بهانه ها 
نیز خیلی وسیع شده است، )گویی( نشستن در کنار هم در هواپیما و اتوبوس و 
برگزاری مراسم های رسمی و غیررسمی مشکلی ندارد، فقط مجالس امام حسین 
مشکل دارد! علوی بروجردی گفت: مثل اینکه یک سازمان دهی شده تا تمام آن چه 
که در محرم است، در ذهن مردم مخدوش شود، اما ما متوجه باشیم که حرکت امام 
حسین هم دین پیامبر و هم فضیلت، حریت و انسانیت را حفظ کرده کسانی مانند 

گاندی که اصلا اعتقادی به اسلام ندارند از آن حضرت تجلیل می کنند.
استاد حوزه علمیه قم یادآور شد: کسانی از امام حسین تجلیل می کنند، ممکن 
است حتی به خدا نیز باور نداشته باشند، ما هم در مورد امام حسین سخت نگیریم و 
تا کسی بخواهد روضه بخواند و یا در مجالس روضه شرکت کند، بگوییم اول نمازت را 
درست کن و روزه ات را بگیر!، ممکن است کسی هیچ کدام از این مناسک را نداشته 

باشد ولی به امام حسین معتقد باشد و همین وسیله نجاتش می شود.
وی ادامه داد: فضیلت عزاداری امام حسین کمتر از خواندن نماز اول وقت در ظهر 
عاشورا نیست، اینکه کسی کاری به دین ندارد ولی اعتقادش به امام حسین محفوظ 
مانده را قدر بدانیم.   علوی بروجردی همچنین عرضه و برجسته نمودن هنر عاشورا 
را ضروری خواند و گفت: هر منطقه ای به آداب و رسوم خودش این معنا را ارائه 
می کند و این یک فرهنگ است و باید در عرصه های مختلف شعر، نقاشی، نمایش و 
تعزیه برای مردم برجسته شود. استاد حوزه علمیه قم با اشاره به تاثیرگذاری قیام امام 
حسین در میان ملت های مختلف جهان بیان داشت: عاشورا مختص مردم نیست، 

عراقی ها، لبنانی ها و هندی مطابق سنت های خود این آیین را گرامی می دارند.
در آستانه ماه محرم کتاب عاشورا در چهار گوشه ایران رونمایی شد.

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم خبرداد:

ارتقاء مراکز علمی کاربردی قم 
در سطح بندی 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم گفت: در سطح بندی اعلامی 
سازمان مرکزی دانشگاه، مراکز علمی کاربردی استان قم موفق به ارتقاء 5۰ درصدی 
از سطح ۳ به سطح ۲ شده اند و در میان مراکز آموزشی، مرکز علمی کاربردی جهاد 

دانشگاهی قم به عنوان مرکز برتر استان شناخته شده است.
محمد حسن نادری در خصوص وضعیت مراکز علمی کاربردی استان قم اظهار 
داشت: هم اکنون بیش از ۲5۰۰ دانشجو در 9 مرکز علمی کاربردی فعال و در 
۷۰ رشته آموزشی در گروه های صنعت، کشاورزی، مدیریت، خدمات اجتماعی، 

فرهنگ و هنر در حال تحصیل هستند.
وی در ادامه با اشاره به فعالیت ۲۰ ساله دانشگاه جامع علمی کاربردی در استان 
قم بیان کرد: از بدو تاسیس تاکنون نزدیک به ۲۶ هزار نفر از مراکز علمی کاربردی 
استان قم در رشته های مهارتی و مورد نیاز بازار کار و شغل محور فارغ التحصیل شده 
اند که این دانش آموختگان ساکن قم بوده و غالباً در استان قم مشغول به فعالیت 

هستند.
رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم افزود: اجرای فرآیند سطح بندی 
مراکز علمی کاربردی با هدف ارتقاء کیفیت خدمات آموزشی به دانشجویان مراکز و 
اطلاع داوطلبان ورود به دانشگاه از سطح کیفی محل تحصیل صورت پذیرفته است 
که در سطح بندی اعلامی سازمان مرکزی دانشگاه، مراکز علمی کاربردی استان قم 
موفق به ارتقاء 5۰ درصدی از سطح ۳ به سطح ۲ شده اند و در میان مراکز آموزشی، 
مرکز علمی کاربردی جهاد دانشگاهی قم به عنوان مرکز برتر استان شناخته شده 

است.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اعلام کرد:

مراسم مسجد مقدس جمکران 
در دهه اول محرم

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با شرح برنامه های این مکان مقدس در 
دهه اول ماه محرم، گفت: هر روز در سه نوبت آیین عزاداری با رعایت پروتکل های 

بهداشتی برگزار می شود. 
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی درباره برنامه های مسجد مقدس جمکران 
برای محرم حسینی، اظهار کرد: میعاد منتظران در ایام محرم به ویژه دهه نخست 
آن برنامه های متعددی را در »خانه صاحب عزا« تدارک دیده است، با توجه به تجربه 
موفق سال گذشته در شرایط کرونایی و رعایت پروتکل های بهداشتی به بهترین نحو 
در صحن جامع امام مهدی )عج(، امسال نیز با رعایت پروتکل های ابلاغی، آئین 
سوگواری سید و سالار شهیدان عالم )ع( برگزار می شود و میزبان سوگواران حسینی 

خواهیم بود. 
 معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران ادامه داد: در این راستا هر روز صبح از 
۷ و ۳۰ دقیقه تا 8 و 15 زیارت عاشورا در مسجد امام علی )ع( قرائت خواهد شد، 
هر روز بعد از نماز عصر روضه خوانی در مسجد مقام و عصرها از ساعت 1۶ و ۳۰ 
مراسم عزاداری با میزبانی از هیئت محبین اهل بیت )ع( در شبستان بزرگ کربلا 

برگزار می شود.
وی افزود: ویژه مراسم عزاداری دهه اول نیز شب ها نیز بعد از نماز عشاء با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین ظهیری و مداحی  حاج حسن شالبافان و کربلایی محمد 
جواد احمدی برگزار می شود. همزمان با برگزاری این مراسم، تکیه کودکان در مرکز 
گل نرگس مسجد مقدس جمکران نیز برپا می شود تا کودکان هم بتوانند برای امام 

حسین )ع( اقامه عزا کنند.
وی از برگزاری دو مسابقه در ایام محرم حسینی خبر داد و گفت: مسابقه »سوگواره 
خیمه بهشتی« در ایام محرم و صفر برگزار و اختتامیه آن 9 ربیع الاول، همزمان با 
سالروز آغاز امامت حضرت بقیه الله الاعظم )عج( انجام می شود؛ علاوه بر این، 
مسابقه صحیفه سجادیه را نیز از 1۲ تا ۲5 محرم الحرام مصادف با ایام شهادت امام 

سجاد )ع( برگزار می کنیم.
حجت الاسلام حسین آبادی تاکید کرد: همچنین در این ایام خدمات فرهنگی 
در قالب روایتگری، ارائه مشاوره و ... به زائران مسجد مقدس جمکران و عزاداران 

حسینی ارائه می شود.
وی از برگزاری آئین »شیرخوارگان حسینی« در میعاد منتظران خبر داد و اضافه 
کرد: این آئین در نخستین جمعه از ماه محرم یعنی ۲۲ مرداد ماه همزمان با مراسم 

دعای ندبه در شبستان کربلا برگزار می شود.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران در ادامه ابراز کرد: در غروب عاشورای 
با نوای حجت الاسلام والمسلمین محمدمهدی  ناحیه مقدسه  حسینی زیارت 
میرباقری و ظهر روز عاشورا نیز آئین مقتل خوانی در شبستان کربلا برگزار می شود.

وی تاکید کرد: اطعام عزاداران حسینی و کمک های مومنانه نیز با استفاده از 
تبرعات و نذورات مردمی در دهه نخست محرم انجام می شود.

مقدس  مسجد  سیاهپوشی  آئین  اینکه  بیان  با  آبادی  حسین  الاسلام  حجت 
جمکران نیز دو روز قبل از محرم حسینی برگزار شده است، خاطرنشان کرد: این 
آئین با حضور خادمان این مکان مقدس انجام و از رسانه ملی پخش شد. همچنین، 
ایوان مسجد مقام به کتیبه »هر صبح و شام گریه کنم من برای تو« که برگرفته از فرازی 

از زیارت ناحیه مقدسه امام زمان )عج( است، مزین شد

مدیر گروه آموزش و ارتقا سلامت مرکز بهداشت قم:

۵۰ درصد واجدان شرایط درقم هنوز 
واکسن تزریق نکرده اند

مدیر گروه آموزش و ارتقا سلامت مرکز بهداشت قم گفت: نزدیک به 5۰ درصد 
واجدان شرایط دریافت واکسن در قم هنوز برای تزریق اقدام نکرده اند و هر چه گروه 

سنی پایین تر می آید استقبال کمتر می شود. 
محمد تقی سلطانی اظهارداشت :در استان قم در حال حاضر نزدیک به 5۰ درصد 
افرادی که در اولویت تزریق واکسن کرونا قرار دارند هنوز مراجعه نکرده اند و میزان 
درصد پوشش واکسن به تفکیک گروه های سنی در قم نسبت به میانگین کشوری 

پایین تر است.
به آن  وی دلیل عدم مراجعه مردم برای دریافت واکسن را بی اعتمادی نسبت 
دانست و اظهار کرد: این بی اعتمادی ناشی از شایعه پراکنی و ایجاد هراس از واکسن 
در فضای مجازی یا توسط گروه هایی که به اسم طب اسلامی با واکسن مبارزه 
می کنند، می باشد؛ در مواردی نیز دیده می شود پزشکان اطلاعات غلط در خصوص 

واکسن به مردم می دهند.
سلطانی افزود: تا روزیکشنبه 1۷ مرداد گروه سنی 55 سال به بالا در اولویت تزریق 
قرارداشت و از امروز اولویت تزریق به سنین 5۰ سال به بالا رسیده است بنابراین این 
افراد می توانند از طریق سایت اعلام شده نسبت به ثبت نام واکسن اقدام کرده و زمان 

و مکان واکسینه را نیز خودشان انتخاب کنند.
وی با اشاره به اینکه تا الان گروه سنی 8۰ سال به بالا بیشترین مراجعه را به مراکز 
واکسینه داشته اند عنوان کرد: هرچه گروه سنی پایین تر آمده مراجعات کمتر شده 
است؛  استقبال گروه های جدیدی که از عید غدیر واکسینه آن ها آغاز شده نیز در حد 
انتظار نه، اما فعلا قابل قبول است. سلطانی از احداث مرکز واکسینه ویژه فرهنگیان با 
همکاری آموزش و پرورش خبر داد و گفت: واکسیناسیون دیگر گروه های در معرض 
خطر مانند نیروی انتظامی، رانندگان تاکسی، اسنپ و اتوبوس و بیماران دیابتی و 

فشارخونی به ترتیب مراکز آن ها آغاز شده و در حال انجام است.
وی در رابطه با گروه هایی که طی چند روز آینده در برنامه واکسیناسیون قرار دارند 
ابراز کرد: واکسیناسیون تعدادی از خبرنگاران که جا مانده اند، اساتید دانشگاه )به 
کمک دانشگاه قم و در همان محل(، کارمندان بانک ها و کارکنان اداره پست در 

برنامه قرار گرفته و به زودی انجام می شود. 
سلطانی با اشاره به اینکه واکسینه زندانیان نیز تا به حال در دو مرحله و به تعداد 
هزار و 1۰۰ نفر انجام شده و مرحله سوم آن در حال انجام است گفت: در مورد 
واکسیناسیون دانشجویان هنوز تصمیم قطعی گرفته نشده اما به شرط تأمین واکسن 

احتمالا از شهویورماه این گروه نیز واجد شرایط دریافت واکسن خواهند شد.
نظر پزشکی دارای شرایط تزریق واکسن نباشد.

سلطانی تأکید کرد: از مردم می خواهیم تا کار از کار نگذشته طبق اولویت بندی 
اقدام کنند و نگذارند کار به بهشت معصومه بکشد و پشیمان شوند؛ همچنین افراد 
شاخص جامعه مانند مسئولین، هنرمندان، علما، روحانیون و غیره با زدن واکسن و 

رسانه ای کردن آن مردم را به دریافت واکسن ترغیب کنند.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم تاکید کرد: 

ضرورت توسعه زیرساخت های ارتباطی 
و پایداری شبکه دیتا 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم گفت: پهنای باند مصرفی درسال 
14۰۰ در بیشترین حالت به 1۶۰ گیگابیت برثانیه رسیده است که در مقایسه با سال 

1۳9۶ رشد ۷.۶ درصدی داشته است. 
جواد غلام پور با تاکید بر ضرورت توسعه زیرساخت های ارتباطی و پایداری شبکه 
دیتا در سطح استان به ویژه در ایام شیوع کرونا گفت: توسعه زیرساخت های ارتباطی 
در استان موجب شده تا در شرایط بحرانی و افزایش استفاده از این شبکه ارتباطی، 

ارتباطات در قم در شرایط مناسبی قرار داشته باشد.
مدیرکل ارتباطات و فن آوری اطلاعات قم عنوان کرد: شرکت ارتباطات زیر ساخت 
استان در موج نخست آغاز کرونا در قم، با افزایش زیرساخت های پهنای باند، خدمات 
دیتای استان را در اختیار مشترکان قرارداد و هم اکنون با وجود موج پنجم کرونا با 
ایجاد گشت های نظارت بر شبکه های زیرساختی استان، از هر گونه اختلال در 
شبکه جلوگیری می کنند. او ادامه داد: درحال حاضر ظرفیت پهن باند ورودی استان 
۲۲۰ گیگابیت بر ثانیه است و پهنای باند مصرفی درسال 14۰۰ در بیشترین حالت 
به 1۶۰ گیگابیت برثانیه رسیده است که درمقایسه با سال 1۳9۶ که ۲1 گیگابیت 

برثانیه بوده رشد ۷.۶ درصدی داشته است.

 »احمد دراهکی« عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی درباره کاهش نرخ 
موالید که طی سه دهه اخیر اتفاق افتاده اظهار داشت دلایل و تبعات این پدیده از زوایا و 

ابعاد مختلف؛ از روانشناختی و هویتی تا اقتصادی گسترده است. 
زاد و ولد یکی از وقایع مهم جمعیتی در هر کشور است. همان طور که افزایش نرخ 
باروری زمانی مساله ساز و چالش برانگیز عنوان می شد، اکنون نرخ پایین باروری نیز سبب 

به صدا درآمدن زنگ هشدار شده است.
در شرایط کنونی به دلیل مسائل اقتصادی، وضعیت اشتغال و آموزش و تحصیلات 
جوانان شاهد نرخ پایین ازدواج و در نتیجه نرخ پایین باروری هستیم، به طوری که اعظم 
کریمی، مدیرکل دفتر توسعه اجتماعی معاونت امور جوانان وزارت ورزش و جوانان اخیرا 
در یک نشست خبری اعلام کرد: زاد و ولد با سرعت زیاد در حال کاهش است و تخمین 
زده شده با کاهش ۲۰ درصدی زاد و ولد، تنها طی سه سال گذشته مواجه باشیم که 

بسیار کاهش چشمگیری است.
نظر به اهمیت این موضوع و پیامدهای آن برای جامعه، با »احمد دراهکی« عضو 
هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی به گفت و گو نشسته ایم که در ذیل مشروح آن 

را می خوانید:
روند باروری طی سه دهه اخیر

دراهکی پیرامون روند باروری طی سه دهه اخیر گفت: روندهای باروری در کشور نشان 
دهنده آن است که میزان باروری کل )TFR( ایران در اوایل دهه 1۳۶۰ حدود ۷ فرزند 
برای هر زن بوده است که این میزان در حدود سال 1۳85 به زیر سطح جانشینی )۲.1( 

رسید.
در سال 1۳9۰ میزان باروری کل ایران 1.8 بوده که این میزان در سال 1۳95 با اندکی 
افزایش به حدود ۲.۰1 رسید. شواهد و برآوردهای اخیر نشان دهنده آن است که میزان 
باروری کل در سال های اخیر روند کاهشی به خود گرفته و در حال حاضر میزان باروری 
کل در حدود 1.۷ فرزند برای هر زن رسیده است. همچنین آمارهای تعداد تولد نیز بیانگر 
آن است که تعداد موالید طی سه سال اخیر با کاهش قابل ملاحظه ای روبرو بوده است.

عوامل تاثیر گذار بر میزان باروری
دراهکی در خصوص عوامل تاثیر گذار بر میزان باروری طی سه دهه اخیر گفت: 
برای اینکه بدانیم کدام عوامل در این زمینه دخیل هستند در مرحله اول باید به سراغ 
عوامل تعیین کننده ی بلافصل باروری رفت. در این زمینه مدل های گوناگونی توسط 
جمعیت شناسان ارائه شده است که یکی از مهمترین این مدل ها، مدل بنگارات است. 
بنگارات از هشت متغیر بلافصل نام می برد که به صورت مستقیم بر باروری تاثیرگذارند. 
سایر متغیرها به عنوان متغیرهای زمینه ای از آنها یاد می شود که از طریق تاثیرگذاری بر 

متغیرهای بلافصل عمل می کنند.
وی افزود: بحث درباره این مدل مبسوط است، بنابراین در این فرصت کم من به 
اجمال به مهمترین متغیرهای این مدل اشاره می کنم. دو متغیر مهم در این مدل شامل 
1- جلوگیری از حاملگی و ۲- نسبت زنان ازدواج کرده یا زنان در وصلت های جنسی که 
شامل: سن در اولین ازدواج، نسبت زنانی که هرگز وارد وصلت های جنسی نشده اند و 
تناوب طلاق، بیوگی و ازدواج مجدد می شود. البته متغیرهایی مانند نازایی طبیعی و 
نازایی آسیب شناختی نیز به نظر من در این مدل دارای اهمیت ویژه ای است که باید 

به آنها توجه کرد.
این جمعیت شناس اشاره کرد: مطالعات جمعیت شناسان نشان دهنده آن است که 
یکی از مسیرهای اصلی دستیابی به باروری پایین در ایران افزایش سن ازدواج بوده است. 
در سال های اخیر سن ازدواج جوانان به صورت متناوب افزایش داشته است و این افزایش 
بی تاثیر برای کاهش باروری نبوده است. نتایج سرشماری 1۳95 نشان دهنده آن است 
که حدود 5۰ درصد از دختران ایرانی تا سن ۲5 سالگی ازدواج نکرده اند. از سوی دیگر 
آمارهای طلاق رو به افزایش بوده که خود به عنوان یک وقفه در ازدواج عمل می کند و به 
عنوان یک متغیر بلافصل بر باروری تاثیرگذار بوده است. در رابطه با متغیرهای زمینه ای 
تاثیرگذار می توان به متغیرهایی گوناگونی اشاره کرد که توسط جمعیت شناسان مورد 
تاکید قرار گرفته اند و این عوامل می توانند به ویژه دو متغیر بلافصل ذکر شده را مورد تاثیر 
قرار دهند. از جمله این متغیرهای نگرش ها و هنجارهای مرتبط با باروری است مانند 
اندازه ایده آل خانواده که در دهه های اخیر به سمت کوچک شدن حرکت کرده است. 
هزینه  اقتصادی فرزندان که شامل هم هزینه های مالی یا هزینه های مستقیم نگهداری را 
شامل می شود و هم هزینه های فرصت از دست رفته که هزینه ها یا  درآمدهای صرف نظر 

شده توسط والدین هستند.
وی افزود: تغییراتی که در زمینه ارزش فرزندان صورت گرفته از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. در یک تعریف کلی ارزش فرزندان را می توان به عنوان مجموعه چیزهای خوبی که 
والدین با داشتن فرزند دریافت می کنند تعریف کرد. افرایش سطح تحصیلات به عنوان 
یکی از متغیرهای زمینه ای مهم شناخته می شود که می توان متغیرهای بلافصل مهمی 

مانند افزایش سن ازدواج یا سایر متغیرهای دیگر را تحت تاثیر قرار دهد.
باید به هویت مادری اشاره کنیم که در کاهش  در میان عوامل ارزشی تغییریافته 
فرزندآوری اثرگذار بوده است. در گذشته فرزندان به مادران هویت می دادند و حتی مادران 

با نام فرزندان خود شناخته می شدند. در جامعه جدید هویت زنان در جامعه تنها به هویت 
مادری شان خلاصه و محدود نمی شود و فرصت  هایی برای زنان برای دنبال کردن نقش  
های به غیر از مادر بودن ایجاد شده است و از سوی دیگر فرهنگ مصرف گرایی به دنبال 

تغییر گفتمان هویت مادری است.
در کنار تحولات ارزشی و ایده ای به نظر من عاملی که به ویژه در سال های اخیر مساله 
باروری را بغرنج کرده و اگر تداوم یابد، می تواند به کاهش بیشتر باروری منجر شود 
فشارهای اقتصادی و ناامنی اقتصادی ایجاد شده در سال های اخیر به ویژه بر روی 
جمعیت جوان کشور که به حق سرمایه های اصلی کشور هستند می باشد. توجه داشته  
باشیم که تعهدات بلند مدتی مانند ازدواج یا والدین شدن مستلزم حدی از ثبات شغلی 
یا دورنمای واقع بینانه شغلی و امنیت اقتصادی است. به نظر من اتفاقاتی که در حوزه 
افزایش قیمت مسکن در سال های اخیر اتفاق افتاده است را می توان یک فاجعه دانست 
که حتی اجاره یک واحد مسکونی کوچک را برای زوجین جوان به یک چالش اساسی 

تبدیل کرده است.
همزمان با ناامنی اقتصادی و افزایش نابسامان قیمت ها ما متاسفانه شاهد آن هستیم 
که فرهنگ مدارا نیز در جامعه کاهش یافته است. یکی از جلوه های زیبای فرهنگ 
اسلامی و ایرانی مدارا بوده است که این امر در رابطه با مالک و مستاجر نیز نمایان بوده 
است. طبق این فرهنگ زمانی که مستاجر صاحب فرزند می شد صاحب خانه نه تنها 
اجاره را افزایش نمی داد بلکه می گفت چون شما صاحب فرزند شده اید و هزینه های 
زندگی شما افزایش یافته اجاره کمتری بپردارید. اما در این شرایط ناامن اقتصادی 
متاسفانه در مواردی می شنویم که نه تنها مالکان این کار را نکرده، بلکه با افزایش قیمت 
اجاره به صورت غیر قانونی و شرعی مستاجران را بیرون کرده اند. از امام باقر )ع( نقل 
شده است که فرمودند: خداوند مظهر مدارا است و دوستدار مدارا. مدارا عطیه الهی 
بر شایستگان آفریده خود است، آنچنان که اهل خشونت از آن بهره ای ندارند )وسایل 
الشیعه، ج 11، ص ۲1۲(. بنابراین در کنار مدیریت کارآمد در جهت بهبود اقتصادی 
زندگی مردم و کاهش ناامنی اقتصادی، حفظ ارزش های فرهنگی غنی خود نیز لازم و 

ضروری است.
پیامدهای میزان باروری پایین در جامعه

دراهکی درباره پیامدهای باروری پایین در جامعه گفت: پیامدهای باروری پایین از 
جهات گوناگون جمعیتی، اقتصادی، اجتماعی و سیاسی قابل بحث است. جمیعت 
و مسائل مرتبط با آن همواره به عنوان یکی از موضوعات استراتژیک برای همه جوامع 

مطرح بوده است.
باروری به عنوان یکی از مولفه های اصلی پویایی و بالندگی جمعیتی مطرح است و تاثیر 
آن بر پویایی و ساختار جمعیت اجتناب ناپذیر است. در رابطه با تاثیرات جمعیتی می توان 
گفت باروری پایین یک ساختار جمعیتی را منجر می شود که با کاهش جمعیت حتی در 

برخی موارد با سقوط جمعیتی در آینده روبرو خواهد بود و این آینده دور نیست.
در این رابطه توجه به مفهوم نیروی محرکه جمعیت نیز حائز اهمیت است. تاثیر نیروی 
محرکه جمعیت از طریق ترکیب سنی جمعیتی است و زمانی که جمعیت به سمت 
ساختار سالمند حرکت می کند نیروی محرکه مرگ رو به افزایش می رود. کاهش جمعیت 
بر روی عرضه نیروی کار نیز تاثیرگذار است. برای نمونه اگر روندهای جمعیتی حاضر 
تداوم یابد از سال 1999 تا سال ۲۰5۰ نیروی کار برای ژاپن از ۶8 میلیون نفر به 4۶ 
میلیون نفر، برای ایتالیا از ۲۳ میلیون نفر به 14 میلیون نفر و برای آلمان از 41 میلیون نفر 

به ۲8 میلیون نفر کاهش خواهد یافت.
در این راستا است که اکثریت کشورهای اروپایی و آمریکایی سعی دارند با سیاست های 
مهاجرپذیری این کمبود را جبران کنند. کاهش نیروی کار و فعال اقتصادی خود می تواند 
بر صندوق بازنشستگی و تامین اجتماعی نیز تاثیرگذار باشد. از سوی دیگر جمعیت 

همواره از مولفه های قدرت و اقتدار برای جوامع مطرح بوده است.
ذکر این نکته نیز لازم و ضروری است که جمعیت به صورت اتوماتیک به مولفه قدرت 
یا توسعه منجر نخواهد شد، بلکه باید در راستای برنامه های توسعه ای، سیاست های 
جمعیتی تدوین و اجرا شوند. نمی شود جمعیت را رها کرد و با توجه به تعداد و رشد آن، 

سرمایه گذاری نکرد، و تصور نمود که این جمعیت روزی به قدرت تبدیل خواهد شد.
بدون سیاستگذاری، برنامه ریزی و اجرای برنامه ها، جمعیت به قدرت تبدیل نخواهد 
شد. بنابراین در کنار مسئله کمیت جمعیت، کیفیت جمعیت و برنامه ریزی در جهت 
بهره برداری از آن بسیار حائز اهمیت است. کاهش فرزندآوری و باروری پایین بر کیفیت 

زندگی خانوادگی افراد نیز تاثیرگذار است.
یکی از جلوه های زیبای خلقت تولد فرزند است. شواهد و مطالعات متعدد جمعیتی از 
تاثیر فرزندان بر شادی و احساس خوشبختی والدین حکایت دارند؛ شادی ای که تاثیرات 
آن ماندگار است. بنابراین پیامدهای روانشناختی باروری پایین نیز قابل بحث است. 
باروری پایین به کاهش دامنه و روابط خویشاوندی منجر می شود. شاید در آینده با نسلی 
روبرو باشیم که دیگر عمه، خاله، عمو یا دایی حتی برادر و خواهر را نخواند دید. این امر 
خود می تواند به کاهش گستره حمایت های اجتماعی منجر شود که خود می تواند به 

کاهش باروری بیشتر یا حمایت های غیر رسمی از سالمندان منجر شود.

یک جامعه شناس پاسخ داد؛

چرا کودکان کمتری در کشور ما به دنیا می آیند؟

تعداد قابل توجهی از افراد هستند که بعد از گذشت 
مدتی از ازدواجشان متوجه می شوند که چقدر معیار، 
ملاک و نگاه شان نسبت به ازدواج تغییر کرده است؛ 
عده ای از آن ها آمادگی نداشتن و انتخاب در شرایط 
اشتباهشان در  را عامل مهم تصمیم گیری  نامناسب 

ازدواج می دانند.
یک  با  ازدواج  از  بعد  افراد  برخی  که  دیده اید  اغلب 
نفر می گویند "نمی دانم چه شد که با این فرد ازدواج 
کردم انگار همه چیز خودش پیش رفت و من هیچ کاره 
به اندازه خود  این است که هیچ کس  بودم!" حقیقت 
در  افراد  گاهی  اما  ندارد  نقش  انتخاب  هایش  در  فرد 
قرار می گیرند که  انتخاب همسر در شرایطی  هنگام 
نمی توانند فکر کرده و درست انتخاب کنند. اینجاست 
که روانشناسان توصیه می کنند که در برخی شرایط 
به هیچ عنوان نباید ازدواج کنید زیرا ممکن است ندانسته 
مرتکب اشتباهات آشکار شوید. این شرایط عبارت اند 

از:
بحران روحی و عاطفی

روحی  بحران  کردن  برطرف  به منظور  افراد  برخی 
تصمیم  ازدواج  برای  عاطفی،  واقعه  یک  از  ناشی 
می گیرند. مثلًا دختری که دوست داشته ازدواج با یکی 
از خواستگارهایش اتفاق بیفتد اما به دلیل مخالفت 
نشده،  ازدواج  به  منجر  پسر  منفی  جواب  یا  خانواده 
احساس شکست می کند لذا به خواستگار بعدی بدون 
بررسی جواب مثبت می دهد؛ گویی می خواهد فقط 
یک خلأ عاطفی را پر کند. بنابراین توصیه می شود افراد 
برای رهایی از احساس افسردگی و سرخوردگی، بعد از 
شکست عاطفی و یا شکست عشقی، از دست دادن 
عزیزان، شکست در کار و یا موقعیتی به هیچ عنوان برای 

ازدواج تصمیم نهایی نگیرند.
هیجان زده بودن

برخی افراد با اعتقاد به عشق در یک نگاه اقدام به 

بالاترین  در  فرد  شرایطی  چنین  در  می کنند.  ازدواج 
ظاهر،  مثل  چیزهایی  و  دارد  قرار  هیجانات  میزان 
شغلی  موقعیت  بودن،  اجتماعی  مالی،  موقعیت 
و... طرف مقابل به عنوان معیار و ملاک های اصلی، 
توجه اش را جلب می کند ولی باید دانست که چنین 
کردن  فروکش  از  بعد  و  هستند  زودگذر  هیجاناتی 
هیجان ها فرد به اشتباه خود پی می برد و بعد از گذشت 
چند سال متوجه می شود که چه ملاک و معیارهای 

مهمی را نادیده گرفته است.
انتخاب  و  موفق  ازدواج  بتوانند  اینکه  برای  افراد 
و  هیجان زدگی  به دوراز  باید  باشند  داشته  صحیحی 
شتاب برای شناخت طرف مقابل تلاش کنند و بر اساس 

معیارهای درست و منطقی تصمیم بگیرند.
علاقه داشتن به تنهایی

است.  فردی  هر  حق  کردن  خلوت  و  به تنهایی  نیاز 
گاهی ما انسان ها نیاز داریم اوقاتی را در تنهایی و خلوت 
گذرانده و کارهای موردعلاقه مان را انجام دهیم اما اگر 
فردی دائماً نیاز به تنهایی دارد و تنهایی را به بودن در 
برای شرکت در  و اغلب  کنار دیگری ترجیح می دهد 

مهمانی ها فرار می کند، وقت ازدواجش نرسیده است.
وابستگی بیش ازاندازه به خانواده

بعد از ازدواج اولویت از خانواده و حتی پدر و مادر به 
همسر تغییر می کند اما کسانی که به پدر و مادرشان 
وابستگی افراطی دارند در زندگی مشترک دچار مشکل 
خواهند شد. وابستگی بیش ازاندازه چه برای مرد و چه 
برای زن، زیان بار است. وابستگی بیش ازاندازه به والدین 
زمینه دخالت در زندگی زناشویی را فراهم می کند. از 
طرف دیگر، این احساس را در طرف مقابلتان ایجاد 
می کند که خانواده تان از همسرتان مهم تر است؛ این 
مسئله پایه های زندگی را سست کرده و باعث کشمکش 
و جدایی می شود. اگر چنین شخصیتی دارید تلاش 
تا  دهید  پرورش  خود  در  را  مستقل  شخصیت  کنید 

بتوانید مسئولیت زندگی زناشویی را به عهده بگیرید و 
تا زمانی که احساس استقلال و عدم وابستگی نکردید، 

ازدواج نکنید.
عدم بلوغ فکری

است.  ازدواج  در  مهم  موارد  از  یکی  فکری  بلوغ 
مسلماً بدون رسیدن به بلوغ فکری و عقلی فرد آمادگی 
را  خود  ضعف  و  قوت  نقاط  که  افرادی  ندارد.  ازدواج 
نمی شناسند، در زندگی هدف خاصی ندارند و نسبت 
به کار وزندگی شان تعهد و مسئولیت پذیری ندارند، وقت 
ازدواج شان نیست. برای آنکه متوجه شوید به بلوغ فکری 

رسیده اید یا نه به موارد زیر توجه کنید:
- آیا می توانید اولویت های زندگی تان را مشخص کنید 

و بر اساس اولویت هایتان تصمیم بگیرید؟
- تحملتان در برابر سختی ها و مشکلات چقدر است؟

- چقدر مسئولیت پذیر هستید؟ آیا در خانه و محل کار 
در برابر مسئولیت هایتان متعهدید؟

-آیا می توانید بین کار و خانواده و خانواده و دوستانتان 
تعادل برقرار کنید؟

-در زمان عصبانیت چقدر می توانید بر خشمتان غلبه 
کنید؟

اگر جواب درست و منطقی برای سؤالات بالا نداشتید، 
باید بدانید که به بلوغ فکری نرسیده اید و نباید ازدواج 

کنید.
عدم ثبات در تصمیم گیری

همسر  انتخاب  برای  شرایط  خطرناک ترین  از  یکی 
زمانی است که احساس می کنید قدرت تصمیم گیری 
ندارید. افراد بی ثبات معمولًا حالت تردید و دودلی دارند، 
از انتخاب خود مطمئن نیستند و دم دمی مزاج هستند. 
آن ها هرلحظه امکان دارد که با گرفتن تصمیمی پشیمان 
شوند. این دسته افراد تازمانیکه دچار بی ثباتی هستند 
نباید ازدواج کنند زیرا به دلیل عدم ثبات در تصمیم گیری 
ممکن است بعد از ازدواج، از انتخابشان پشیمان شوند.

خطرناک ترین شرایط در انتخاب همسر

در چه شرایطی نباید ازدواج کرد؟
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رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد:

تامین نیازهای ارزی و ریالی فعالیت های 
اقتصادی در دوران تحریم

رییس کل بانک مرکزی گفت: در سه سال گذشته این بانک از تمام ظرفیت خود 
استفاده کرده تا ضمن ایجاد ثبات در اقتصاد بتواند با وجود تحریم ها، نیازهای ارزی 
و ریالی فعالیت های اقتصادی را تامین کند و در سال های اخیر تامین ارز کالاهای 

اساسی، دارو و واکسن کوید 19 را در اولویت قرار داده است. 
»اکبر کمیجانی« در پیامی ضمن تبریک شصت ویکمین سالروز تاسیس بانک 
مرکزی افزود: طی حدود سه سال و نیم گذشته اقتصاد ایران تحت فشار شدیدترین 
تحریم های اقتصادی تاریخ قرار گرفته و بانک مرکزی به عنوان ستون نظام مالی 

کشور در معرض و مرکز حملات مستقیم در جنگ اقتصادی قرار داشته است.
وی افزود: با تدابیر اتخاذ شده امروز تحریم های حداکثری دشمنان کشور حتی 
به زعم آنها با شکست مواجه شده است. البته این تحریم ها دارای اثرات منفی 

براقتصاد به ویژه در حوزه های نرخ ارز و تورم بوده است.  
حوزه های  در  بانک  این  سیاستی  اقدامات  عمده  مرکزی  بانک  کل  رییس 
را  سیاست گذاری پولی، اعتباری، ارزی، نظارتی، فناوری های نوین و حقوقی 
و اجرای عملیات  پولی  نوین سازی چارچوب سیاست گذاری  برشمرد و گفت: 
بازار باز، اولویت بندی تسهیلات بانکی برای تامین سرمایه در گردش واحدهای 
دانش بنیان،  و شرکت های  متوسط  و  بنگاه های کوچک  مالی  تامین  تولیدی، 
تسهیلات مربوط به خرید تضمینی گندم و سایر محصولات کشاورزی و تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج و همچنین اعطای تسهیلات حمایتی به بنگاه ها و خانوارهای 
آسیب دیده از بیماری کرونا از جمله اقدامات سیاستی این بانک در این زمینه بوده 

است.  
و  اساسی  ترجیحی کالاهای  ارز  تامین  و  واردات  به گفته کمیجانی مدیریت 
ضروری، طراحی و عملیاتی کردن سازوکارهای ویژه )از جمله تهاتر( برای دریافت ها 
و پرداخت های ارزی و گسترش عملیات بازار متشکل ارزی از دیگر سیاست های 

بانک مرکزی در حوزه ارزی است.  
رییس شورای پول و اعتبار به سایر اقدامات سیاستی اشاره و تاکید کرد: ادغام 
بانک ها و موسسات اعتباری وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه، تکمیل فرآیند 
اجرای کامل قانون جدید صدور چک، راه اندازی سامانه های مختلف در حوزه 
نظام های پرداخت، ارزی، اعتباری و اطلاعات بانکی و پیگیری جدی پرونده های 
بین المللی طرح شده علیه بانک مرکزی ایران در دادگاه های بین المللی و توفیق 
در احقاق حقوق ملت ایران از مهم ترین محورهای اقدامات سیاستی بانک مرکزی 

است.
 

رئیس کل اسبق بانک مرکزی مطرح کرد:

خروج نقدینگی از بانک ها با کاهش 
نرخ سود بانکی 

رئیس کل اسبق بانک مرکزی گفت: تعیین نرخ سود بانکی حدود 15 درصد 
سبب شده نقدینگی از بانک ها خارج شده و به سمت بازار های مالی دیگر حرکت 

کند.
محمود بهمنی افزود: بازار های پولی و مالی ما باید باهم هماهنگ عمل کنند، 
زیرا همه این بازار ها باهم مرتبط هستند. وی ادامه داد: زمانی که نرخ سود بانکی 
حدود 15 درصد تعیین می شود، ما نمی توانیم برای اوراق مشارکت نرخ سود 18 یا 
۲۰ درصد را تعیین کنیم، زیرا این اقدام سبب می شود پول از بانک ها خارج شود. 
بهمنی گفت: یکی دیگر از دلایل خروج نقدینگی از بانک ها؛ نرخ تورم حدود 45 
درصد است که با توجه به نرخ سود بانکی حدود 15 درصد؛ بانک ها نمی توانند 
ارزش پول مشتری را حفظ کنند و به همین دلیل نقدینگی از بانک ها به سمت 

بازاری حرکت می کند که ارزش پول حفظ شود.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: با ورود منابع مردم به سمت بازار سرمایه، 
مالی  تامین  می توانند  دارند  حضور  بورس  در  که  شرکت هایی  و  اقتصادی  بنگاه های 
قوی تری را از این بازار داشته باشند و از این طریق نقدینگی را به سوی سرمایه گذاری در 

تولید سوق دهند که سبب افزایش تولید و اشتغال می شود. 
"محمدعلی دهقان دهنوی"در گفت و گویی  به عملکرد دولت در هدایت سرمایه های 
مردم به بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: سازمان بورس نقشی را برای دولت قائل است که آن 
را باید در اقتصاد کشور ایفا کند، دولت سیاستگذار کلان و تنظیم گر اصلی اقتصاد کشور 
است، به همین دلیل باید در کشورهایی مانند ایران که با اقتصاد دولتی همراه هستند در 

فرآیند تولید کالا و خدمات حضور داشته باشد.
وی خاطر نشان کرد: نقش سیاستگذاری و تنظیم گری دولت، نقشی کاملا پذیرفته شده 

در همه دنیا و مورد مطالبه فعالان بازار است.
دهقان دهنوی با تاکید بر اینکه  وظیفه دولت دعوت مردم به بازار سرمایه است،  ادامه 
داد: بازار سهام مکانی است که مکانیزم آن باعث تامین مالی برای تولید می شود، پس 
با ورود منابع مردم به سمت بازار سرمایه بنگاه های اقتصادی و شرکت هایی که در بورس 
حضور دارند می توانند تامین مالی قوی تری را از این بازار داشته باشند و از این طریق 
نقدینگی را به منظور سرمایه گذاری به سمت فعالیت های خود انتقال می دهند تا سبب 

افزایش تولید و اشتغال شود.
لزوم سرمایه گذاری در بازار سرمایه به جای بازار ارز، طلا و مسکن

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با طرح این سوال که اگر مردم پس اندازهای خود را 
وارد بازار سرمایه نکنند پس باید آن را به سمت کدام بازار سوق دهند؟ ادامه داد: پس اندازها 
در وهله نخست وارد سیستم بانکی می شود و از این مسیر به نیازهای مردم تخصیص پیدا 
می کند اما اگر مردم به هر دلیلی برای حفظ ارزش سرمایه خود و کشف منافع بیشتر 
تصمیم گرفتند تا سرمایه خود را تبدیل به دارایی کنند اگر این اقدام را از طریق بازار ارز 

انجام دهند به معنی این است که به دولت خارجی وام بدون بهره را اعطا کرده اند.
به گفته دهقان دهنوی، حتی اگر این اتفاق در بازار طلا رخ دهد ممکن است ارزش 
دارایی آنها حفظ شود یا ریسک کمتری را متحمل شوند اما با سرمایه گذاران در این بازار 
هیچ نفعی را به اقتصاد کشور نمی رسانند. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان 
کرد: در صورتی که مردم پس اندازهای خود را وارد بازار مسکن کنند، ممکن است فعالیت 
آنها تا حدی به نفع تولید مسکن باشد اما از یک جایی به بعد که در این بازار تقاضای سفته 
بازانه رخ دهد زمینه افزایش قیمت مسکن فراهم می شود و بعد از مدتی این موضوع خود 

را در سبد کالای خانوار مردم به شکل افزایش اجاره نشان خواهد داد.
وی با بیان اینکه بازار سرمایه محلی است که دولت باید مردم را برای سرمایه گذاری به 
این بازار هدایت کند، گفت: در کنار این دعوت باید به طور حتم به مردم تاکید شود که 
این بازار با ریسک های خاص خود همراه است و ورود به این بازار باید به طور حتم به دو 

شکل انجام پذیرد.
دهقان دهنوی گفت: بارها اعلام کرده ایم، افرادی که از دانش و تخصص کافی برای 

سرمایه گذاری در این بازار برخوردارند، با الفبای سرمایه گذاری در بورس آشنا و قادر به 
مدیریت ریسک های ایجادشده در بازار هستند می توانند به صورت مستقیم اقدام به 

سرمایه گذاری در بورس کنند.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: در غیر اینصورت فرد به هیچ عنوان نباید به 
صورت مستقیم وارد این بازار شود، بلکه بهتر است از طریق مکانیزم صندوق های سرمایه 
گذاری که تحت مدیریت افراد حرفه ای قرار دارند اقدام به سرمایه گذاری در این بازار کند و 

از مزایای بازار سهام منتفع شود.
پیشنهاداتی برای حمایت از تازه واردان بورسی

دهقان دهنوی با اشاره به حمایت از سرمایه گذاران و جلوگیری از زیان سهامداران 
تازه وارد، گفت: برخی از پیشنهاداتی که برای محدود کردن معاملات مطرح می شد 
ممکن است نتیجه عکس بدهد به عنوان مثال،  دامنه نوسان ممکن است تا حدودی از 
سرعت حرکت بازار جلوگیری کند اما هیجان بیشتری را بر معاملات ایجاد خواهد کرد و 
منجر به عطش تقاضای موجود در بازار می شود.  وی با اشاره به اینکه فرض دیگر برای 
کاهش ضرر و زیان سهامداران در بازار اعمال برخی از محدودیت ها برای سهامداران تازه 
وارد بود، گفت: این محدودیت ها در برخی از بازارهای دنیا اعمال می شود اما کارهایی 
که در سازمان بورس انجام شد اعمال برخی از محدودیت ها بود. دهقان دهنوی با بیان 
اینکه ایجاد محدودیت برای سهامداران جهت جلوگیری از ورود به هر سهمی در بازار می 
تواند زمینه ساز ایجاد مشکلاتی در بازار باشد، افزود: باید زمینه ای را فراهم کرد تا اطمینان 

خاطر داشته باشیم که سهامداران با فروش کل دارایی های خود وارد این بازار نشده اند.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه باید از این به بعد برای افراد تازه وارد به 
بازار سرمایه می شوند فیلترهایی را تعیین کنیم، گفت: اکنون در تلاش برای ایجاد برخی 
از موانع هستیم اما دیگر نمی توان برای افرادی که در گذشته وارد بازار شده اند محدودیتی 

را اعمال یا حق معامله را از آنها سلب کرد، تلاش ما این است که آنها را تشویق کنیم تا 
به سراغ سرمایه گذاری غیرمستقیم از طریق شرکت های سبدگردان یا صندوق سرمایه 

گذاری بروند.
میزان خروج نقدینگی از بازار سهام

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در زمان ریزش شاخص بورس چه میزان پول از بازار 
سهام خارج شد، گفت: همه اعداد اعلام شده از سوی برخی مسوولان در زمینه خروج 
سرمایه از بازار، اشتباه است زیرا به هیچ عنوان نمی توان عدد دقیقی را در این باره اعلام 

کرد.
دهقان دهنوی خاطرنشان کرد: اعلام اینکه چه میزان سرمایه از بازار خارج شده است 
به هیچ عنوان درست نیست، چیزی که به عنوان خروج پول از آن صحبت می شود میزان 

خرید و فروش بین اشخاص حقیقی و حقوقی است.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار داشت: در ماه های ابتدایی سال ٩٩ که ورود 
مردم به بازار سهام گسترش پیدا کرد، بیشترین میزان تقاضا از سوی سهامداران حقیقی بود 
و اتفاقا سازمان بورس در آن زمان سهامداران حقوقی را تشویق به فروش بیشتر سهام کرد.

به گفته وی، در مقابل فروش سهام دولت، ٣٢ هزار میلیارد تومان انتقال مالکیت از 
حقوقی به حقیقی و حقوقی داشتیم.

دهقان دهنوی با بیان اینکه جریان معاملات در پنج ماه نخست سال ٩٩ بیشتر به صورت 
انتقال مالکیت از سمت حقوقی به حقیقی بود، گفت: در هفت ماه باقیمانده سال 99 
با توجه به اینکه حقوقی ها را تشویق و الزام به خرید در بازار کردیم انتقال سهام بیشتر از 
سمت حقیقی به حقوقی صورت گرفت اما نمی توان هیچ محاسبه دقیقی را انجام داد که 
سهامداران خرد در چند ماه پایانی سال ٩٩ چه میزان سهام فروخته اند، زیرا این موضوع 
قابل ارزیابی نیست که سهامداران نقدینگی های در اختیار خود را در این بازار دوباره سهام 

خریدند یا وارد صندوق سرمایه گذاری کردند.
مجازات متخلفان در بازار سرمایه باید از نوع بازدارنده باشد

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه در مقطعی که شاخص بورس در حال 
ریزش بود اشخاص مختلف تلاش برای حمایت از بازار سرمایه داشتند، گفت: تقسیم بازار 
سرمایه به سهامداران حقیقی یا حقوقی و قرار دادن آنها در مقابل یکدیگر نوعی خیانت به 

بازار سرمایه محسوب می شود.
وی با بیان اینکه با توجه به اینکه حقوقی ها از مالکیت بیشتری در بازار برخوردارند اما  
فعالیت حقیقی ها ٨٠ درصد فعالیت بازار سرمایه را شامل می شود، گفت: در معاملات 
بازار سرمایه همیشه ممکن است تخلفاتی صورت بگیرد اما سازمان بورس همه تخلفات را 
به موقع شناسایی و با آنها برخورد قانونی می کند، در این میان سازمان بورس باید سیستم 

نظارت بر معاملات بازار را به روز کند و نظارت بهتری را نسبت به این بازار داشته باشد.
دهقان دهنوی با بیان اینکه ما به دنبال تقویت مجازات های بازار سرمایه هستیم و جنس 
مجازات باید از نوع بازدارنده باشد، گفت: در صورت برخورد قاطع با  تخلفات کشف شده 

در بازار، انگیزه دیگر متخلفان در بازار برای انجام اقدامات نامتعارف کاهش پیدا می کند.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت وگویی مطرح کرد:

افزایش تولید و اشتغال با جذب نقدینگی بنگاه های اقتصادی از طریق بورس

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰54۶۶ شماره  1-رأی 
احمدی  صفری  وحید  آقای   تقاضای  به  مربوط   1۳9۷1144۳۰۰۰۲۰۰1114
فرزند امیر علی در سه دانگ مشاع  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 55/15 مترمربع پلاک شماره ۲191 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از شعله و شهره و رضا 
همگی بیگدلی وراث مرحوم عبدالعلی بیگدلی ثبت دفتر 4۶۷ صفحات 5۳۲ الی 

54۷ )م الف1۰8۰۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰54۶4 شماره  رأی   -۲
1۳9۷1144۳۰۰۰۲۰۰111۲ مربوط به تقاضای آقای  ابوالفضل صادقی فرزند 
حمزه علی در سه دانگ مشاع  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 55/15 مترمربع پلاک شماره ۲191 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از شعله و شهره و رضا 
همگی بیگدلی وراث مرحوم عبدالعلی بیگدلی ثبت دفتر 4۶۷ صفحات 5۳۲ الی 

54۷ )م الف1۰8۰4(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰5۷۲4 شماره  ۳-رأی 
فرزند  زاده  علی  فرامرز  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۳991144۳۰۰۰۲۰۰1۳51
به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی  علی  حافظ 
مساحت ۶8/۶۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از19۷4 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی صفدر 
عسگری طی سند قطعی شماره 11۲89۶مورخ 1۳85/1/۲8 دفتر خانه 4 قم)م 

الف1۰۷۶1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰5۷۲4 شماره  4-رأی 
1۳981144۳۰۰۰۲۰۰۰848 مربوط به تقاضای آقای هادی نبی لو فرزند عنایت 
اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 54/۶۰ 
مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از۲۳۳5 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید علی میرئی ورثه مرحوم سید 

محمد میرئی صفحه 19۳ دفتر )م الف1۰8۰5(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۷۶۷ شماره  5-رأی 
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰18۷۳ مربوط به تقاضای آقای اسد اله رستمخانی فرزند 
نبی اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۳/۳۳مترمربع پلاک شماره فرعی از۲18۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسن خطیبی صفحه 

۲5۶ دفتر ۶۷)م الف1۰8۰۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰59۶5 شماره  ۶-رأی 
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰۰۳۰9 مربوط به تقاضای آقای ابراهیم ویسی فرزند حسین  
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲۰ 

مترمربع پلاک شماره فرعی ازباقیمانده ۲1۶۷/۲ اصلی که طبق بخشنامه سازمان 
به پلاک ۲1۶۷/۲/455 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از توران میره ئی صفحه ۲51 دفتر 

5۲1 )م الف1۰8۰۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۷88 شماره  ۷-رأی 
فرزند  رضائی  حسین  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۳991144۳۰۰۰۲۰۰۲۷۳۲
شعبانعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
4۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲184 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث مرحوم غریب رضا 
زند طی سند قطعی شماره ۷۶99۶-1۳۶8/1۲/۲8 و 1۳۶8/1۲/۲۶-۷۶995 
قم)م   8 دفترخانه    1۳۶8/1۲/۲۶-۷۶998 و   1۳۶8/1۲/۲8-۷۶999 و 

الف1۰8۰8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۷94 شماره  8-رأی 
1۳981144۳۰۰۰۲۰۰۲۷44 مربوط به تقاضای آقای محمد امیدعلی فرزند حسن 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷9 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۳۰۲/۶/۷55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 91 دفتر 4۰۳ )م الف1۰8۰9(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶94۳ شماره  رأی   -9
1۳981144۳۰۰۰۲۰۰۲1۳1 مربوط به تقاضای آقای حسین صادقی فر فرزند 
اسد اله  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
قم بخش حوزه  در  واقع  اصلی  از1۷5۳  فرعی  مترمربع پلاک شماره   199/4۳
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 144۲۰۷مورخ 

1۳89/9/۶ دفتر خانه 4 قم)م الف1۰81۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶45۳ شماره  1۰-رأی 
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰۲99۷ مربوط به تقاضای آقای یداله طهماسبی خوب فرزند 
اسد اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۰9/55 مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۲95/۲/8 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث محمد و حیدر 

صفدری بالمناصفه )م الف1۰811(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰59۷9 شماره  11-رأی 
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰۰1۲4 مربوط به تقاضای آقای احمد حسنی خوارزم فرزند 
ابراهیم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۳۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۲5۶۰/5/۲۶/4۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی ۷۳9۲ 

)م الف1۰81۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۷91 شماره  1۲-رأی 
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰1۷۰8 مربوط به تقاضای آقای اسمعیل علی نوری نشاط  
فرزند غلامعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۳1۷ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۳۰۲/۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محسن جعفری 
فتح ثبت دفاتر الکترونیکی 5۶۶1 )م الف1۰81۳(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۷15 شماره  1۳-رأی 
14۰۰1144۳۰۰۰۲۰۰۰۲۲4 مربوط به تقاضای خانم معصومه معصومیان فرزند 
حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
5۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۳۳۳ و ۲۳۳4 اصلی که طبق بخشنامه سازمان 
به پلاک ۲۳۳4 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی صفحه 91 الی 15۰ دفتر 

۲۰۷)م الف1۰814(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶488 شماره  14-رأی 
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰18۶۶ مربوط به تقاضای آقای حسین فیلی فرزند محرم 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از19۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فخری آقایی طی سند قطعی شماره 

۷۳9۲مورخ 1۳۳9/4/15 دفتر خانه 11 قم)م الف1۰81۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶1۰۲ شماره  15-رأی 
فرزند  بافرانی  پور  زهرا  خانم  تقاضای  به  مربوط   1۳991144۳۰۰۰۲۰۰۳۰۰4
محمد رضا درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۷8/9۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از15۶4/1 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۰۲ 

دفتر ۲۰۶ )م الف1۰9۰8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶1۰1 شماره  رأی   -1۶
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰۳۰۰۳ مربوط به تقاضای آقای محمد رضا رحیمی بافرانی 
فرزند فتح اله درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۷8/9۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از15۶4/1 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۰۲ 

دفتر ۲۰۶ )م الف1۰9۰9(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد مردم(
تاریخ انتشار نوبت اول:14۰۰/۰۵/19 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۰6 /14۰۰/۰6
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۲۰۰۰ مربوط به پرونده کلاسه 1۳991144۳۰۰۰1۰۰1945مربوط به تقاضای آقای 
سید رضا سادات باحقیقت فرزند احمد در دو سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۲۳/۲1 مترمربع پلاک شماره 8۷۷8/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی به 
موجب گواهی حصروراثت به دادنامه شماره 449 مورخ 9۰/۰۳/۰۲ شورای حل اختلاف قم و اقرار نامه شماره 198544 

مورخ 14۰۰/۰۳/۰1 دفترخانه ۳ قم نسبت بهای ثمینه اعیانی )م الف 1۰۷۶۲(
۲- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰199۷ مربوط به پرونده کلاسه 1۳991144۳۰۰۰1۰۰194۲مربوط به تقاضای آقای 
سید جعفر سادات باحقیقت فرزند احمد در دو سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۲۳/۲1 مترمربع پلاک شماره 8۷۷8/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی به 
موجب گواهی حصروراثت به دادنامه شماره 449 مورخ 9۰/۰۳/۰۲ شورای حل اختلاف قم و اقرار نامه شماره 198544 

مورخ 14۰۰/۰۳/۰1 دفترخانه ۳ قم نسبت بهای ثمینه اعیانی )م الف 1۰۷۶۳(
۳- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰1998 مربوط به پرونده کلاسه 1۳991144۳۰۰۰1۰۰194۳مربوط به تقاضای آقای 
سید مرتضی سادات باحقیقت فرزند احمد در دو سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۲۳/۲1 مترمربع پلاک شماره 8۷۷8/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی به 
موجب گواهی حصروراثت به دادنامه شماره 449 مورخ 9۰/۰۳/۰۲ شورای حل اختلاف قم و اقرار نامه شماره 198544 

مورخ 14۰۰/۰۳/۰1 دفترخانه ۳ قم نسبت بهای ثمینه اعیانی )م الف 1۰۷۶4(
4- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰1999 مربوط به پرونده کلاسه 1۳991144۳۰۰۰1۰۰1944مربوط به تقاضای خانم 
فاطمه سادات باحقیقت فرزند سید احمد در یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
1۲۳/۲1 مترمربع پلاک شماره 8۷۷8/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی به 
موجب گواهی حصروراثت به دادنامه شماره 449 مورخ 9۰/۰۳/۰۲ شورای حل اختلاف قم و اقرار نامه شماره 198544 

مورخ 14۰۰/۰۳/۰1 دفترخانه ۳ قم نسبت بهای ثمینه اعیانی )م الف 1۰۷۶5(
5- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۲5۳۰ مربوط به پرونده کلاسه 14۰۰1144۳۰۰۰1۰۰۰۰۶5مربوط به تقاضای آقای 
علی باوفا  فرزند محمد جواد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۰9/9۷ مترمربع پلاک 

شماره 11198/۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 458 صفحه 
1۷5 به موجب سند قطعی به شماره 59855 مورخ 14۰۰/۰1/1۰ دفترخانه ۲9 قم )م الف 1۰۷۶۶(

۶- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۲۲۲۳ مربوط به پرونده کلاسه 14۰۰1144۳۰۰۰1۰۰۰۰۶4مربوط به تقاضای خانم 
زهرا آزادگان  فرزند حسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۰9/9۷ مترمربع پلاک 
شماره 11198/۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 458 صفحه 

1۷5 به موجب سند قطعی به شماره 59855 مورخ 14۰۰/۰1/1۰ دفترخانه ۲9 قم )م الف 1۰۷۶۷(
۷- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰14۶۶ مربوط به پرونده کلاسه 1۳991144۳۰۰۰1۰۰۰54۷مربوط به تقاضای آقای 
علی پوررضا فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۷8/8۰ مترمربع پلاک 
شماره 11۰۳8/19 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 

1۳9۷۲۰۳۳۰۰۰1۰۲۰485 )م الف 1۰۷۶8(
8- رای شماره 14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰14۶5 مربوط به پرونده کلاسه 1۳991144۳۰۰۰1۰۰۰54۶مربوط به تقاضای آقای 
جواد خان بابائی فرزند اکبر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۷8/8۰ مترمربع پلاک 
شماره 11۰۳8/19 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 

1۳9۷۲۰۳۳۰۰۰1۰۲۰۲۳1 )م الف 1۰۷۶9(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
تاریخ انتشار نوبت اول:14۰۰/۰۵/19 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۰6 /14۰۰/۰6
مهرداد میرشکرائی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶188 شماره  1-رأی 
1۳991144۳۰۰۰۲۰۰1۳51 مربوط به تقاضای آقای فرامرز علی زاده فرزند 
حافظ علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۶8/۶۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از19۷4 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی 
صفدر عسگری طی سند قطعی شماره 11۲89۶مورخ 1۳85/1/۲8 دفتر 

خانه 4 قم)م الف1۰۷۶1(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
تاریخ انتشار نوبت اول:14۰۰/۰۵/19 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۰6 /14۰۰/۰6
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ----------------------------------
ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
و مشاعی هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک 
قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را 
براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل 

تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14۰۰۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۲۳۲1 شماره  رای   -1
برارزاده  گل  عمه  خانم  تقاضای  به  1۳991144۳۰۰۰1۰۰1۳59مربوط 
معلم فرزند کربلایی آقا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 14۰/45 
مترمربع پلاک شماره 11۰۰5اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین تقوی یگانه)م 

الف 1۰815(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد مردم(
تاریخ انتشار نوبت اول:14۰۰/۰۵/19 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۰6 /14۰۰/۰6
مهرداد میرشکرائی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم



سه شنبه نوزدهم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65328
ورزشی

 استقلال در این فصل هم عملکردی تقریبا مشابه با فصول قبلی داشت و 
نتوانست به جامی دست پیدا کند. 

به گزارش ایرنا، دیدار فولاد و استقلال، اختتامیه این فصل فوتبال ایران بود 
که در پایان با پیروزی تیم اهوازی و قهرمانی اش در جام حذفی همراه شد. 
آبی پوشان تهرانی نیز مانند فصل قبل دستشان از رسیدن به جام کوتاه ماند و 

حسرتشان به سه سال رسید.
این فصل برای استقلال پر بود از تلاطم و تغییر. مملو از حاشیه و اعتصاب. 
تیمی که در نیم فصل اول محمود فکری را روی نیمکت خود داشت و در نیمه 
دوم فصل، فرهاد مجیدی برای سومین مقطع سرمربی اش شد تا بازهم مانند 

چند سال اخیر این تیم در طول یک فصل، بیش از یک سرمربی داشته باشد.
آبی ها در لیگ به مقام سومی دست پیدا کردند. آنها نسبت به لیگ نوزدهم سه 
امتیاز بیشتر جمع آوری کردند اما در جدول یک رده سقوط داشتند. با این وجود 
مجددا سهمیه آسیایی به دست آمد اما آنها باید در پلی آف شرکت کنند. در جام 
حذفی تیم فرهاد مجیدی موفق شد بار دیگر پا به مسابقه نهایی بگذارد ولی یک 
بار دیگر در بازی آخر، آنها کم آوردند و جام دار نشدند. در لیگ قهرمانان آسیا اما 
تیم پایتخت نشین موفق شد در گروهی دشوار صدرنشین شود و به عنوان تنها 
تیم صعودکننده به یک هشتم برسد. آنها فصل قبل در قامت تیم دوم به مرحله 

بعدی راه پیدا کرده بودند.

در ادامه مروری بر عملکرد آبی ها در این فصل خواهیم داشت:
لیگ برتر: ۳۰ بازی: 1۶ برد، 8 مساوی و ۶ باخت، ۳۶ زده و 19 خورده

لیگ قهرمانان آسیا: ۶ بازی: ۳ برد، ۲ مساوی و یک باخت، 14 گل زده و 
8 گل خورده

جام حذفی: 5 بازی: 4 برد، 1 باخت، ۶ زده و ۳ خورده
مجموع)۰.۷1 امتیاز(: 41 بازی)88 امتیاز از 1۲۳ امتیاز/ ۰.۷1 امتیازگری(: 
۲۶ برد)۶۳درصد(، 1۰ مساوی و هشت باخت)19 درصد(، 5۶ زده)1.۳۶(، 

۳۰ خورده)۰.۷۳(
فرهاد، بهتر از محمود:

همانطور که گفته شد استقلال در این فصل ۲ سرمربی داشت. ابتدا محمود 
فکری هدایت تیم را به عهده گرفت و پس از 1۶ هفته، جای خود را به فرهاد 
مجیدی داد. مقایسه نتایج این ۲ سرمربی نشان می دهد که آبی ها پیشرفت 
محسوسی در نیمه دوم فصل داشتند و موفق شدند عملکرد بهتری داشته 
باشند. 1۳ درصد امتیازات بیشتری گرفته شد. تیم در رسیدن به برد با پیشرفتی 
۲1 درصدی مواجه شد و البته تعداد باخت هایش هم ۲ درصد افزایش پیدا کرد.
فرهاد مجیدی: ۲5 بازی)5۲ امتیاز از ۷5 امتیاز/ ۶9 درصد امتیازات گرفته 

شد(: 1۶ برد)۶4 درصد(، 4 مساوی و پنج باخت)۲۰ درصد(
محمود فکری: 1۶ بازی)۲۷ امتیاز از 48 امتیاز ممکن/5۶ درصد امتیازات 

گرفته شد( : ۷ برد)4۳ درصد(، ۶ مساوی و سه باخت)18 درصد(
تساوی مظاهری و حسینی در درون دروازه:

در درون دروازه نیز رقابت جالبی بین محمدرشید مظاهری و سید حسین 
حسینی برقرار بود. مظاهری تقریبا در ۲سوم مسابقات گلر اصلی بود و حسینی 
در در یک سوم باقیمانده از دروازه آبی ها حراست کرد. مظاهری با فاصله ای یک 
درصدی در کلین شیت به برتری رسید و حسینی به طور متوسط، ۲5 صدم، در 

هر بازی کمتر گل خورد.
حسینی: 14 بازی: ۷ کلین شیت)5۰ درصد( 8 گل خورده)۰.5۷(

مظاهری: ۲۷ بازی: 14 کلین شیت)51 درصد( ۲۲ گل خورده)۰.81(
۲1 کلین شیت در مجموع)51 درصد(
قایدی، آقای گل این فصل استقلال:

15 بازیکن در این فصل برای استقلال موفق به گلزنی شدند که در این بین 
پنج نفر فقط یک گل وارد دروازه رقبا کردند و 1۰ نفر دیگر بیش از یک گل زدند. 
در نهایت مهدی قایدی، شماره 1۰ آبی ها با زدن 1۰ گکل، بهترین گلزن 
استقلال در فصل 14۰۰-1۳99 بود. پس از او وریا غفوری، ارطلان مطهری 
و شیخ دیاباته هر کدام هشت گل را به ثمر رساندند و جایگاه دوم را مشترکا مال 
خوردند. البته با ذکر این نکته که وریا مهاجم نبود و اکثرگل هایش از روی نقطه 
پنالتی زده شد و دیاباته نیز همانند وریا بخش قابل توجهی از گل هایش از روی 
نقطه پنالتی به ثمر رسید. مهاجم خارجی آبی ها هفته های زیادی را نیز به دلیل 

مصدومیت و ناآمادگی در ترکیب حضور نداشت.
مهدی قایدی)1۰(، وریا غفوری)8(، ارسلان مطهری)8(، شیخ دیاباته)8(، 
محمد  خاقانی)۲(،  سبحان  نادری)۳(،  محمد  اسماعیلی)۶(،  فرشید 
دانشگر)۲(، آرمان رمضانی)۲(، مهدی مهدی پور)۲(، متین کریم زاده، هروویه 

میلیچ، احمد موسوی، فرشید باقری، محمدحسین مرادمند
بردهای بیشتر در خانه، باخت های کمتر در خارج از خانه:

آمار استقلال در دیدارهای خانگی، بیرون از خانه و بی طرف به ترتیبی است 
که در ادامه مشاهده می کنید. آنها در خانه بیشتر به برتری رسیده اند و در 
خارج از خانه به طور متوسط احتمال باختشان کمتر بوده است. تیم فرهاد 
مجیدی در پنج دیداری که در زمین بی طرف به انجام رساند آماری خنثی 

دارد.
نکته: ۲ دیدار با الاهلی عربستان در لیگ قهرمانان آسیا به عنوان ۲ بازی 

بیرون از خانه در نظر گرفته شد.
خانگی)1۷بازی(: 11 برد)۶4درصد(، سه مساوی و سه باخت)1۷درصد(

خارج از خانه)19 بازی(: 1۰ برد)5۲ درصد(، ۶ مساوی و سه باخت)15 
درصد(

بی طرف)5 بازی(: ۲ برد، یک مساوی و ۲ باخت
چند نکته جالب از استقلال در این فصل:

بهترین برد: الاهلی عربستان ۲-5 استقلال
بدترین باخت: سپاهان اصفهان ۲-۰ استقلال

بیشترین برد متوالی: 5 بازی
بیشترین هفته بدون برد: ۲ هفته

بیشترین هفته بدون باخت: 1۰ هفته

پایانِ فصل برای استقلال؛

بازهم تغییر، بازهم نرسیدن، بازهم بدون جام  حسین جاوید فر؛
۵۰ سال زندگی عاشقانه با مستطیل سبز

گفت و گو / ایمان / رضا ملکی
همت والای مردان دوست داشتنی مستطیل سبزرا بایستی ستود آنانکه تمام هم و غم 
خود را مصروف پیشرفت دوست داشتنی ترین ورزش شهرشان نمودند اززندگی خود 
گذشتند و با عشقی وصف ناپذیرو تلاش اثرگذار خود درطول 5۰ سال زندگی عاشقانه 
درورزش فوتبال خدمات منحصر بفردی را از خود   بجای گذاشت تا بعد از گذشت نیم 
قرن هنوز جایگاه معتبر و ارزشمندی در نزد دوستداران فوتبال دراستان قم داشته باشد.از 

زندگی مردی می نویسم که در کمک به نیازمندان و کارهای خیر پیشتاز است.
خدمات ارزشمندش درنزد محرومان همواره جاری و ساری بوده واین نگاه ارزشمند 
درزندگی از او اسمی جاوید به یادگار گذارده که معرفی نامش حسین جاوید فر همواره در 

نگاه اهالی فوتبال با احترام و بزرگی یاد می گردد.
                                سپاس از خداوند که زندگی ام صرف ورزش شد

در کنارش مینشینم تا گذری داشته باشم ازخاطرات مردی که خداوند را سپاس می 
گوید که برای ورزش و تعالی روح جوانان برومند شهرش زندگی خود را صرف نموده است.

سازداین  می  دگرگون  را  اش  چهره  جوانی  سالهای  به  رفتن  و  گذشته  به  بازگشت 
پیشکسوت با اخلاق فوتبال قم  ۶۷ سال سن دارد و 1۷ سالگی را شروع فوتبال خود بیان 
می کند. زمینهای خاکی انتهای خیابان باجک و پا به توپ شدن او با تیم افشین سرآغاز 

حضور درخشان وی در درعرصه فوتبال قم  بود.
تیمهای ستاره آبی ،عقاب تهران ودرآخر میلادی قم تیم هایی بودند که حسین جاوید فر 

با آنها شروعی دلپذیر و پایانی خاطره انگیز در مستطیل سبز برای خود رقم زد.

خداحافظی وآویختن کفش ها وتاسیس تیم فوتبال میلادی
جاوید فرکه ملقب به نام بی تا میباشد اینگونه جریان زندگی فوتبالی خود را توضیح می 
دهند.کفشها را که آویختم درصدد تاسیس تیم میلادی برآمدم جوانان پرشور و دوست 

داشتنی که با جذب به تیم میلادی خاطرات به یاد ماندنی را برای فوتبال قم رقم زدند.
سال ۷5 استارت کاررا زدم هم بعنوان موسس باشگاه هم بعنوان اسپانسر و هم در جامعه 
ی مربی گری از سال ۷5 تا 8۶ بعنوان نماینده برتر فوتبال قم حضوری شایسته در زیر 

گروه فوتبال کشور داشتیم.
تمام هزینه های تیم را خودم تقبل کردم و تنها دریک نوبت با محبت مرحوم دکتر 

میرمحمدی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی مبلغی به تیم کمک شد.

دوران درخشان میلادی در فوتبال قم وکشور
دوبارتا آستانه صعود به لیگ دسته اول ایران با تیم میلادی قرار گرفتیم که یکبار با ضربات 
پنالتی و در مقابل تیم اتکا تهران در استادیوم امجدیه ازصعود بازماندیم و یکبار دیگر نیز با 
کمترین امتیاز ممکن نتوانستیم جایگاه فوتبال قم را دربالا دستهای فوتبال ایران مطرح 
سازیم.قهرمانیهای متعدد هم در لیگ برتر فوتبال قم داشتیم. وی می گوید: همکاران 
صمیمی و از خود گذشته در کادر فنی و سرپرستی بازیکنان خوب و شایسته که تنها برای 
عشقشان فوتبال و بدون هیچ چشمداشتی دراختیار تیم بودند خاطرات به یاد ماندنی را 

برای من درطول حضورم در مستطیل سبز به یادگار گذارده است.
بعلت نبود نگاه حمایتی تیم داری را کنار گذاشتم

این پیشکسوت خوشنام فوتبال قم در بخش دیگری از سخنان خود می گوید :وقتی 
دیدیم هیچ یار و یاوری ندارم و مسئولان نیز هیچ نگاه حمایتی به تیم ندارند و با توجه به 
مخارج بسیارسنگین تیم داری که 9 سال تمام با بهترین وجه ممکن آنها را پشت سرگذارده 
بودم عطای کار را به لقایش بخشیدم و راه را برای دیگر دوستان باز کردم که در این مسیربه 

حرکت خود ادامه دهند.
از ظرفیتهای  تیم صبا استفاده نشد

جاوید فر بابیان اینکه با انتقال تیم صبا به قم نه تنها چیزی عاید فوتبال قم نشد بلکه 
جوانان برومند فوتبال شهرمان سرخورده شدند گفت : تنها چند بازیکن جوان به بدنه این 
تیم وصل شدند که آن هم برای این بود که بگویند از بچه قمی هاهم درتیم صبا استفاده 
می شود که این  کاربرای راه گم کردن بود. وی می گوید :از ظرفیتهای این تیم استفاده 
نشد و صبا به نابودی رفت تا هم اکنون هم شاهد نزول فوتبال شهرمان در فوتبال ایران 

باشیم که محلی از اعراب در میان تیم های کشور نداریم.
تفرقه و دو دستگی بلای جان فوتبال قم

بی تا تاکید می کند تا وقتی که تفرقه ودودستگی برجریان فوتبال قم حاکم باشد 
اندرخم یک کوچه  فوتبال قم به حیات  ادامه خواهد داد.دلتمان برای جوانان برومند قم 

بسوزدبایستی در درگاه خداوند متعال پاسخگو باشیم و جوابگوی مطالبات آنان باید بود.
آرزو دارم دوران طلایی فوتبال قم تکرارشود

این پیشکسوت خوشنام فوتبال قم ابراز امیدواری کرد که  فوتبال قم درسایه دوستی ها 
بتواند به جایگاه قابل احترامی در در فوتبال کشور دست یابد که با وجود استعداد های ناب 

در جوانان این خطه  آرزوی غیر قابل دسترس نمی باشد.
حسین بی تا در پایان ضمن تشکر از روزنامه ایمان که همواره به یاد استخوان خورد 
کرده های ورزش قم می باشد آرزو نمود که فوتبال قم بتواند بار دیگر دوران طلایی دهه 
ی ۶۰ و ۷۰ را زنده نماید که با این آرزو چشم انتظار روزهای خوب برای فوتبال استان قم 

در آینده خواهیم بود.

در آغاز لیگ بیستم فوتبال، بسیاری از قراردادهای بازیکنان 
از یک و دو میلیارد تومان عبور کرد و به دو رقمی هم رسید و نه 
تنها صدای مدیران باشگاه ها درآمد، بلکه با انتقاد مردم نیز همراه 
شد. قراردادهایی که زمینه ساز یک رکورد و ورشکستگی مالی 

بزرگ برای تیم های لیگ برتری شده است. 
باشگاه بزرگی مانند بارسلونا به دلیل موانع مالی و ساختاری 
لیگ اسپانیا نمی تواند با لیونل مسی قرارداد رسمی امضا کند و از 
این ستاره خود به راحتی می گذرد. اما در ایران مدیران باشگاه ها 
برای حفظ میز و جایگاه خود به هر طریق ممکن با درخواست 
غیرمعقول بازیکن ها کنار می آیند و قراردادهای نجومی امضا 

می کنند، آن هم در حالی توان پرداخت آن را ندارند!
نگاهی به صورت مالی تیم های استقلال و پرسپولیس نشان 
می دهد این تیم ها در لیگ بیستم به زحمت توانستند ۶۰ درصد 
از دستمزد بازیکنان را پرداخت کنند و حالا برای فصل جدید، 
با کلی بدهی معوقه مواجه اند. اکنون باید ورود سازمان بازرسی 
کل کشور و لزوم تعیین سقف قرارداد در لیگ برتر را به فال نیک 
گرفت. در واقع با این حرکت باشگاه های ما از ورشکستگی مالی 
نجات پیدا می کنند. مسعود طاهری جعفری بازرس کل امور 
بازرسی کل کشور  و میراث فرهنگی سازمان  ورزش، جوانان 
در این رابطه گفت: »باشگاه های دولتی براساس قوانین خود 
عمل می کنند اما باشگاه های صنعتی از آنجا که بخشی از سهام 
آن ها از طریق سهام عدالت متعلق به مردم و بخشی هم متعلق 
به دولت است، مکلف به تامین منافع مردم و دولت هستند و 
قراردادهای نجومی، به حقوق مردم و دولت لطمه می زند پس 
اگر باشگاه های دولتی و یا صنعتی بخواهند در عقد یا حتی 
تمدید قراردادها خارج از عرف عمل کند و رفتار آن ها مبتنی بر 
فعل مجرمانه باشد، به طور قطع سازمان بازرسی کل کشور به آن 

موضوع ورود و با خاطیان برخورد خواهد کرد.«
درخواست دستمزدهای کلان

فصل نقل وانتقالات لیگ برتر در حالی از شنبه ۲۳ مرداد آغاز 
می شود که هنوز تیم هایی مانند استقلال و پرسپولیس نزدیک به 
4۰ درصد از دستمزد فصل گذشته را پرداخت نکرده اند و برای 
حفظ ستاره هایشان با درخواست دستمزدهای کلان و چند 1۰ 

میلیارد تومانی آن ها مواجه اند.
در واقع بسیاری از همان بازیکنانی که در ابتدای فصل پیش، 

قراردادهای سنگینی را به نسبت وضعیت فوتبال کشور منعقد 
کرده اند، انتظار دارند باشگاه آنها ضمن تسویه حساب، قرارداد 
حاضر  حال  در  دهد.  افزایش  جدید  فصل  برای  هم  را  آن ها 
بازیکنان معمولی و آن ها که به تیم ملی هم دعوت نمی شوند، 
قراردادهایی تا هفت میلیارد تومان منعقد کرده اند یا انتظار دارند 
برای فصل جدید این اتفاق بیفتد اما پرسش اصلی این است که 

آیا توانی برای پرداخت این مطالبات وجود دارد؟
لیگ برتر فوتبال همانند لیگ والیبال

»پیام  خود  نامدار  بازیکن  چهار  با  رسمی  طور  به  سپاهان 
نیازمند، احسان حاج صفی، محمد محبی و استنلی کی روش« 
وداع کرد. محمدحسین کنعانی زادگان قرارداد رسمی اش را با 
باشگاه الاهلی قطر امضا کرد و از پرسپولیس جدا شد. بدون 
تردید همه بازیکنان نمی توانند لژیونر شوند و توان فنی آن ها 
در حد لیگ برتر ایران است اما آیا ناتوانی آن ها برای دریافت 
قراردادهای غیر  برای عقد  پیشنهاد خارجی، دلیل مناسبی 

واقعی در ایران است؟
آیا استقلال و پرسپولیس که در خرج و مخارج خود در لیگ 
بیستم مانده اند، قادر به پرداخت یک چهارم پیشنهاد تیم قطری 
به امثال کنعانی زادگان ها، نوراللهی ها و ... هستند؟ از همین 
حالا مشخص است که در فصل جدید، بسیاری از بازیکنان با 

کیفیت را نخواهیم دید. در واقع لیگ برتر ما همانند لیگ والیبال 
بدون ستاره خواهد شد.

دلایل انتقال بازیکنان به لیگ های خارجی
دلایل انتقال و مهاجرت بازیکنان به لیگ های خارجی متنوع 
است. به طور عمده می توان به دو عامل، تلاش برای کسب 
منافع مالی یا کوشش برای پیشرفت فنی اشاره کرد. البته امروز 
که قیمت ارز سر به فلک کشیده، هر دوی این ها با هم تلفیق 
شده و اگر 1۰ یا 15 سال پیش زمانی که یک باشگاه اروپایی 
می داد،  پول  دلار  هزار  یا  ۲۰۰    1۰۰ ایرانی  بازیکن  یک  به 
باشگاه های ایرانی توان پرداخت بیش از این دستمزد را داشتند، 
اما امروزه عملًا این گونه نیست و بازی در خارج از کشور، حتی 
با چنین ارقام نازلی هم مقرون به صرفه است. کنعانی زادگان در 
نامه خداحافظی اش با پرسپولیسی ها نوشته بود باید به فکر 
آینده خانواده اش باشد؛ دقیقاً همان حرفی که پیش از این از 

زبان سروش رفیعی و بشار رسن هم شنیده بودیم.
پایان قرارداد قرضی مغانلو

در پرسپولیس قرارداد قرضی شهریار مغانلو هم به پایان رسیده 
و او در اختیار باشگاه سانتاکلارا است. به این ترتیب باشگاه 
پرتغالی می تواند درباره این بازیکن تصمیم نهایی را بگیرد. از 
بین چهار بازیکن وداع کرده با سپاهان هم پیام نیازمند در پی 

این است که در فوتبال اروپا رشد کرده و در تیم ملی جایگاه 
خوبی پیدا کند و به همین دلیل راهی پورتیموننزه پرتغال شده، 
احسان حاج صفی به آ.ا.ک یونان پیوسته و محمد محبی هم 
گفته می شود به یک تیم پرتغالی می رود. استنلی کی روش هم 
بازیکنی بود که پس از افت عملکردش در لیگ بیستم و با توجه 

به هزینه های بالای ارز، سپاهان عذرش را خواست.
جدایی قایدی از استقلال

استقلالی ها هم دقیقا به همین دلیل مشکلات ارزی، روی نام 
شیخ دیاباته و هروویه میلیچ خط قرمز کشیدند. به این ترتیب تا 
همین جا آقای گل های لیگ نوزدهم را برای فصل بعدی از دست 
داده ایم. در استقلال البته بحث جدایی مهدی قایدی بسیار 
جدی است و احتمال قابل توجهی وجود دارد که او هم راهی 
فوتبال اروپا شود. گفته می شود حتی فرهاد مجیدی موافقت 
اولیه اش را اعلام کرده و باشگاه استقلال برای حل مشکلات 
مالی  خود، روی فروش قایدی پیش از پایان قرارداد این بازیکن 
حساب کرده و خود او نیز تمایل دارد برای پیشرفت راهی فوتبال 

اروپا شود.
ناآگاهی مدیران باشگاه ها

بازیکنانی  ترانسفر  پیرامون  شایعه هایی  حتی  استقلال  در 
همچون ارسلان مطهری، فرشید اسماعیلی و ... هم به گوش 
می رسد که البته خیلی جدی نیست. با این حال مطمئن باشید 
یک ماه آینده انتقال های بیشتری خواهیم داشت که شنیدن 
خبر بعضی از آن ها مخاطب را شوکه می کند. متاسفانه بسیاری 
باشگاه ها  ناآگاهی مدیران  به دلیل  به خارج  انتقال ها  این  از 
رایگان  به صورت  خود،  مستعد  بازیکنان  با  قرارداد  بستن  در 
رخ می دهد و کیفیت لیگ فوتبال ما را پایین می آورد که اتفاق 
چندان مطلوبی نیست. با این حال یکی از فواید آن، می تواند 
خالی شدن جا برای استعدادهای جوان باشد. در این فصل و 
در سپاهان بازیکن جوانی مثل یاسین سلمانی خوش درخشید. 
در پرسپولیس هم اگر علی علیپور و مهدی طارمی همچنان 
برای این تیم بازی می کردند، بدون تردید هیچ گاه مجال ظهور 
و درخشش به مهدی عبدی نمی رسید. عبدی یکی از مهره های 
کارساز پرسپولیس در قهرمانی این فصل بود. به هر حال با کوچ 
ستارگان، جا برای نسل جدید بیشتر و بهتر باز می شود و از این 

جهت باید این ترانسفرها را به فال نیک گرفت.

قراردادهای سنگین بازیکنان  وعدم توانایی پرداخت باشگاهها؛

سازمان بازرسی، باشگاه ها را از ورشکستگی مالی نجات می دهد؟

آگهی مزایده اتومبیل
آگهی مزایده یک دستگاه خودروی وانت پیکان _OHV1۶۰۰ مدل 1۳9۰ به شماره انتظامی ۲۶9 ج 15 ایران 

1۶ مربوط به پرونده کلاسه 1۳99۰4۰۳۰۰11۰۰۳۷19 
بموجب پرونده اجرایی کلاسه )1۳99۰4۰۳۰۰11۰۰۳۷19با شماره بایگانی 99۰۳98۰(، له: خانم نصیبه عباسی 
با وکالت معصومه محمودی قم_و علیه: آقای مهدی عباسی با وکالت احمد بهرامی، مستند: ۷۲98، تاریخ سند: 
1۳8۰/1۰/۰۷ دفتر خانه ازدواج ۳۲ قم یک دستگاه خودروی وانت پیکان _OHV1۶۰۰ مدل 1۳9۰ به شماره 
شهربانی ۲۶9 ج 15 ایران 1۶ با مشخصات ذیل واقع در پارکینگ سینا ،متعلق به آقای مهدی عباسی بازداشت گردیده  

و از طریق مزایده به فروش میرسد.
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:

_شماره   ۲119۳4BG5AA4۶NAAA:شاسی شماره   _  1۳9۰ مدل   OHV1۶۰۰_ پیکان  وانت  خودروی 
موتور:1149۰۰44۶8۶

وضعیت ظاهری خودرو:

موتور و گیربکس در وضعیت خاموش بازدید شد_ لاستیک های جلو و عقب تقریبا 5۰ درصد_گلگیر جلو سمت راست 
تعویض_آثار تصادف و بازسازی از قسمت جلو_سینی جلو تعویض ، شاسی خورده است_آثار تصادف سمت چپ بدنه و 

درب سمت چپ خودرو فوق در تاریخ 1۳99/۰۷/۲8 منقضی گردیده است.
کارشناس رسمی دادگستری جناب آقای سرهنگ غلامرضا صدفی خودروی مذکور را به مبلغ5۷۰/۰۰۰/۰۰۰ 

)پانصد و هفتاد میلیون ریال معادل پنجاه و هفت میلیون تومان( ارزیابی نموده است.
مزایده خودروی مذکور از ساعت 9 صبح الی 1۲ ظهر روز سه شنبه 14۰۰/۰۶/۰۲در اداره اجرای اسناد رسمی قم، 
واقع در خیابان ساحلی)لواسانی( نبش کوچه ۷_طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم_اداره اجرای 

اسناد رسمی قم  انجام می شود.
و هفت میلیون  پنجاه  ریال معادل  و هفتاد میلیون  )پانصد  پایه 5۷۰/۰۰۰/۰۰۰  از مبلغ  مزایده خودرو مذکور 
تومان( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از 
مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا IR 98۰1۰۰۰۰4۰۷۶۰1۳۲۰۷895۶9۳ با شناسه واریز 
9۶51۰85۷۶1۰۰۰۰۰۰۰۲1۷1۳۲۳51۲۰۰۶ می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده 

الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 روز از تاریخ برگزاری مزایده به 
حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به 

حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد ودر این صورت 
عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده 
خواهد بود در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی 
آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به 
مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، 
مزایده روز اداری بعداز تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی وحق مزایده طبق مقررات وصول 

خواهد شد. 
)م الف 14334(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: 14۰۰/۰۵/19
اداره اجرای اسناد رسمی قم

پیشکسوت فوتبال استان قم گفت :نهادهای نظارتی اجازه ندهند برخی افراد اقدام 
به مهندسی انتخابات هیئت فوتبال استان قم نمایند.

مهدی رضایی نژاد در گفت و گو با خبرنگار روزنامه ایمان با اشاره به اینکه مجمع 
انتخابات هیئت فوتبال استان قم قرار است  امروز سه شنبه ١٩ مردادماه برگزار 
شوداظهارداشت : متاسفانه  برخی افراد صاحب رای در مجمع انتخابات هیئت 
فوتبال استان قم  بر اساس شایسته سالاری انتخاب نشده اند و این موضوع شائبه 
برانگیز است وبرخی از اهالی فوتبال معتقد هستند افرادی پشت صحنه درانتخاب  

این افراد موثر بوده اند. وی افزود :خوشبختانه دکتر باقری و مجتبی رمضان بیگی 
که خود از مدیران شایسته م یباشند از جمله نفراتی هستند که میتوانند چرخ های 
زنگ زده فوتبال قم را صیقل داده و فوتبال قم را درجاده پیشرفت قرار دهند اما 
بعضی از تحرکات انجام گرفته اینطور نشان میدهد که نفری جز این عزیزان با رای 
منتخب فوتبالسیتهای مجمع برکرسی ریاست خواهد نشست که اگر چنین باشد 
مسیر نادرستی را برای فوتبال قم ترسیم نموده ایم. وی تصریح کرد :اهالی فوتبال 
می بایستی به هوش باشند و از بهترین ظرفیتها برای نشاندن  فردی  برکرسی ریاست 

فوتبال قم استفاده نمایند عزیزانی که در دوران فوتبالی و مدیریتی خود سرآمد بودند و 
می توانند با درایت و استفاده از تمام ظرفیت های موجود فوتبال قم را به ساحل نجات 
رهنمون سازند. وی خاطرنشان کرد :وظیفه من به عنوان کسی که بیش از سی سال 
در این فوتبال خاک خورده است ایجاب می نماید که هشدار لازم را به مسئولان در این 
زمینه بدهم و در آخر امید دارم که انتخابات در نهایت شفافیت و به دور از هیچ گونه 
شائبه  وحاشیه ای و مطابق قانون  برگزار گردد تا فوتبالیستهای قم بتوانند از داشتن 

یک فرمانده لایق در بدنه خود بهره مند گردند.

مهدی رضایی پیشکسوت فوتبال استان قم هشدارداد:

اجازه مهندسی شدن انتخابات هیئت فوتبال قم داده نشود
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»ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا با تاکید بر این نکته که همه نهادها 
وظیفه دارند به رییس جمهوری کمک کنند تا وعده هایش را محقق کند، 
به خبرنگار ایرنا گفت: تحقق وعده  های رییس جمهوری به معنی کاهش 

مشکلات مردم است و مسوولان هدفی جز این امر ندارند. 
دولت سیزدهم در حالی آغاز به کار کرده که در نتیجه تحریم  ها، کرونا و برخی 
مشکلات مدیریتی و ناهماهنگی  های داخلی، کشور از لحاظ اقتصادی در 
شرایط مناسبی قرار ندارد. افزایش قیمت اجناس و کالاها، تورم سرسام آور، بی 
ثباتی اقتصادی، جولان دلالان در بازار و موانع در تامین ارز مورد نیاز بخشی از 
مشکلات اقتصادی کشور هستند. رییس جمهوری با آگاهی از این مشکلات 
در زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری، وعده  هایی را در این زمینه و دیگر 
زمینه ها به مردم داده که تحقق این وعده  ها می تواند منجر به ایجاد امید در 

مردم نسبت به آینده شود.
تحقق وعده  های رییس جمهوری در این شرایط کشور الزاماتی دارد که اگر 
این مولفه ها فراهم نشود چندان نمی توان انتظار داشت که تمام وعده  های 
اعلام شده، عملیاتی شود. الزاماتی چون انتخاب مدیران شایسته و توانمند 
مدیریت  مجریه،  قوه  اجزای  بین  هماهنگی  دولت،  مختلف  نهادهای  در 
و احاطه رییس جمهوری بر عملکرد دولت و از همه مهم تر که موضوع این 
مصاحبه هم هست، هماهنگی و همکاری بین نهادی و بین بخشی و در واقع 
حمایت همگانی از رییس جمهوری در مسیر تحقق وعده های خود است. اگر 
این حمایت انجام شود و دیگر مولفه ها نیز فراهم شود با توجه به امکانات و 
توانمندی کشور ، تحقق وعده های رییس جمهوری دور از دسترس نخواهد 

حمایت  ضرورت  اصولگرا  سیاسی  فعال  ایمانی«  »ناصر  با  گفتگو  در  بود. 
همگانی از رییس جمهوری برای تحقق و عده  های بیان شده را مورد بررسی 
و ارزیابی قرار دادیم. وی معتقد است که با توجه به مشکلات فعلی کشور اگر 
تمام توان کشور در حمایت از دولت تجمیع نشود حل مشکلات کار آسانی 

نخواهد بود.
موفقیت رییسی موفقیت همه جریان های سیاسی است

ایمانی در پاسخ به این سوال که ضرورت حمایت همگانی و فرابخشی از 
رییس جمهوری در تحقق وعده  هایی اعلام شده چیست، گفت: اولین نکته  
ای که همه نهادها، احزاب و جریانات سیاسی باید در نظر بگیرند این امر است 
که دولت رییسی همانطور که خود رییس جمهوری هم در مراسم تحلیف اعلام 
کرد دولت وفاق ملی است و قرار نیست موفقیت  های این دولت به اسم یک 
جریان مطرح شود. بنابراین موفقیت دولت سیزدهم موفقیت همه است. پس 
هیچ گروه و جریانی نباید احساس کند که اگر رییسی موفق شود به نفع آن  

ها نخواهد بود.
وی افزود: ما در سال  های گذشته و به صورت دقیق  تر اگر بخواهیم بگوییم در 
دهه 9۰ با مشکلات متعددی مواجه شدیم که یکی از مهم ترین این مشکلات، 
تحریم  های سنگینی بود که علیه کشورمان اعمال شد. این مشکلات باعث 
شد رشد اقتصادی کشور دچار نوسانات شدیدی شود و حتی در برخی سال  
ها هم منفی شود. رشد منفی اقتصادی به معنای افزایش بیکاری، کوچک 
شدن سفره مردم و ده  ها مشکل اقتصادی دیگر است. به عنوان مثال درآمد 
سرانه ایرانی  ها در این دهه کاهش پیدا کرده که به معنی کاهش رفاه ایرانیان 

است. بنابراین حل این مشکلات در حالی که ما در نظام بین المللی هم دچار 
چالش هستیم نیازمند برنامه ریزی دقیق و هوشمندانه است.

مشکلات چند وجهی بدون هماهنگی  همه نهادها امکان پذیر نیست
این فعال سیاسی اصولگرا با تاکید بر این نکته که مردم از جریانات سیاسی 
عبور کرده و تنها به دنبال حل مشکلات خود هستند، گفت: اگر مشکلات را 
دولت سیزدهم نتواند کاهش دهد منجر به افزایش فاصله مردم با مسوولان 
و حتی گروه  های سیاسی خواهد شد. مشکلات چند وجهی و عمیق فعلی 
بدون همراهی همه نهادها و همه فعالان عرصه اجتماعی و صاحبان تریبون 
حل نخواهد شد. به عنوان مثال رییس جمهوری با اشاره به یکی از مهم ترین 
مشکلات فعلی کشور یعنی مساله مسکن اعلام کرده که سالی دو میلیون 
مسکن خواهد ساخت. این وعده هم نیازمند منابع مالی گسترده و همچنین 
حمایت  ها و به کارگیری توان همه نهادهای کشور است. بدون این همراهی 

ساخت سالانه دومیلیون مسکن محقق نخواهد شد.
ایمانی با اشاره به توان مدیریتی رییس جمهوری هم گفت: آقای رییسی 
در مناصب مختلفی که قرار گرفته نشان داده که از توان مدیریتی لازم برای 
هماهنگی اجزای مختلف دستگاه و هدایت شایسته مدیران در راستای تحقق 
اهداف برخوردار است. بنابراین اگر همین شیوه در دولت هم پیاده شود قطعا 
ما در قوه مجریه هم شاهد تحول خواهیم بود و عده  های رییس جمهوری هم 
عملیاتی خواهد شد. یکی از دلایلی که باعث امیدواری در مورد دولت رییسی 
شده این نکته است که مردم مشاهده کرده اند که وقتی رییسی وعده ای را 

بیان می کند به آن پایبند است.

»ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا ؛
کمک به تحقق وعده  های رییس جمهوری وظیفه همگانی است

دولت جدید افق های روشنی از آینده ترسیم کند ؛

گام نخست دولت سیزدهم
 با »برنامه تحولی کوتاه مدت و فوری«

هفته گذشته در مراسم تنفیذ حکم ریاست جمهوری از سوی رهبر معظم 
انقلاب، حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم رئیسی از یک برنامه تحولی، 
فوری و کوتاه مدت خبر داد که با نگاه به مسایل پیش رو تنظیم شده است 
و به مردم اطمینان داد »هم مساله خوب شناخته شده و هم راهکارهای 
مسایل شناسایی شده است و از نگاه کارشناسان، خبرگان و صاحب نظران 
هم بهره مند شدیم؛ ان شاءالله این مسایلی که امروز پیش پای دولت قرار دارد 

به صورت فوری و آنی و با قوت دنبال می شود«. 
واقعیت اینکه اوضاع کشور در مواردی چنان ویژه است که هر شهروند ایرانی 
به حق منتظر اقدامات جدی، سریع، هدفمند و کارشناسانه دولت جدید و 

تازه نفس است تا اندکی از مشکلات جاری کاسته شود.
تجربه رئیسی در قوه قضائیه در تدوین و اجرای »سند تحول قضایی« 
که از سوی رهبر معظم انقلاب هم  مورد تائید قرار گرفت، نشان می دهد 
با  و  پرداخته  کشور  اساسی  مشکلات  و  مسائل  رصد  به  رئیس جمهوری 

همکاری تیم اجرایی خود برای آنها برنامه ریزی کرده است.
برخی  تحریم،  از  ناشی  مشکلات  درگیر  هم زمان  کشور  که  آنجا  از 
بی تدبیری ها، کرونا و دیگر مسائل کلان اقتصادی و اجتماعی است، درباره 
طرح تحول »فوری و کوتاه مدت« دولت سیزدهم، به چند نکته باید توجه 

شود.
کرونا و واکسیناسیون

رکورد  کرونا،  از  ناشی  فوت   54۲ وقوع  با  کشورمان  مردادماه(  روز)1۷ 
بیشترین تعداد جان باختگان را از ابتدای همه گیری کرونا به ثبت رساند. از 
آنجا که این روند ناشی از چرخش تاسف بار سویه خطرناک دلتاست و ظاهرا 
تا چند هفته آینده نیز ما و دیگر کشورهای جهان از آن خلاص نخواهیم شد، 
به نظر می رسد فوری ترین و مهمترین اقدام دولت جدید، تدوین و اجرای 

قدرتمندانه برنامه ای اورژانسی برای کاهش آثار شوم این بیماری باشد.
مطابق آنچه کارشناسان حوزه بهداشت گفته اند، تنها راه جلوگیری از تکرار 
این وضعیت و کاهش موثر تعداد ابتلاها و مرگ ها، گسترش هرچه بیشتر 
واکسیناسیون و هم زمان با آن رعایت هرچه بیشتر شیوه نامه های بهداشتی 
است. با استقرار دولت تازه نفس، مردم مشتاقانه منتظر اجرای برنامه فراگیرتر 
واکسیناسیون و تدوین برنامه ای عملی و واقعی برای کاهش مرگ ومیرها و 

جبران کمبودهای کنونی در حوزه بهداست و درمان و پیشگیری هستند.
معیشت سه دهک پایین

بعد از کرونا، مهمترین مشکل این روزهای کشور، فشار سنگین اقتصادی 
به 8 دهک جمعیتی کشور و تورم روزافزونی است که زندگی را برای بسیاری 
از خانواده ها سخت و دشوار کرده است. در این میان سه دهک پایین جامعه 
متحمل بی رحمانه ترین مضیقه های معیشتی هستند که از دولت انتظار 

می رود به طور ویژه به آنها رسیدگی کند.
و  زمان بر  انقلاب، حل مشکلات کنونی  به تصدیق رهبر معظم  اگرچه 
نیازمند صبر و حوصله است و توقع رفع سریع آنها، غیرمنطقی، اما می توان 
با تدوین و اجرای راهکارهای فوریتی کوتاه مدت، بخشی از فشار به طبقات 

محروم را کاهش داد و آنها را برای گذران زندگی یاری کرد.
در این زمینه می توان از تجربه های گذشته همراه با ابتکارات جدید برای 
کاهش سریع بخشی از فقر و برخورداری حداقلی معیشت آبرومندانه این سه 
دهک استفاده کرد و ضمن یک طرح ضربتی ویژه، نیازهای اولیه محرومان 
و اقشار آسیب پذیر را تامین کرد. البته با حضور آقای محمد مخبر به عنوان 
معاون اول رئیس جمهوری و استفاده از تجربه های ارزشمند او در حرکت های 

جهادی فقرزدایی، امیدهای تازه ای در این زمینه ایجاد شده است.
تأمین کالاهای اساسی برای همه مردم

در کنار رسیدگی ویژه به اقشار ضعیف جامعه، لازم است دولت جدید، 
توجه ویژه ای به کالاهای اساسی عموم مردم داشته باشد و با برنامه ریزی 
کوتاه مدت، این معضل فراگیر را حل یا کاهش دهد. اکنون در جامعه تامین 
نیازهای اساسی و ضروری مردم، دچار اخلال شده و تقریبا هر روز شاهد 
افزایش قیمت و یا کمبود برخی از این کالاها هستیم. با تامین مناسب اقلام 
گام های  می توان  خانوار،  میلیون ها  به  بخشیدن  آرامش  ضمن  ضروری، 
اساسی و زیربنایی برای حل درازمدت آن برداشت و به مردم اطمینان داد 
که در آینده ای نه چندان دور، خبری از گرانی لجام گسیخته و کمبودهای 

مقطعی نخواهد بود.
فساد و گلوگاه های آن

با توجه به تجربه ارزشمند رئیسی در دوران حضور در قوه قضائیه در مبارزه با 
فساد، وی می تواند به خوبی جنبه های پیدا و پنهان فساد اقتصادی را برآورد و 
چاره جویی کند. برنامه رئیس جمهوری در زمان تصدی ریاست قوه قضائیه در 
مبارزه با فساد لازم است به گونه ای گسترده تر و ریشه ای تر در دولت سیزدهم 

دنبال و اجرایی شود تا نتایج آن برای عامه مردم قابل لمس و درک باشد.
آنچه مهمتر از برخورد موردی با فساد است، کشف گلوگاه های فسادخیز 
با مشورت  در بدنه بزرگ اجرایی کشور است که تیم همراه آقای رئیسی 
صاحب نظران می توانند آن را بخشکانند و امید تازه ای را برای آحاد مردم 
بیافرینند. بدیهی است که شرط لازم در مبارزه بی امان با فساد، استفاده 
حداکثری از مدیران پاکدست و درستکار است که البته رئیس جمهوری بر آن 

تاکید ویژه کرده است.
رفع تحریم در کنار خنثی سازی

تاکید همیشگی رهبر معظم انقلاب بر پیگیری مسئولان برای رفع تحریم 
در کنار خنثی سازی آن، نشان می دهد این سیاست جمهوری اسلامی با 
تغییر دولت ها نیز ادامه خواهد داشت و از جمله ضروری ترین اقدامات کابینه 
سیزدهم است. اکنون که بسیاری از نهادهای علمی و پژوهشی و نهادهای 
خنثی سازی  برای  تلاش  حال  در  شبانه روز  کشور،  صنعتی  و  اقتصادی 
تحریم های ظالمانه غرب هستند، یکی از مهمترین اولویت های دولت رئیسی 
می تواند تلاش برای رفع تحریم ها از مسیر حضور عزتمندانه و هوشمندانه در 
مذاکرات احیای برجام باشد.  با برگزاری ۶ دور مذاکرات در وین و روشن شدن 
افق های احتمالی در مسیر آن، می توان انتظار داشت تیم دیپلماسی دولت 
جدید، ضمن استفاده از تجربه های گذشته، سد تحریم و محدودیت های 
ناشی از آن را با رعایت ملاحظات مهم رهبری از راه بردارد. توجه داشته باشیم 
که تلاش در این جبهه منافاتی با نگاه به داخل و شرطی کردن اقتصاد کشور 
به مذاکرات خارجی نداشته و چنانچه رئیسی هم چندبار تاکید کرده اند، 
برجام توافقی ملی است و دولت تلاش خواهد کرد کشور از مزایای احیای 
آن بهره مند شود.  امید است با اجرای برنامه تحولی فوری و کوتاه مدت دولت، 
ضمن حل اورژانسی برخی معضلات، برنامه ریزی میان مدت و بلندمدت برای 
کاهش مشکلات اقتصادی و اجتماعی کشور صورت گرفته و دولت جدید 
افق های روشنی از آینده ترسیم کند؛ افق هایی که در آستانه قرن جدید، 

لازمه طی مسیر عزتمندانه کشور در گام دوم انقلاب خواهد بود.

 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آمریکا باید بداند با ذهنیت ترامپ نمی تواند 
نتیجه  و دستاوردی غیر از اتفاقات چند سال اخیر به دست آورد. هم ذهنیت باید 
عوض شود و هم به واقعیات روی زمین توجه کنند. می دانند و می دانیم سیاست 

فشار حداکثری شکست خورده و ایران به چیزی کمتر از برجام راضی نیست. 
»سعید خطیب زاده« صبح روزدوشنبه در نشست خبری با خبرنگاران با اشاره به 
تشدید موج کرونا در کشور بر لزوم رعایت پروتکلهای بهداشتی تاکید کرد و گفت: 
این جان هایی که از دست می رود، عزیزان ما هستند و بدون رعایت پروتکل ها و 
همت جهادگران، امکان فروکش کردن این موج نیست. ما برای حفظ جان عزیزان 

خود مسئولیت مدنی داریم.
وی با تبریک روز خبرنگار و گرامی داشت یاد و خاطره شهید صارمی و شهدای 
دیپلمات گفت: آرزو می کنم جهان پر از انصاف و حقیقت در روایت خبرنگاران 

داشته باشیم.
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با اشاره به تحولات 
سیاست خارجی در یک هفته گذشته اظهار داشت: هفته گذشته کاردار بریتانیا 
و سفیر رومانی را در پی برخی ادعاها درخصوص کشتی احضار کردیم. همچنین 
هفته شلوغی از نظر مراودات دیپلماتیک به دلیل مراسم تحلیف داشتیم که 
هیات هایی در سطح سران، روسای دولت ها و مجالس، وزرای امور خارجه به ایران 

سفر کردند.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره ادعاهای مقامات اروپایی درخصوص 
کشتی مورد هدف قرار گرفته در دریای عمان تصریح کرد: اظهارات وزیر امور 
خارجه انگلیس در مورد ملت ایران جدید نیست بلکه حلقه ای از زنجیره اظهارات 
غیرمسئولانه از سوی مقامات انگلیسی علیه ایران است. ایران هم نگران امنیت 
کشتی ها در آب های بین المللی است. این همان نقضی است که انگلیس چند 
سال قبل انجام داد و آن اقدام راهزانانه به نتیجه نرسید و منجر به آزادی آن نفتکش 

شد.
وی با بیان اینکه امنیت خلیج فارس خط قرمز ماست، خاطرنشان کرد: تلاش 
کردیم این آبراه از ناامنی که کشورهایی مانند انگلیس درست می کنند، در امان 
باشد. همراهی انگلیس با دولت بدنام اسرائیل جایگاه آنها را نشان می دهد. لازم 
می دانم به خانواده دو قربانی این حادثه همدردی کنم ولی این سناریوسازی ها 

ناشی از همان خوی سابق شان است.
 اظهارات بورل غیرمسئولانه و مردود است

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی درباره اظهارات جوسپ بورل 
علیه ایران ابراز داشت: این اظهارات غیرمسئولانه و جانبدارانه مردود است. ایران 
به اشد وجه بیانیه گروه هفت را محکوم و رد کرد. این اظهارات نه تنها مردود است، 

بلکه به صلح و ثبات این آبراهه بین المللی کمک نمی کند.
وی با اشاره به سکوت این کشورها نسبت به تروریسم دولتی رژیم صهیونیستی 
و خرابکاری های آنها در مورد کشتی های تجاری گفت: این کشورها نباید رفتاری 
انجام دهند که حاکی از جانبداری شان باشد چراکه اعتبار کلام و رفتار آنها را زیر 

سوال می برد. 
خطیب زاده در مورد زمان آغاز مجدد مذاکرات وین بیان کرد: ما هیچ وقت این 
گفت وگوها را ترک نکردیم. یک فرایند انتقال قدرت به شکل دموکراتیک رخ داده 
که در این فرایند، تغییراتی در تیم های اجرایی رخ می دهد. رییس جمهور در 
مراسم تحلیف و تنفیذ به صراحت اشاره کردند در مورد رفع تحریم ها تردید ندارند. 
البته این کار در چارچوب منافع عالیه مردم و در چهارچوب دستورالعمل ها انجام 

می شود . 
وی با بیان اینکه باید صبر کنیم دولت مستقر و وزرا تعیین شوند، یادآور شد: 
آمریکا باید بداند با ذهنیت ترامپ نمی تواند به نتیجه ای غیر از اتفاقات چند سال 
اخیر به دست آورد. هم ذهنیت باید عوض شود و هم به واقعیات روی زمین توجه 
کنند. می دانند و می دانیم سیاست فشار حداکثری شکست خورده و ایران به 

چیزی کمتر از برجام راضی نیست.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: اگر به راه حلی برسیم که آمریکا به 

تعهدات ذیل برجام برگردد، ایران هم اقدامات جبرانی خود را متوقف می کند. 
 وزیر خارجه عراق بزودی به تهران سفر می کند

این دیپلمات کشورمان درباره احتمال سفر وزیر امور خارجه عراق به تهران و 
دعوت از ایران برای یک نشست منطقه ای عنوان کرد: سفر وزیر امور خارجه عراق 
به زودی انجام می شود. گمانه زنی در مورد پیام ایشان زود است. براساس پیامی که 

دریافت می کنیم، تصمیم گیری می کنیم.

 وی خاطرنشان کرد: ایران منادی گفت وگوهای منطقه ای است و تلاش کرده 
کشورهای دیگر را به ترتبیات منطقه ای دعوت کند. عراق هم می تواند چنین 

نقشی داشته باشد.
خطیب زاده درباره احتمال سفر وزیر امور خارجه ژاپن به تهران گفت: این سفر 
چند ماهی است که در دستور کار است و در زمان نهایی شدن، درخصوص این 

مسئله اظهارنظر می شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آخرین وضعیت بدهی انگلیس به ایران 
اظهار داشت: سابقه این بدهی ها بیش از چهار دهه است. این بدهی قطعی است 
و محاکم انگلیس آن را تایید کردند. دولت های مختلف انگلیس به بهانه های واهی 
این بدهی را پرداخت نکردند و رفتارهایشان حاکی از عدم صداقت در پرداخت 

این بدهی است. هر بار انگلیس این مسئله را گروگان مسائل دیگر کرده است. 
وی گفت: منطق انگلیس عدم پرداخت بدهی های خودش است ولی ادعاهای 
زیادی درخصوص حقوق بین الملل دارد ولی به آن پایبند نیست. اگر دولت 
انگلیس از پرداخت آن بدهی سر باز بزند، دولت این کشور را در پرداخت آن 

مسئول خواهیم کرد. 
 امیر عبداللهیان دیدگاه های رییسی را به انریکه مورا منتقل کرد

خطیب زاده درباره مذاکرات انرکیه مورا با حسین امیر عبداللهیان و احتمال 
به وزارت رسیدن وی خاطرنشان کرد: ایران عضو برجام است و اقداماتش در 
چارچوب برجام است. کشوری که باید به برجام برگردد، آمریکا است. انریکه 
مورا ملاقاتی با امیرعبداللهیان داشته که ایشان نظرات رییس جمهوری را منتقل 
کردند. رییسی هم به صراحت و شفافیت نظرات خود را در مراسم تحلیف بیان 

کرد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین گفت: در مورد کابینه رییس جمهور هم 

باید دفتر رییس جمهور اظهارنظر کند. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در مورد نماینده 
جدید سازمان ملل در امور یمن و تاثیر این مسئله در تحولات یمن ابراز داشت: 
ما به عنوان جمهوری اسلامی ایران با سازمان ملل همکاری های گسترده ای 
ادامه  را  نزدیک خود  ملل هم همکاری  فرستاده جدید سازمان  با  داشته ایم. 
می دهیم. امیدواریم نماینده جدید در چارچوب حقوق بین الملل و توافقات قبلی 

و حقوق مردم یمن به این جنگ پایان دهد.
خطیب زاده با تاکید بر اینکه ما مساعی خود را به کار می بریم تا به نماینده جدید 
کمک کنیم، بیان کرد: این مسئله منجر به نتیجه نمی شود جز با تغییر رویکرد 
از سوی کشورهایی که در این جنگ حضور دارند چه دولت هایی که مستقیم در 
جنگ هستند و چه کشورهایی مانند انگلیس که از این فضا استفاده کرده و اقدام 

به فروش سلاح می کنند.
وی همچنین درباره تحولات حزب کردستان عراق و تاثیر آن در روابط تهران و 
اربیل اظهار کرد: نگاه ایران به عراق، حفظ تمامیت ارضی و وحدت سرزمینی این 
کشور است و این سیاست غیرقابل تغییر است. ما روابط نزدیکی هم با گروه های 
مختلف عراق از جمله دوستان اقلیم کردستان داریم و همواره تلاش کردیم در 
چارچوب روابط و همکاری ها، نقش موثری در توسعه و صلح و امنیت این منطقه 

داشته باشیم. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ابتکار ایران در مورد افغانستان عنوان 
کرد: ما رایزنی های گسترده ای در سطح اعلامی و غیراعلامی داشتیم. محمد 
ابراهیم طاهریان به عنوان نماینده ویژه ایران به پاکستان و افغانستان سفر کرده 
و گفت وگوهای منظمی هم انجام می شود. امنیت افغانستان، امنیت ماست. تنها 

راه برای افغانستان دولتی فراگیر به شمول همه نیروها است.
خطیب زاده اضافه کرد: این همان ابتکار تهران بود که در بستر منطقی فضایی 
برای گفت وگوهای بین الافغانی شکل بگیرد و مردم افغانستان برای کشورشان 

تصمیم گیری کنند. تنها مسیر صلح همین مسیر است. 
وی با اشاره به آمادگی ایران برای برگزاری دور دوم گفت وگوهای تهران گفت: 
نه تنها آماده برگزاری دور دوم گفت وگوهای تهران هستیم، بلکه تلاش می کنیم 
میزبان کشورهای همسایه افغانستان باشیم تا نگرانی های مشترک خود را مرتفع 
کنیم. مهمترین موضوع هم رعایت حقوق مردم افغانستان است که از این نزاع و 

برادرکشی به دور باشد و مرزها، امنیت داشته باشند. 
این دیپلمات ارشد اضافه کرد: ما گفت وگوها را تسهیل و دسترسی ها به همه 
طرف های افغانستانی به صورت یکسان فراهم کردیم و همین مسیر را ادامه 
می دهیم و به کشورهای منطقه هم توضیح می دهیم که باید همه از اقداماتی که 

شائبه دخالت در افغانستان دارد، به دور باشند. 
 این پیام منتقل شده که مرزهای ایران و افغانستان باید آرام بماند

خطیب زاده در مورد گفت وگوها برای برقراری حج عمره اظهار داشت: برای 
اعزام زائر به عراق و عربستان گفت وگوهایی توسط بخش های مختلف انجام 
شده است. اینکه می گوییم توسط بخش های مختلف چون سازمان حج به دلیل 
شرایط کرونایی و... نمی توانست، شرایط ویژه و خاصی است اما در هر دو مورد، 

وزارت امور خارجه تلاش خود را کرده تا زمینه های لازم فراهم شود. 
وی در پاسخ به سوالی در مورد وضعیت مرزهای ایران و افغانستان تصریح کرد: 
مرزهای ما گاهی دچار تحولاتی بوده است ولی در این مدت با همت مرزبانان و 
ارتشیان دلاور آرام بوده است و سعی کردیم این پیام را بدهیم که مرزهای ایران 

باید آرام بماند. 
در  هم  طالبان  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
گفت وگوهای بین الافغانی باید حضور داشته باشد، خاطرنشان کرد: طالبان 
بخشی از آینده افغانستان است و گفتیم که به تسهیل این گفت وگوهای پایبند 

هستیم و باید صدای همه شنیده شود.
خطیب زاده درباره تشکیل کمیته تحقیق در مورد حمله به کشتی صهیونیستی 
ابراز داشت: اتهامات بی پایه و اساسی که با سناریوسازی رژیم صهیونیستی شکل 
گرفته و همراه با بیانیه های بی اعتبار شده، مردود است. ایران پایه امنیت در منطقه 
پیرامونی از جمله خلیج فارس است و در همه راه حل ها و راهکارهایی که به امنیت 

این آبراه مربوط است، نقش داشته است.
 آمریکا و انگلیس درباره تروریسم دولتی اسرائیل سکوت می کنند

وی با اشاره به حملات انجام شده علیه کشتی های ایرانی بیان کرد: متاسفانه 
در دریای سرخ و سایر آبراهه های بین المللی ، شاهد تروریسم دولتی اسرائیل 
و سکوت دولت ها از جمله انگلیس و امریکا هستیم. هشدار می دهیم ایران در 
مورد امنیت کشتی های تجاری خود سکوت نمی کند و هر اقدامی که جامع و 

شمول گرا نباشد، قطعا راه به جایی نمی برد. 
عربستان  و  ایران  گفت وگوهای  وضعیت  آخرین  درباره  ارشد  دیپلمات  این 
با عربستان سعودی در چند دور درخصوص  سعودی هم گفت: گفت وگوها 
مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی برگزار شده است. سوالات مهمی برای 
گفت وگوها در پیش روی طرفین بوده است. در مسیر مبتنی بر گفت وگو و حل و 

فضل مسائل می توانیم به نگاه مشترک برسیم. 
خطیب زاده ادامه داد: البته لازم نیست همه نقاط اختلافی حل شود ولی فکر 
می کنیم اگر عربستان به پیام ایران توجه داشته باشد - که منطقه ما منطقه ای 
 ،- فراگیر  رسید  حل  راه  به  می توان  منطقه  کشورهای  همکاری  با  که  است 

می توانیم به نتیجه برسیم.
وی در خصوص سیاست تهران در خصوص مهاجران افغانستانی عنوان کرد: 
ایران عمیقا نگران تحولات در افغانستان است. جمهوری اسلامی ایران همواره 
امنیت افغانستان را امنیت خودش دانسته و از تمامی امکانات و ظرفیت های 
خودش استفاده کرده که در سطح دوجانبه، منطقه ای و بین المللی به صلح و 

ثبات و آرامش افغانستان کمک کند. 
آماده برگزاری گفت وگو بین گروه های افغانستانی هستیم

سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: در همین چارچوب ابتکار صلح تهران را 
آمادگی داشته و داریم که پیگیری کنیم تا در یک گفت وگوهای بین الافغانی اصیل 
یک دولت فراگیر و به شمول همه گروه هایی که امروز در افغانستان وجود دارند، 

تشکیل شود.
خطیب زاده با اشاره به نقش با اهمیت همسایگان افغانستان گفت: کشورهای 
همسایه افغانستان هم برای اینکه مساعی خودشان را هماهنگ کنند، برای اینکه 
این موضوع انسانی آوارگان ناشی از جنگ را مدیریت کنند، برای اینکه اجازه 
ندهند جغرافیای افغانستان مورد سوءاستفاده گروه های افراطی قرار بگیرد و برای 
اینکه به پایان این جنگ، خونریزی و برادرکشی کمک کنند، ضرورت دارد با هم 
گفت وگوهای منظم تر و ساختارمندی داشته باشند که ایران اعلام آمادگی می کند 
برای اینکه مقامات عالیرتبه و مقامات کشورهای همسایه در خصوص موضوع 

افغانستان باشد.
وی با اشاره به میزبانی چهار دهه ای ایران از مهاجران افغانستانی اظهار داشت: 
ایران در چهار دهه گذشته میزبان برادران و خواهران افغانستانی خود بوده و هیچ 
وقت جز نگاه خویشاوندی به مردم افغانستان نداشته است و این نگاه انسانی 

وجود داشته و ادامه خواهد داشت.
از نماینده جدید سازمان ملل در امور افغانستان استقبال می کنیم

خصوص  در  خارجه  امور  وزارت  رسانه ای  و  عمومی  دیپلماسی  مرکز  رییس 
مواضع اخیر وزیر امور خارجه عربستان در واکنش به انتخاب نماینده جدید 
سازمان ملل در امور یمن و ادعای حمایت از راه حل های سیاسی در خصوص 
بحران یمن اظهار داشت: قبل از هر چیز بنده هم لازم می دانم تا استقبال خود را 

از نماینده جدید سازمان ملل در امور یمن اعلام کنم. 
به گفته خطیب زاده، جمهوری اسلامی ضمن استقبال از این انتخاب امیدوار 
است تحولات یمن در چارچوب احقاق حقوق حقه مردم یمن و در راستای پایان 
بخشیدن به این جنگ ظالمانه و محاصره غیرانسانی مردم یمن منجر به یک راه 

حل سیاسی در دوره نمایندگی ایشان شود. 
وی با تاکید بر اینکه راه حل سیاسی برای پایان دادن به بحران یمن تنها با کمک 
همه کشورها حاصل خواهد شد، اظهار داشت: جمهوری اسلامی هم همیشه 

آمادگی خود را برای کمک به حل این بحران اعلام کرده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با ابراز تاسف از اظهارات مقامات سعودی تصریح 
کرد: متاسفیم که دولت عربستان هنوز به دنبال راه حل نظامی برای مسئله یمن 
است در حالی که مدت ها است که متوجه شده و می داند جنگ دستاوردی جز 
کشتار غیرنظامیان، آسیب زدن به ملل منطقه و خدشه دار کردن امنیت منطقه 

را ندارد.
خطیب زاده با تاکید بر پایبندی دولت عربستان سعودی به راه حل های سیاسی 
خاطرنشان کرد: دولت ریاض باید پایبندی خود را به راه حل های سیاسی نشان 
برای  این موضوع هم  به  نشان دهد. عمل  این جنگ خانمان سوز  به  و  دهد 

عربستان سعودی و هم برای صلح و امنیت منطقه بهتر است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 آمریکا با ذهنیت ترامپ نمی تواند به نتیجه  برسد
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ای مردم! این حسین، فرزند علی است. او 
را بشناسید. سوگند به آن که جانم در دست 

اوست، او و دوستدارانش و دوستداران 
دوستدارانش در بهشت اند.
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افزایش بیماران  به  ابراز نگرانی نسبت  با  رییس دانشگاه علوم پزشکی قم 
بستری در قم گفت: روز گذشته مجموع بستری بیمارستانی و موقت به 1۷5۰ 

نفر رسید و این یک زنگ خطر برای بیمارستانهای قم است.
محمد رضا قدیر عصر دوشنبه در جمع خبرنگاران با ابراز نگرانی از صعودی 
بودن تعداد بستری بیماران کرونایی در قم گفت: وضعیت کرونایی قم بحرانی 
است و به مداخله ای فوری نیاز داریم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: روز 

گذشته هفدهم مرداد متأسفانه 9۰۰ مورد بستری موقت در قم داشتیم.
وی تصریح کرد: حدود 85۰ بستری در بیمارستان ها داریم و سیر ابتلاء و 
بستری هنوز هم صعودی است. محمد رضا قدیر ادامه داد: تجمعات زیاد است 
و روند فعلی بسیار نگران کننده است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی گفت: 
متأسفانه روز گذشته مجموع بستری بیمارستانی و بستری های موقت ما به 

1۷5۰ نفر رسید و این زنگ خطر بحران در مراکز درمانی است.

وی تاکید کرد: در حال حاضر ظرفیت بیمارستان های قم تکمیل است و از 
تخت های اضطراری استفاده می کنیم.

حال 1۷۷ بیمار کرونایی وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت : در ۲4 
ساعت گذشته 14 نفر از بیماران مبتلا به کرونا در این استان جان خود را از دست 
دادند. دکتر قدیر با اعلام این خبر گفت: در شبانه روز گذشته 1۷۳ بیمار با علایم 
مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم پذیرش شدند که از این تعداد 158 نفر در 

بخش های بیمارستانی بستری شدند.
وی افزود: 11۲ نفر از بیمارانی که در روز های گذشته بستری بودند با تشخیص 

پزشکان معالج از بیمارستان مرخص شده اند.
در  کرونا  به  مبتلا  بیمار   845 حاضر  حال  در  کرد:  تصریح  قدیر  دکتر 

بیمارستان های قم بستری هستند که حال 1۷۷ نفر از آن ها وخیم است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد؛

زنگ خطر بحران کرونا در بیمارستان های قم
روند فعلی تجمعات بسیار نگران کننده است 

شهردار قم از بهره برداری از پروژه شهیدان برقعی 
تا پایان سال خبر داد و گفت: در برنامه قم 14۰4 
شهروند  هر  ازای  به  مترمربع   ۲۶ سبز  فضای   ،
هدف گذاری شده است. سید مرتضی سقائیان نژاد 
اظهار  پروژه های شهرداری قم  افتتاح  در حاشیه 
داشت:خدا را شاکریم که طبق قولی که داده شد 
چهارشنبه هر هفته پروژه هایی را در سطح شهر 
با بیان  کلنگ زنی و به بهره برداری برسانیم. وی 
اینکه در این ایام، پروژه ها یکی پس از دیگری در 
اجرای طرح “قم در مسیر تحول” به بهره برداری 
آغاز شد تصریح کرد:  آن  اجرایی  آغاز عملیات  و 
سالن چندمنظوره فرهنگی ورزشی شهید جعفری 

نیا اخیراً به بهره برداری رسیده و طبق برنامه در هر 
منطقه شهری یک سالن در دست اجرا قرارگرفته 
است. شهردار قم افزود: تاکنون 4 مجتمع فرهنگی 
ورزشی به بهره برداری رسیده و چهار پروژ نیز در 
مجتمع های  و  است  بهره برداری  و  اقدام  دست 
و ۷  مناطق ۳  سپس  و  و 8  مناطق 5  در  بعدی 
اجرایی می شود و یکی بعد از دیگری به بهره برداری 
“قم  طرح  اجرای  کرد:  خاطرنشان  وی  می رسد. 
در مسیر تحول” همچنان تداوم دارد که در آینده 
بهره برداری  به  پسماند  دو  پسماند خط  در حوزه 
می رسد، همچنین فاز سه خیابان روحانی و خیابان 
نیز در  برقعی  یا همان خیابان شهیدان  سجادیه 

دست اقدام است. سقائیان نژاد با اشاره به آخرین 
وضعیت اجرای پروژه شهیدان برقعی عنوان کرد: 
این خیابان از طرح هایی است که 5۲ سال از اجرای 
آن می گذرد و امید است امسال افتتاح شود. به گفته 
اوسطی)عمار  شهید  خیابان های  همچنین  وی 
نماز،  تقاطع  امام)ره(،  یادگار  و  جمهوری  یاسر(، 
تقاطع شهدای روحانیت، ساختمان اداری مناطق 
بحث  و  شهر  اسلامی  شورای  ساختمان  و ۳،   ۲
فضای سبز در قالب پارک 1۰۰۰ هکتاری یکی پس 
از دیگری به بهره برداری می رسد تا بتوانیم برنامه قم 
14۰4 که هدف گذاری فضای سبز ۲۶ مترمربع به 

ازای هر شهروند بوده را عملیاتی کنیم.

شهردار قم خبرداد:

بهره برداری از پروژه شهیدان برقعی تا پایان سال 

استاندار قم خواستار تجمیع همه ظرفیت های 
استان اعم از ظرفیت علما، گروه ها و مواکب 
مردمی، خیّرین حوزه سلامت و دستگاه های 
اجرایی برای عبور از موج پنجم بیماری کرونا شد. 
مردمی  ستاد  نشست  در  که  سرمست  بهرام 
مبارزه با کرونا با حضور گروه ها و مواکب مردمی، 
نیز خیرین عرصه سلامت  و  نیروهای جهادی 
سخن می گفت با اشاره به در پیش بودن ایام ماه 
محرم و لزوم توجه بیش از پیش به رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی اظهار کرد: برگزاری جلسه 
مردمی مبارزه با کرونا در راستای جلب کمک 
های مردمی خیرین سلامت و نیز سازمان های 
ذیربط موضوع مشارکت های مردمی است تا در 
زمینه مقابله با کرونا و انجام واکسیناسیون، گام 

های موثرتری برداشته شود.
وی با بیان لزوم هماهنگی بیشتر و هم افزایی 
افزود:  کرونا  شیوع  پنجم  موج  در  عمومی 
خوشبختانه در استان قم این همدلی و روحیه 

مواسات و نیز کمک های مؤمنانه به خوبی دیده 
می شود که از این رو باید از همه گروه ها، مراجع 

و نیروهای جهادی تقدیر و تشکر کرد.
استاندار قم اضافه کرد: با توجه به استقبال 
مردم قم برای انجام واکسیناسیون و لزوم کاهش 
تجمعات در مراکز واکسیناسیون، برنامه ریزی 
برای افزایش مراکز واکسیناسیون از 1۳ به ۲۰ 
مرکز صورت گرفته و مقرر شده است تا تعداد دُز 
تزریقی به هم استانی های عزیز تا ۲۰ هزار دوز 

واکسن در روز افزایش یابد.
مراکز  توسعه  مسیر  در  داد:  ادامه  وی 
در  روزانه  تزریقی  دُز  افزایش  و  واکسیناسیون 
استان، ملزومات و تجهیزات مختلفی از جمله 
و  امکانات  و  رفاهی  وسائل  انسانی،  نیروی 
تجهیزات اداری، وسائل ایاب و ذهاب، تجهیزات 
بهداشتی تزریق واکسن و نیز ژنراتور برق مورد 
نیاز است که در این باره مجمع خیرین سلامت 
استان، موکب های مردمی و همچنین گروه های 

تأمین و تدارک این تجهیزات  جهادی، متقبّل 
شده اند.

استاندار قم همچنین اولویت اصلی مبارزه با 
کرونا را در استان، اجرای سریع و به دقت فرآیند 
واکسیناسیون دانست و تصریح کرد: باید از تمام 
ظرفیت های دانشگاه علوم پزشکی و پشتیبانی 
معاونت بهداشت و درمان استان استفاده کرد 
که البته عملیاتی سازی کامل این امر مستلزم 
تقسیم کار، همراهی گروه های مردمی در کنار 
دستگاه های اجرایی است. وی درباره اهمیت 
پیشگیری از شیوع و کنترل بیماری کرونا در قم 
ادامه داد: باید همه گروه های مردمی و ظرفیت 
گرفته  کار  به  نیروهای جهادی  و  های خیرین 
شود تا تاب آوری نظام سلامت در مواجهه با موج 
پنجم کرونا افزایش یابد، ضمن آن که نیاز است 
تا همزمان و با انجام واکسیناسیون سراسری و با 
تجمیع امکانات و توانمندی ها از این بحران به 

سلامت و با کمترین تلفات گذر کنیم.

استاندار قم خواستار شد:

تجمیع همه ظرفیت ها برای عبور از موج پنجم کرونا

طرح:مهدی عزیزی 

مقصر گرانی مسکن مشخص شد!

سِمَت ویژه محسن رضایی در دولت رئیسی 
محسن رضایی، رستم قاسمی و علی شمخانی، سه گزینه ایی هستند که از آن ها برای تصدی استانداری 
خوزستان نام برده شده است.پس از بحران اخیر آب در استان خوزستان و اظهارات ابراهیم رئیسی مبنی 
بر اینکه برای خوزستان و سیستان و بلوچستان استاندار ویژه با اختیارات بالا تعیین می کند، گمانه زنی 
هایی درباره استاندار آینده خوزستان در رسانه ها مطرح شده است.بر این اساس، نام سه گزینه برای تصدی 
استانداری خوزستان مطرح است.این سه گزینه محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، رستم 
قاسمی وزیر نفت دولت دهم و علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی هستند.این در حالی است که 
گفته می شود ممکن است رستم قاسمی به عنوان وزیر پیشنهادی نفت معرفی شود و علی شمخانی نیز در 
شواری عالی امنیت ملی ابقا شود. براساس این گزارش ها شانس رضایی بیشتر است او اهل خوزستان است 
و شناخت خوبی از این استان دارد. رضایی همچنین تحصیلات اقتصادی دارد و در دوران انتخابات ریاست 

جمهوری نیز ایده ها زیادی مطرح کرد.

تلفات کرونا بر مدار رکوردزنی
مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 588 بیمار مبتلا به کووید19 
در ۲4 ساعت گذشته در کشور و در خیز پنجم کرونا جان خود را از دست دادند. به گزارش روز دوشنبه 
وبدا، ویروس کرونا دورخیز خود برای خیز پنجم را از ابتدای تیر ماه از جنوب کشور به مرکز کشور آغاز کرد 
و اکنون ۳۳۶ شهر کشور در وضعیت قرمز، 84 شهر در وضعیت نارنجی، ۲8 شهر در وضعیت زرد قرار دارند.

از ابتدای شیوع کرونا در کشور)اسفند 98( تا کنون، این ویروس پنج خیز برداشته و تلفات این ویروس روز 
گذشته)یکشنبه( به یک رکورد دست یافت و طی ۲4 ساعت 54۲ نفر جان خود را بر اثر این ابتلا از دست 
دادند.پیشتر بالاترین آمار فوتی های روزانه کرونا در ایران طی 19 ماه گذشته مربوط به ششم اردیبهشت ماه 
سال جاری با 49۶ فوتی بوده است. اما بر اساس وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی تلفات کرونا به یک 
رکورد دیگر دست یافته و 588 نفر در طول ۲4 ساعت گذشته بر اثر کرونا جان باختند و مجموع جان باختگان 

این بیماری به 94 هزار و ۶۰۳ نفر رسید.

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا: کرونا میکروب نیست
 عضو ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: عده ای از پزشکان مدعی هستند که کرونا میکروب است نه ویروس، در 
حالیکه این ادعا پایه علمی ندارد و فقط موجب تشویش اذهان عمومی می شود. دکتر مسعود مردانی افزود: 
در حال حاضر برخی پزشکان در گرگان مدعی شده اند که با کالبدشکافی بر روی چند بیمار کرونایی مشاهده 
کردند که این بیماری میکروب است البته این ادعا را چندی پیش پزشکان ایتالیایی نیز بیان کردند اما این 
مطالب نادرست است و کرونا ویروس زنده بود و پایه علمی ندارد.وی تاکید کرد: پزشکان باید مردم را تشویق 
و ترغیب به رعایت پروتکل های بهداشتی کنند، نه اینکه با برخی مطالب غیرعلمی و غیر مستند، در اذهان 

عمومی اضطراب و نگرانی ایجاد کنند.

زیر گرفتن دو زن به بهانه بدحجابی در ارومیه 
عصر روز 1۷ مرداد ماه - دو زن در خیابان کاشانی ارومیه توسط یک راننده به بهانه »تذکر حجاب« زیر 
گرفته شدند.به گزارش ایلنا، به دنبال درگیری لفظی میان یک راننده سواری پژو پارس با دو عابر زن به بهانه 
بدحجابی، راننده سواری اقدام به زیر گرفتن این دو نفر کرد. راننده این خودرو پس از زیر گرفتن این دو زن و 
تصادف با خودرو های دیگر از صحنه متواری شد، اما در ساعات پایانی شب گذشته دستگیر شد. دادستان 
عمومی و انقلاب ارومیه تاکید کرد: با قاطعیت به اتهام فرد خاطی رسیدگی شده و مورد مجازات قرار خواهد 

گرفت.

منع حضور ایران و چند کشور در حج عمره
برخی منابع خبری از ممنوعیت ورود زائران ۳۳ کشور از جمله ایران به حج عمره امسال خبر می دهند.به 
گزارش ایسنا، خبرگزاری راشاتودی به نقل از وزارت امور مذهبی ترکیه اعلام کرد مقام های سعودی تنها اجازه 
ورود زائران از کشورهایی را خواهند داد که واکسن کرونای مورد تایید آن ها را دریافت کرده اند.فعلا زائران ۳۳ 
کشور از ورود به عمره امسال منع شده اند که از جمله این کشورها می توان به ایران، ترکیه، آمریکا، امارات، 

پاکستان، هند، مصر و لبنان اشاره کرد. 

ابوالقاسم مقیمی تشریح کرد؛

برنامه های سازمان فرهنگی 
شهرداری قم در ماه محرم

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم به تشریح برنامه های 
دهه محرم در این شهر پرداخت و گفت: با هماهنگی که با اصناف، صداوسیما 
و سازمان تبلیغات اسلامی انجام گرفته مجموعه حسینیه سیار، فضایی از رادیو 
برای ایجاد مجالس اباعبدالله)ع( در فضای اتوبوس ها و تاکسی ها و اصناف 

فراهم شده است.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به در پیش بودن ایام عزاداری سیدالشهدا)ع( اظهار 
داشت: امسال با توجه به محدودیت های کرونایی و محدود برگزار شدن جلسات 
روضه و هیئت های عزاداری؛ مجموعه سازمان فرهنگی و شهرداری قم نیز 
برنامه هایی را برای این ایام تدارک دیده که ازجمله آن آغاز مراسم سیاه پوشی 

شهر با حضور پیرغلامان بود.
وی خاطرنشان کرد: با هماهنگی که با اصناف، صداوسیما و سازمان تبلیغات 
اسلامی انجام گرفته مجموعه حسینیه سیار، فضایی از رادیو برای ایجاد مجالس 

اباعبدالله)ع( در فضای اتوبوس ها و تاکسی ها و اصناف فراهم شده است.
با  اینکه  بیان  با  قم  ورزشی شهرداری  فرهنگی هنری  مدیرعامل سازمان 
هماهنگی که با معاونت تبلیغ حوزه علمیه شده مجموعه روضه های خانگی 
به صورت محدود با تبلیغ سازمان فرهنگی و معاونت تبلیغ حوزه برگزار می شود، 
گفت: با هماهنگی که با مجموعه های فرهنگی سطح شهر و همچنین سازمان 
پارک ها شده است در ۳1 بوستان میزبان هیئت مختلف سطح شهر خواهیم 
بود و هیئت هایی که فضا ندارند در این بوستان ها با هماهنگی سازمان فرهنگی 
و سازمان پارک ها میزبانی خواهیم کرد. وی با تأکید بر اینکه برنامه هایی را نیز 
در حوزه تولید محتواهای تصویری و پخش از شبکه های سازمان فرهنگی مثل 
شب شعر حسینی خواهیم داشت افزود: در حوزه حمایت از هیئت نیز کمیته 
فرهنگی مثل هرسال فعال است و با دستور شهردار و مجموعه تصمیم هایی که 

گرفته می شود در خدمت هیئت های مذهبی خواهیم بود.
از محلات سطح شهر امکان  اینکه خیلی  به  با توجه  یادآور شد:  مقیمی 
برگزاری روضه امام حسین )ع( و حضرت اباعبدالله را ندارند، مجموعه حسینیه 
سیار، استیج های سازمان فرهنگی در محله های پرتراکم ازجمله مثل پردیسان، 
حضرت  مجالس  سیار  حسینیه های  قالب  در  نور  پیام  و  انسجام  مجموعه 

اباعبدالله در مجتمع های مسکونی با رعایت شیوه نامه ها برگزار می شود.
وی همچنین تصریح کرد: در ماه های محرم و صفر نیز تور ایثار و شهادت 
شامل بازدید از مجموعه های فرهنگی در این دو ماه با ثبت نام در مساجد و 

سراهای محله های برای علاقه مندان برگزار می شود.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

شهروندان ایده های عزاداری
 را به شهرداری اعلام کنند

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم احیاء سنت های قدیمی را 
اولویت برنامه های شهرداری در برگزاری برنامه های ماه محرم دانست.

مهدی کلانترزاده با تسلیت فرارسیدن ماه عزای حسینی، اظهار داشت: 
درخواست ما از مردم خوب شهر قم و همشهریان عزیز این بوده که به حرمت 
ماه عزای اهل بیت)ع( و عشقی که همگی از طفولیت به امام حسین)ع( داریم، 
یک پارچه مشکی ساده و بیرق ساده به نشانه ایام عزای سرور و سالار شهیدان 

در سر درب کوچه ها نصب کنیم.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ابراز کرد: مدیریت شهری 
فضاسازی تبلیغاتی در میادین و خیابان های اصلی شهر را انجام می دهد و 
این شهروندان و اصناف بوده که نیاز است برای کمک به فضاسازی در کوچه و 
پس کوچه ها به کمک شهرداری آیند. وی با بیان اینکه در موضوع تولید محتوا، 
بیشتر برنامه ها در اختیار سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم است 
تصریح کرد: در این زمینه نیز با تشکیل ستاد ماه محرم و صفر به دستور شهردار 
اقدامات مناسبی را برای این ایام در نظر گرفته اند. کلانترزاده یادآور شد: برخی 
از آئین ها امروز به فراموشی سپرده شده و تمام تلاش و برنامه ریزی ما احیای این 

آئین ها و مراسم ها ازجمله چهارپایه خوانی و یا چاوش خوانی است.
وی با تأکید بر اینکه در موضوع چاوشی خوانی در مناطق بافت تاریخی 
شهر هماهنگی لازم انجام شده است، عنوان کرد: در این زمینه و همچنین 
سایر آئین های ماه محرم که به فراموشی سپرده شده باشد، شهرداری آمادگی 
برگزاری و اجرای برنامه ها را دارد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
قم گفت: احیاء آئین های سنتی و قدیمی ماه محرم در دستور کار برنامه های 
شهرداری است و در این زمینه نیز شهروندان هر ایده ای داشته باشند می توانند 

به روابط عمومی شهرداری مستقر در شهرداری مرکزی انتقال دهند.
 

آیین سیاه پوشانی شهر قم برگزارشد؛

پرچم عزای امام حسین)ع( به اهتزاز درآمد
آئین سیاه پوشانی شهر مقدس قم به مناسبت فرارسیدن ایام عزای سیدوسالار 
شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( به همت شهرداری قم و با همکاری 
از محل گلزار شهدا در جوار آستان مقدس  از هیئت های مذهبی  تعدادی 
حضرت علی بن جعفر )ع( آغاز شد. به گزارش شهرنیوز، آیین سیاه پوشانی 
شهر مقدس قم امروز دوشنبه 18 مردادماه 14۰۰ همزمان با ۲9 ذی الحجه 
144۲  با حضور مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری، مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری و جمعی از فعالان هیئت های مذهبی با 
روضه خوانی و نوای حسین حسین پیرغلامان و عاشقان و دلدادگان به حضرت 
امام حسین)ع( برگزار شد و پرچم امام حسین)ع( بر فضای گلزار مطهر شهدای 
قم به اهتزاز درآمد. در این مراسم همچنین، شال عزای محرم توسط خادمان 
گردن  بر  جمکران  مقدس  مسجد  و  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان 
شرکت کنندگان در این مراسم انداخته شد و قبور مطهر شهدا نیز غبارروبی شد. 
نیروهای خدمات شهری شهرداری قم نیز پس از این مراسم معنوی، مراحل 
نصب ریسه های پرچم مشکی در اطراف گلزار شهدا و نقاط مختلف شهر قم 
ازجمله اطراف حرم مطهر را آغاز کردند. براساس این گزارش، ساعت 18 عصر 
امروز نیز قرار است، آئین اهتزاز پرچم حرم مطهر حضرت اباعبدالله الحسین)ع( 
بر آستان مقدس حضرت معصومه)س( برگزار شود. در مراسم آغاز سیاه پوشانی 
شهر مقدس قم نهادهایی ازجمله شهرداری قم، شورای اسلامی شهر، شورای 
هیئت های مذهبی، بنیاد شهید و امور ایثارگران، اداره کل اوقاف و امور خیریه، 

سازمان فرهنگی و هنری شهرداری مشارکت داشتند.
  

از سوی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

بوستان های شهری برای برگزاری 
مراسم عزاداری مشخص شدند

سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در خصوص معرفی بوستان های 
شهری جهت برگزاری مراسم عزاداری ایام محرم اعلام کرده که از تمام هیئات 
مذهبی به جهت رعایت پروتکل ها و دستورالعمل های بهداشتی در جلوگیری از 
شیوع ویروس کرونا و همچنین تعهدات مربوط به حفظ و حراست از فضاهای 

سبز و حفظ ایمنی و استاندارد سازی ادوات منصوبه تعهدنامه گرفته می شود.
براساس این گزارش، اسامی بوستان های شهری قم برای برگزاری مراسم عزای 
سرور و سالار شهیدان به شرح زیر است: 1-  منطقه یک : بوستان شهدای آذر – 
بوستان هاشمی – بوستان معلم – بوستان کودک – بوستان مهدی )عج( ۲- منطقه 
دو : بوستان امام رضا)ع( – بوستان گل ها – بوستان جوان ۳- منطقه سه : بوستان 
بنیادی – بوستان لاله – بوستان صدف – بوستان انصار – بوستان فدک 4- منطقه 
چهار : بوستان علوی – بوستان کوثر – بوستان شهید زین الدین – بوستان بانوان 
نرگس – بوستان یادمان شهداء 5- منطقه پنج: بوستان آفتاب – بوستان آزادگان – 
بوستان اطلس ۶- منطقه شش: بوستان شهریار – بوستان امام علی )ع(- بوستان 
نبوت- بوستان فاطمیه ۷- منطقه هفت: بوستان نجمه 8- منطقه هشت: 

بوستان نخبگان – بوستان عترت – بوستان غدیر – بوستان نگار – بوستان انقلاب

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد: 

احداث مجتمع فرهنگی ورزشی شهیدان جعفری نیا 
مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: درمجموع برای این پروژه با تملکات و احداث فضای سبز پیرامون 
جمعاً ۶5۰ میلیارد ریال انجام شده و این مجتمع فرهنگی ورزشی یکی از مجموعه هایی است که با 

استانداردهای ورزشی ساخته و تکمیل و تجهیز شده است.
مهدی اصفهانیان مقدم در حاشیه آئین افتتاح پروژه های شهرداری در طرح “قم در مسیر تحول” اظهار 
داشت: امروز مجتمع فرهنگی ورزشی شهیدان جعفری نیا در مجموعه شهرداری منطقه 4 به مساحت ۲ 

هزار و 4۰۰ مترمربع و بااعتباری بالغ بر 15 میلیارد تومان احداث ابنیه افتتاح شد.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم ادامه داد: درمجموع برای این پروژه با تملکات و احداث فضای سبز 
پیرامون جمعاً ۶5۰ میلیارد ریال انجام شده و این مجتمع فرهنگی ورزشی یکی از مجموعه هایی است 
که با استانداردهای ورزشی ساخته و تکمیل و تجهیز شده است. وی با بیان اینکه این مجموعه مجهز 
به قسمت هایی برای ورزش های رزمی و توپی است، افزود: سایر تسهیلات رفاهی ویژه تماشاچیان و 
بازیکنان اعم از رختکن، سرویس های بهداشتی، استحمام، میزان ۲۰۰ عدد جایگاه برای تماشاچیان، 
مجموعه VIP و دو سالن مجموعه ورزش های رزمی در طبقه همکف و فوقانی دارای استانداردها و ایمنی 
پیش بینی شده است. اصفهانیان مقدم تصریح کرد: این مجتمع با فضای سبز پیرامون ۶ هزار مترمربع 
بوده که در اختیار شهروندان قرار می گیرد. وی همچنین با اشاره به افتتاح ادامه بلوار شهید سلیمانی 
عنوان کرد: در ادامه برنامه امروز افتتاح امتداد بلوار سپهبد بلوار شهید سلیمانی به طول 14۰۰ متر که 

عملیات زیرسازی و جدول سازی و ۳۰ هزار مترمربع عملیات آسفالت انجام شده به بهره برداری رسید.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم اذعان کرد: این پروژه حدفاصل محدوده کوچه 1۷ بلوار غدیر تا خیابان 
نیک اندیش است که در راستای تکمیل محور ترافیکی شمال به جنوب در تسهیل عبور و مرور و افزایش 

ضریب ایمنی تردد شهروندان امروز افتتاح شد و در اختیار شهروندان قرار گرفت.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اتمام بوستان های یادمان شهدا و فاز دوم خضرنبی)ع( 
تا پایان سال

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از بهره برداری از بوستان های یادمان شهدا و فاز 
دوم خضرنبی)ع( تا پایان سال خبر داد.

پیام جوادیان در حاشیه افتتاح پروژه های شهرداری قم، با اشاره به بهره برداری از فاز نخست بوستان بزرگ 
حضرت خضرنبی)ع( اظهار داشت: قسمتی که امروز افتتاح شد فاز نخست بوستان خضر نبی است که در 
مجموع کل بوستان خضر نبی)ع( یعنی حدفاصل بلوار شهید آوینی تا کوه مقدس خضر)ع( در حدود 45 
هکتار است. وی با بیان اینکه در فاز نخست ۲۰ هکتار این بوستان به صورت کامل محوطه سازی و پارک 
سازی شده و فضای سبز آن به اتمام رسیده است، تصریح کرد: در این بوستان پیست دوچرخه سواری، 
زمین بازی کودکان، مسیر دوچرخه سواری و حرکت درمانی تعبیه شده است. مدیرعامل سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری قم افزود: ۲5 هکتاری باقیمانده در فاز دوم تا پایان سال به بهره برداری خواهد 
رسید و بوستان های کوثر، باغ موزه دفاع مقدس، باغ پرندگان، بوستان خضر تا بوستان زائر بعد از بزرگراه 
بلوار آیت الله بروجردی مجموعه بوستان بزرگ 1۰۰۰ هکتاری را تشکیل می دهند. وی با تأکید بر اینکه 
از ویژگی های خاص این پروژه در انتهای این بوستان یادمان شهدای عزیز در قم است که رو به اتمام 
است، یادآور شد: در این بوستان به ازای هر شهید، درخت قرآنی غرس کردیم که 8۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته و تا پایان سال جز مجموعه 1۰۰۰ هکتاری به بهره برداری کامل می رسد و مجموعه این ها، 

بوستان های موضوعی است که بوستان 1۰۰۰ هکتاری قم را تشکیل می دهد.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت فیزیکی ۵۰درصدی 
مجتمع فرهنگی ورزشی پردیسان 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم از پیشرفت فیزیکی5۰ درصدی پروژه مجتمع فرهنگی ورزشی محله 
یک مسکن مهر در پردیسان خبر داد. محمد رمضانی با اشاره به نیاز منطقه و اهمیت ورزش و سلامت در 
جامعه اظهار داشت: در راستای برنامه ریزی جهت غنی سازی اوقات فراغت شهروندان درصدد هستیم 
پروژه فرهنگی ورزشی پردیسان را هرچه سریع تر به بهره برداری برسانیم. وی در ادامه ابراز کرد: این مجتمع 
فرهنگی ورزشی واقع در بوستان محله یک مسکن مهر در بلوار بصیرت با زیربنای ۲5۰۰مترمربع است که 
در فاز نخست تا مرحله اتمام اسکلت سازه اقدام شده بود. مدیر منطقه هشت شهرداری قم میزان هزینه 
اجرای این پروژه را موردتوجه قرار داد و افزود: طبق برآوردهای بروز رسانی شده، بر اساس فهرست بهای 

سال گذشته جهت اجرای پروژه مذکور بالغ بر ۷۶میلیارد ریال هزینه خواهد شد.

 رییس مرکز فقهی ائمه اطهار علیهم السلام قم با اشاره به برپایی مراسم عزاداری 
در ماه محرم و لزوم توجه به تعظیم شعائر مذهبی، تاکید کرد: بر اساس ضوابط 
فقهی و دینی، باید مقررات بهداشتی در تمام مراسم عزاداری امسال با جدیّت 

رعایت شود. 
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی که در مراسم سیاه پوشی و علم بندان تکیه 
آقا سید حسن قم سخن می گفت، افزود:  در روایات داریم که روز قیامت چشمی 
که در دنیا بر خوف و خشیت خدا گریسته باشد، هرگز آتش جهنم به سراغش 

نمی آید، اشک بر امام حسین ) ع( هم همینطور است.
وی با انتقاد از افرادی که حقیقت اشک بر امام حسین )ع( را نمی دانند و به 
نام روشنفکری حرفهای کودکانه می زنند گفت: گاهی برخی می گویند چرا ما 
برای کسی که 14۰۰ سال پیش کشته شده اشک بریزیم و یا می گویند چرا در 

ماه مبارک رمضان برای امیرالمؤمنین )ع( عزاداری می کنیم اما برای کسانی که 
جانشین پیامبر به حسب ظاهر شدند و بعضی از آنها هم کشته شدند عزاداری 

نمی کنیم؟ معلوم می شود این افراد حقیقت ولایت، دین و امامت را نشناختند.
حب و عشق به امام حسین)ع( موجب شکوفایی فطرت بشر است

 رییس مرکز فقهی ائمه اطهار علیهم السلام قم افزود:  همه گرفتاری ها، کج 
و حتی  ما  و جنگ های  آلودگی ها  گناهان،  اختلافات،  بدبختی ها،  و  روی ها 
اختلافات داخلی خانه، ریشه اش غفلت از فطرت خدادادی است. گاهی پرده ها 
جلو می آید، صدها حجاب روی آن می آید، از آدم بودن خارج می شویم، خیال 
می کنیم آدم هستیم، ظاهری از آدم بودن داریم و اینجاست که اشک بر امام 

حسین )ع(  انسان را فطرت الهی برمی گرداند.
وقتی محرم می شود  اینکه  بیان  با  قم   عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
می خواهیم بگوییم خدایا ما حسین تو را دوست داریم گفت:دوست داشتن ما 
برای آن هدفی است که حسین )علیه السلام( جانش را داد یعنی ما هم اعلام 
آمادگی می کنیم برای همان هدف، ما هم در میدانیم، ما اگر عزاداری می کنیم، 
اگر اشک می ریزیم، اگر این را افتخار خودمان می دانیم، اینها همه برای این است 
که به خدا نزدیک شویم. آیت الله فاضل لنکرانی در بخش دیگری از سخنان خود 
رعایت همه ضوابط بهداشتی مورد تاکید مسؤولان را در برپایی مجالس روضه 
و عزاداری لازم دانست و افزود: مسلم است که به  بهانه بیماری کرونا نمی شود 
عزاداری را ترک کرد، عزاداری باید با شکوه تر انجام بشود، اصلًا نمی شود انسان 
عزاداری را ترک کند، این امر اختیاری نیست، ولی بر اساس ضوابط فقهی و دینی 

باید این ضوابط بهداشتی را رعایت کنیم.
وی تاکید کرد:  بر اساس ضوابط فقهی و دینی، باید مقررات بهداشتی در تمام 

مراسم عزاداری امسال با جدیت رعایت شود.

آیت الله فاضل لنکرانی با تاکید بر لزوم توجه به تعظیم شعائر مذهبی؛

عزاداران ضوابط بهداشتی را رعایت کنند

برخی  به  واکنش  در  املاک  اتحادیه  رئیس 
مطالب مطرح شده درباره دلیل گرانی مسکن 
مسگن  گرانی  و  رسید  ما  به  زورشان  گفته 

راگردن ما انداختند.


